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PROTOKÓŁ NR LIV/2022 
 

z LIV sesji RADY MIASTA GDAŃSKA, 

która odbyła się w dniu 29 września 2022 roku 

w Nowym Ratuszu ul. Wały Jagiellońskie 1   

 

 
 
Początek obrad godz. 900 

W sesji na 34 udział wzięło 33 radnych 
   
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 
 

PUNKT 1 
 

SPRAWY REGULAMINOWE 
 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła obrady LIV sesji Rady Miasta Gdańska. Powitała panią prezydent wraz  

z zastępcami, panią skarbnik oraz panią sekretarz, wszystkich radnych oraz 

mieszkańców, którzy oglądaj transmisję z obrad sesji. 

Przewodnicząca odczytała wnioski, które wpłynęły o zmianę porządku obrad. 

 

Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy Skwer  

im. prof. Jerzego Sampa (druk 1402); 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 1402): 

 

Za                      32                 

Przeciw               0  

Wstrzymało się  0  

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 
Będzie w pkt 4 ppkt 22A 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy Skwer  
im. Ignacego Daszyńskiego (druk 1403);  
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Głosowanie za włączeniem (druk 1403): 

 

Za                        32 

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

 
Będzie w pkt 4 ppkt 22B 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulica 
Antoniego Grabarczyka (druk 1404); 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1404): 

 

Za                        31             

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 22C 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku z dnia 
14 czerwca 2022 roku w sprawie zmian w uchwale dotyczącej sposobu naliczania opłat 
za wywóz nieczystości (druk 1405); 
 
Głosowanie za włączeniem (druk 1405): 

 

Za                         31                 

Przeciw                 1 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

Będzie w pkt 4 ppkt 28A 
 
Wpłynął wniosek o włączenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi XYZ na 
Prezydenta Miasta Gdańska (druk 1406); 

 

Głosowanie za włączeniem (druk 1406): 

 

Za                        32                

Przeciw                 0 

Wstrzymało się    0 

 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

Będzie w pkt 4 ppkt 28B 
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Wpłynął wniosek o zdjęcie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
regulaminu wynagrodzenia nauczycieli szkół, dla których organem prowadzącym jest 
Miasto Gdańsk (druk 1395); 

 

 
Wpłynął wniosek o zdjęcie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
utworzenia Polskiej Unii Mobilności Aktywnej (druk 1394);  
 
Wpłynęły autopoprawki: 

- (druk 1399) – pkt  4, ppkt 1 

- (druk 1400) – pkt  4, ppkt 2 

 

PUNKT 2 

 

KOMUNIKATY  

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Pani Przewodnicząca poprosiła o zabranie głosu prezydent Aleksandrę Dulkiewicz. 

 

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska 

Prezydent powitała wszystkich zgromadzonych oraz mieszkańców. Odniosła się do 

tematu Gdańsk Pomaga Ukrainie. Powiedziała, że mamy około 2300 zaangażowanych 

wolontariuszy, około 29 000 uchodźców na kartę mieszkańca, 99 503 razy karta 

została użyta,17 649 osób podjęło prace przez GUP, 20 936 osobom nadano numer 

PESEL. Odniosła się do sytuacji epidemicznej oraz możliwości szczepień powyżej 12 

roku życia. Zachęciła do korzystania ze szczepień to jest wyraz odpowiedzialności za 

siebie oraz na wszystkich powiedziała prezydent. Następnie odniosła się do skutków 

reform podatkowych Rządu PiS dla Gdańska. Przedstawiła i podała łączny ubytek PIT 

w Gdańsku w latach 2019 -2022 1119 mln złotych i powiedziała, że Gdańsk stracił 873 

mln złotych. Następnie odniosła się do wykonania wpływów z PIT za okres styczeń  

- sierpień. W kolejnych słowach prezydent powiedziała o gigantycznych wzrostach cen 

za energię i olbrzymich zyskach spółek energetycznych. Powiedziała, że czekamy na 

oferty z firm energetycznych, które w dniu dzisiejszym powinny wpłynąć. Kolejnym 

ważnym tematem, o którym mówiła prezydent to sieć oświatowa. Gdańską sieć 

oświatową tworzy 481 placówek dla dzieci i młodzieży. Są to placówki samorządowe 

jak i nie samorządowe. Prezydent powiedziała również ile uczniów rozpoczęło naukę 

od nowego roku. Jest to 90 723 uczniów i przedszkolaków. Co bardzo ważne 4 100 to 

uczniowie i uczennice z Ukrainy. Następnie powiedziała, ze została podpisana umowa 

na przebudowę ulicy Budowlanej i planowane zakończenie prac przewidywane jest na 

wrzesień 2023 roku. Kolejnym tematem, który poruszyła prezydent jest zakończenie 

prac na ulicy Starogardzkiej. Następnie odniosła się do nagrody dla Domu Zdrojowego  

Nagroda w kategorii „ obiekty przebudowane i rewitalizowane”. Budowa roku 2021 

roku. Prezydent powiedziała również, iż zostały podpisane umowy na budowy 

basenów w Brzeźnie i Ujeścisko-Łostowice. Na Ujeścisku ma powstać kompleks 

również z lodowiskiem. Kolejnym punktem w wypowiedzi pani prezydent jest 

komunikacja miejska i mini autobusy elektryczne. Prezydent w dalszej wypowiedzi 
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odniosła się do spotkania z prezesem Grupy Orlen danielem Obajtkiem. Głównymi 

tematami w rozmowach było wsparcie w nowych inwestycjach na terenie i w okolicach 

przejętej rafinerii Lotos. Współudział w rewitalizacji Szańca Zachodniego w Nowym 

Porcie a także wsparcie sponsorskie dla sportu i kultury w Gdańsku. Następnie 

prezydent poruszyła temat rozpoczęcia prac odwodnieniowych ulic Nowe ogrody i 3 

maja. Prace zostaną podzielone na etapy szczegóły będą publikowane na stronie 

DRMG i prace rozpoczną się w październiku 2022 roku a przewidywany termin 

zakończenia to czerwiec 2023 roku. Następnie powiedziała, że został zorganizowany 

Gdański Tydzień Demokracji. W lekcjach obywatelskich wzięło udział ponad 400 

uczniów. Prezydent następnie poruszyła temat dofinansowania na działania 

zwiększające efektywność energetyczną budynków. Kolejnym tematem było spotkanie 

z mieszkańcami dzielnic. Podała kolejne terminy spotkań 29 września Wrzeszcz Dolny 

oraz 4 października dzielnica Strzyża. 1 października natomiast odbyła się sobota  

z Budżetem Obywatelskim rozpoczął się piknik w Parku Regana. Pula do 

wykorzystania w Budżecie Obywatelskim to  22 063 118 zł. Głosowanie będzie od 26 

września do 10 października 2022 roku. Prezydent podziękowała zespołowi 

konsultacyjnemu gdzie zasiadają radni pani Elżbieta Strzelczyk, pani Katarzyna 

Czerniewska oraz Jan Perucki a także mieszkańcom oraz przedstawicieli organizacji 

poza samorządowych. Następnie powiedziała, że w tym roku obchodzimy 100- lecie 

Klubu sportowego Gedania. Towarzyszą temu różnego rodzaju wystawy miedzy 

innymi wystawa w Muzeum Poczty Polskiej w Gdańsku.  

Od dwóch tygodni trwa akcja Kręć Kilometry dla Gdańska. Gdańsk jest kandydatem 

do organizacji Światowego Kongresu Rowerowego Velo- City 2025. Prezydent 

zachęciła do brania udziału w tej akcji. Następnie przypomniała, że do 3 października 

należy składać wnioski na granty na wydarzenia promujące Gdańsk jako miasto 

kultury. W latach 2022 – 2025 miasto przeznaczy na ten cel 9 milionów złotych.  

Prezydent wspomniała o pożegnaniach w ostatnim czasie, gdzie pożegnaliśmy pana 

Tomasza Wołek, dziennikarza i publicystę oraz kpt. Henryka Bajduszewskiego, 

Weterana Polskich Sił Zbrojnych na Zachodzie. Na koniec pani prezydent wspomniała, 

że zostanie złożona uchwała Wysokiej Radzie o pomoc samorządową dla gminy 

Michałowo. Powiedziała, że wielu radnych z klubu Koalicji Obywatelskiej jak i klubu 

Wszystko Dla Gdańska skorzystało ze spotkanie z przedstawicielami gminy 

Michałowo. Był na spotkaniu wice wójt, który opowiadał jak trudno być człowiekiem 

widząc, że w pobliżu w lesie ktoś cierpi czy umiera. Prezydent powiedziała, że wierzy, 

że Gdańsk będzie umiał być solidarny i będzie umiał być po stronie wartości, 

największej wartości jaką jest życie i zdrowie ludzkie. Podziękowała za wypowiedź.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Podziękowała za wypowiedź pani prezydent i zapowiedziała wystąpienia 

przewodniczących klubów radnych. 

 

PUNKT 3 
 

OŚWIADCZENIA KLUBÓW RADNYCH 
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ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zwrócił się z zapytaniem do pani prezydent, że na dzisiejszej sesji zostało 
powiedziane, że dziś będzie spotkanie z dzielnicą Wrzeszcz Dolny. Natomiast 
otrzymał informację drogą mailową, że spotkanie zostało odwołane. Prosi  
o sprostowanie.  

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Prezydent odpowiedziała, że spacer pierwotnie został zaplanowany na dziś lecz wie 

jak wielu radnych korzysta z tych spacerów i spotkań z radnymi dzielnic. Stąd nie 

wiedząc jak długo potrwa dzisiejsza sesja postanowiliśmy ten spacer przenieść na inny 

dzień i rzeczywiście na slajdzie nie zostało to wykreślone.  

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Poprosił o podanie 
terminu kiedy odbędzie się ten spacer.  

ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Prezydent odpowiedziała, że jak tylko będzie wolny termin radny zostanie 

poinformowany. Dziękuję. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca poprosiła o zabranie głosu przewodniczącego Cezarego Śpiewaka – 

Dowbór. 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Przewodniczący nadmienił, że dobrym pomysłem byłoby aby spacery po dzielnicach 

Gdańska odbywały się poza tygodniem poprzedzającym sesję tak, żeby nie kolidowały 

z samym dniem sesji ale również spotkań z komisjami.  

Zwrócił się do wszystkich zgormadzonych oraz mieszkanek i mieszkańców, którzy 

oglądają dzisiejsza sesję. Powiedział, że dzisiaj jak podsumujemy sobie sytuację, 

w której stanęliśmy jako Gdańsk jako część państwa polskiego. Należy jasno 

powiedzieć, polskie państwo pod rządami PiS –u stało się w rzeczywistości państwem 

z kartą i trocin po wyciętych drzewach. Dzisiejsza sytuacja drożyzna w sklepach, 

galopująca inflacja, która się składa na tą drożyznę wpłynęło na portfele nas 

wszystkich, chociażby przy codziennych zakupach. Przy zakupach żywnościowych 

przy cenach prądu. W tej chwili około godziny 10 rozstrzyga się czy którakolwiek ze 

spółek oferującej sprzedaż prądu złożyła ofertę dla grupy zakupowej w skład której 

wchodzi miasto Gdańsk. Jeśli spółki skarbu państwa nie byłyby w stanie zapewnić 

dostaw energii elektrycznej do szkół, przedszkoli do żłobków miejskich do oświetlenia 

ulic. Nie byłyby gotowe do złożenia takich ofert lub gdy taka oferta wielokrotnie 

przekraczałaby dotychczasowe ubiegłoroczne i z poprzednich lat ceny. Jest to 

sytuacja, która jest po prostu straszna z punktu widzenia Polek i Polaków. Jeśli można 

doprowadzić państwo aby nie móc zaspokajać państwa najpilniejszych, 

najpotrzebniejszych potrzeb ludzi i nie jest w stanie zaspokajać najważniejszych 

funkcji, które państwo powinno pełnić również rękami samorządu lecz ten samorząd 

musi skąd mieć kupić prąd. A to wszystko się dzieje przy propagandzie sukcesu, którą 

widzimy przy tych pięknych programach. Radny powiedział również, że ta galopująca 

drożyzna dotknie kieszeni wszystkich Polaków. Od wielu lat pod rządami PiS- u jest 
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coraz gorzej. Nie tylko sytuacja ekonomiczna ale stan bezpieczeństwa przekłada się 

na stan bezpieczeństwa naszego miasta. Radny podziękował radnym z Komisji 

Samorządu i Ładu Publicznego, którzy na ostatnim posiedzeniu bardzo głęboko 

pochylili się nad tematem bezpieczeństwa na Głównym Mieście. Kiedy widzimy, że 

policja po prostu sobie nie radzi. To trzeba jasno powiedzieć. Skoro z samorządu 

musimy dofinansowywać patrole a policja dostaje pieniądze i nie jest w stanie tego 

zrealizować. Realizują to w mniej niż połowie jest to sytuacja absolutnie skandaliczna. 

Dzisiaj policja nie jest w stanie zapewnić wakatów i tym samym zapewnić 

bezpieczeństwa ludziom. Zaapelował do mieszkańców śródmieścia, jeśli spotkaliby się 

z sytuacjami, które powinny doprowadzać do cofania zezwoleń na sprzedaż alkoholu. 

Między innymi sprzedaż alkoholu osobom nietrzeźwym czy z powtarzającymi się 

przypadkami naruszania porządku w bezpośrednim sąsiedztwie. Wszystkie takie 

przypadki zgłaszali zarówno do policji do urzędu miejskiego do służb podległych pani 

prezydent. Służb, które podlegają za sprzedaż alkoholu ale i też do wiadomości Komisji 

Samorządu i Ładu Publicznego. Abyśmy mogli dopilnowywać tych spraw aby żaden 

przypadek naruszenia sprzedaży alkoholu na głównym mieście i aby każdy z tych 

przypadków został rozpatrzony wnikliwie. Radny powiedział, że musimy w sposób 

radykalny egzekwować prawo do cofania zezwoleń na sprzedaż alkoholu ponieważ 

jeśli policja sobie nie radzi to musimy jeszcze bardziej korzystać z naszych 

kompetencji, które jako miejski samorząd mamy. Następnym punktem wypowiedzi 

radnego była pomoc dla gminy Michałowo. Powiedział, że jest to niewielka gmina 

położona przy granicy Polsko Białoruskiej, która od wielu miesięcy jest  

w permanentnym kryzysie, która z jednej strony mieszkańcy tej gminy mają 

świadomość, że kilka kilometrów dalej umierają ludzie a z drugiej strony działania ,że 

sądy stwierdzały, że były one dokonywane z przekroczeniem prawa. Ci mieszkańcy 

są w pewnym klinczu, który uważamy, że wymaga pomocy i solidarności z naszej 

strony. Ostatni wątkiem, który poruszył radny to budowa kolejnych dwóch pływalni. W 

świetle tej drożyzny i z perspektywy czy spółki skarbu państwa zapewnia dostawy 

prądu do Gdańska wydawałoby się, że to może być sprawa drugorzędna ale idziemy 

konsekwentnie z tym tematem. Będzie opracowana dokumentacja budowlana, która 

doprowadzi do pozwolenia na budowę i miejmy nadzieję, że po kolejnych wyborach 

parlamentarnych kiedy miejmy nadzieję, że mieszkanki i mieszkańcy wybiorą taką 

opcję, która lepiej sobie będzie radziła z zarządzaniem Państwem niż dzisiejsza 

władza polityczna PiS-u i, że ta sytuacja samorządów się poprawi i będziemy mogli 

płynnie przejść z tego formalnego procesu dokumentacji i płynnie do procesu budowy.  

Radny podziękował za wypowiedź. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca poprosiła o zabranie głosu przewodniczącego Klubu Prawa  

i Sprawiedliwości 

 

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Powitał 
zgromadzonych jak również mieszkańców, którzy oglądają bądź słuchają dzisiejszą 
sesję Rady Miasta. Powiedział, że tak prostej propagandy, której używa pani prezydent 
lub też przewodniczący Klubu Koalicji Obywatelskiej można oczywiście wysłuchać ale 
jaka trzeba mieć percepcją aby nie przejrzeć jej na wylot. Powiedział, że pan 
przewodniczący mówił o wakatach w policji a nie wytłumaczył się z wakatów w straży 
miejskiej, które są od lat. Pewnie schemat jest zupełnie inny. Bo w policji na przestrzeni 



7 
 

wielu lat przybyło. Pani prezydent opisała sukcesy rządów Prawa i Sprawiedliwości. 
Rosną przychody budżetu państwa na przestrzeni od roku 2015 – 2023 jak 
obserwujemy przychody i wydatki. Radny powiedział, że to, że jest zmniejszony 
podatek PiT to pani prezydent ubolewa, że w państwa kieszeniach, mieszkańców 
Gdańska zostały te pieniądze. Jeżeli zostały te pieniądze, to uważamy , że mieszkańcy 
wykorzystają je dobrze, wykorzystają je na swoje potrzeby. A pani prezydent te 
pieniądze chciałaby mieć w budżecie. Rząd Prawa i Sprawiedliwości zmniejszył 
opodatkowanie właśnie dlatego, żeby te pieniądze do budżetu państwa nie wpłynęły, 
żeby zostały w kieszeniach mieszkańców. Samorządy otrzymają kompensatę tych 
zmniejszonych wpływów do budżetu miasta. Samorząd gdański również otrzyma taką 
kompensatę. W budżecie miasta zawiera się również Budżet Obywatelski i tu jest 
ważne aby ta transparentność budżetu Miasta Gdańska, Budżetu Obywatelskiego była 
poprawiona. Już były takie sytuacje, że nie potrafiono policzyć głosów trzeba było 
różne decyzje weryfikować. W związku z tym ta transparentność to jest w tej chwili 
kluczowa sprawa. Rząd polski wypracował mechanizm, który niebawem będzie 
obowiązywał, mechanizm obniżek prądu dla samorządu. I tak naprawdę ceny prądu 
dla gdańskiego samorządu będą 3,4 krotnie niższe od cen giełdowych, bo samorząd 
otrzyma kompensatę. Radny powiedział, że jesteśmy w takim razie spokojni o szkoły 
o jednostki samorządu o jednostki publiczne. Radny powiedział, że wydaje się , że te 
argumenty, które tu padały na sali to były argumenty czysto propagandowe, które mają 
wzbudzić lęk u mieszkańców. Radny odniósł się również do uchwały dotyczącej 
pomocy nielegalnym emigrantów w Michałowie. Uważa, że pomoc należy kierować 
tam gdzie są ośrodki odosobnienia takich osób, które złamały prawo. Nielegalnie 
przekroczyły granice są w ośrodkach odosobnienia tam należy  pomagać ludziom jeśli 
takiej pomocy potrzebują. Natomiast sam komunikat, że przybywajcie bo my mamy dla 
was ciepłą, gorącą zupę no to ręce składają się do oklasków ale na Białorusi. W 
związku z tym uważamy, że te informacje jak się samorząd gminy Michałowo 
zachowuje kierując informacje po angielsku, w terenie czy jeżdżąc po okolicznych 
lasach gminnych zachęcających do zgłaszania się podają telefon gminy a nie telefon 
straży granicznej. Radny powiedział, że jest to dziwne podejście do tego problemu 
chciałoby się powiedzieć sprzeczne z Polską racją stanu. Stąd uważamy, że Miasto 
Gdańsk, władze miasta,  pani prezydent powinna skoncentrować się skupić się na tym 
co jest najważniejsze dla mieszkańców Gdańska dzisiaj. Dlatego Klub Radnych Prawa 
i Sprawiedliwości złożył również interpelację w sprawie kontroli zamówień publicznych 
w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni oraz planowanych działań w związku z wykrytymi 
nieprawidłościami. Poprosiliśmy aby tą interpelację rozpatrzyć na najbliższej sesji . Tą 
interpelację złożyliśmy 21 września do pani prezydent i oczekiwaliśmy, że w porządku 
sesji znajdzie się rozpatrzenie tej interpelacji. Radny podziękował za wystąpienie.  

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  
Radna odniosła się do ostatniego zdania swojego przedmówcy, odnośnie regulaminu. 
 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Powiedziała, że są to zapisy jest to ustawa przegłosowana przez obecnie rządzących  
Przez Prawo i Sprawiedliwość, w  której są zapisy dotyczące tego jakie są terminy  
i odpowiedzi i jakie są procedury składania interpelacji i zapytań. Przepis na , który 
państwo się powołują z naszego regulaminu , nie ma go już w tym regulaminie. 
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Regulamin musiał zostać dostosowany do ustawy zatem obowiązuje to co jest  
w ustawie.  
 
BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska 
Podziękowała przewodniczącej za wyjaśnienie. Zwróciła się do radnych Prawa  
i Sprawiedliwości, że wszyscy jesteście katolikami i poprosiła o wskazanie prawo 
chrześcijańskie, które mówi o tym, żeby nie pomagać ludziom. Ludzie, którzy są na 
granicy Białorusi tak samo potrzebują pomocy jak wszyscy inni, którym pomagaliśmy  
na przestrzeni lat. Powiedziała, że miasto Gdańsk jest miastem solidarności i wolności 
i ta solidarność okazuje również w przypadku osób, które potrzebują dzisiaj pomocy  
w Michałowie. Powiedziała również jak i ona i przewodniczący Cezary Śpiewak- 
Dowbór mieli sposobność spotkać się z burmistrzem Michałowa, który zapewnił, że 
jedną rzeczą , która  należy podkreślić, że ten samochód SOS, będzie przeznaczony 
na pomoc uchodźcom ale też mieszkańcom gminy, którzy mieszkają w domach mocno 
rozproszonych, którzy maja problem, żeby dotrzeć do najbliższego sklepu. Są to 
często osoby niepełnosprawne, chore, starsze. Te osoby dzięki temu samochodowi 
będą otrzymywały pomoc. To jest bardzo ważne i taki gest solidarności wobec osób, 
które w innym regionie Polski tez potrzebują pomocy. Odniosła się do słów 
przewodniczącego Kazimierza Koralewskiego i powiedziała, że przedstawił nam wizję 
rajskiej gospodarki, polskiej rzeczywistości chciałoby się powiedzieć. Skoro jest tak 
dobrze skoro jest tak źle. Dlaczego mamy inflacje na poziomie 15 % , dlaczego miasto 
Gdańsk otrzymuje wpływy z PiTU z września 2021 roku, a nie jest rewaloryzowane  
o poziom inflacji. Inna była rzeczywistość  2021 roku a inna mamy rzeczywistość  
w 2022 roku. Nadmieniła, że jest jeden sukces PiS , chleb 12 złotych taka jest prawda. 
Następnie radna odniosła się do Budżetu Obywatelskiego, wielki sukces Gdańska 
zanim ustawowo Prawo i Sprawiedliwość nakazało miastom i gminom wprowadzenie 
Budżetu Obywatelskiego, miasto Gdańsk już ten budżet realizowało. Dzisiaj te budżety 
są naprawdę znaczące. Powiedziała, że jest to wielki sukces gdańszczanek  
i gdańszczan, zgłaszają projekty, głosują na poszczególne projekty. Nawet ten sukces 
Gdańska nie jest po myśli radnych Prawa i Sprawiedliwości. Próbują zohydzić Budżet 
Obywatelski. Próbują wpłynąć i insynuując, że Budżet Obywatelski jest robiony 
nietransparentnie. Próbują wpłynąć na frekwencję w głosowaniu na to, że 
gdańszczanie będą zgłaszali projekty. Zapewniła, że Budżet Obywatelski jest 
sukcesem nas wszystkich. Tych co zgłaszają projekty i tych co na niego głosują  
i miasta Gdańsk. Nadmieniła jeszcze o sytuacji, która się wydarzyła w ostatnim czasie 
o konferencji prasowej, w której to poseł stanął obok osoby, która donosiła na Annę 
Walentynowicz. Powiedziała również , że radni Prawa i Sprawiedliwości i poseł Prawa 
i Sprawiedliwości, może wbrew temu co sugeruje i co realizuje rząd Prawa  
i Sprawiedliwości popierać osobę, która zasiada we władzach stowarzyszenia, które 
gratuluje Putinowi zajęcia Krymu, które jest anty Ukraińskie, które podważa zasady 
funkcjonowania naszej solidarności wobec Ukrainy, które gdy dzieci ukraińskie są 
przyjmowane do polskich szkół protestuje. Podziękowała za wypowiedź.  
 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poprosiła o zabranie głosu prezydent Aleksandrę Dulkiewicz.  
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ALEKSANDRA DULKIEWICZ – Prezydent Miasta Gdańska  

Prezydent powiedziała, że minęła godzina 10-ta i do tej godziny można było składać 
oferty na dostawy energii dla Gdańska dla metropolitarnej grupy zakupowej. Nie 
wpłynęła żadna oferta na dostawę energii. Powiedziała, że za chwilę wraz ze 
współpracownikami będzie analizować tę sytuację. Poinformowała również, że na jutro 
zaprosiła przedstawicieli różnych firm dostarczających nie tylko energię ale nie również 
ciepło. Prezydent zaprosiła również wojewodę, zarządzane kryzysowe. Jutro 
powstanie sztab jak ma wyglądać zima dla mieszkanek mi mieszkańców Gdańska.  
Podziękowała za wypowiedź.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca powiedziała, że przechodzimy do projektów uchwał.  
 

PUNKT 4 
 

UCHWAŁY 

 

 
1) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 

rok (druk 1399 + autopoprawka x2);  
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca:  K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                                      K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                                      K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                                      K. Edukacji – pozytywna 

                 K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                 K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                 K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                           K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 
 
IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Zwróciła się z zapytaniem do wypowiedzi pani skarbnik dotyczącej mniejszej wartości 
dochodów o 107 mln złotych z Unii Europejskiej na wydatki inwestycyjne i planujemy, 
że będzie mniej o te 107 mln zł w budżecie miasta. I tym samym planujemy, że 247 
mln złotych na wydatki inwestycyjne przesuwamy na następne lata. Ale musimy 
zrealizować te wydatki do końca roku, żeby te dofinansowanie otrzymać?  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Odpowiedziała, że tak jeśli chodzi o projekty unijne.  
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ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Radna zwróciła się pani skarbnik z kolejnym pytaniem. Z jakich środków mamy zamiar 
sfinansować te 100 tysięcy złotych dla gminy Michałowo? 
 
IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Odpowiedziała, że nie rozumie pytania. 
 
ELŻBIETA STRZELCZYK – Radna Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Doprecyzowała pytanie czy będzie konkretne przesunięcie? 
 
IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Odpowiedziała, że w ramach budżetu najprawdopodobniej Wydziału Budżetu 
Społecznego. 
 
BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska 
Zwróciła się do pani skarbnik i powiedziała, że chciałaby, żeby to wybrzmiało.  
W momencie kiedy nie ma już pieniędzy rządowych na pomoc Ukrainie pojawiają się 
pieniądze z UNICEF-u. To jest ważny moment na te pieniądze czekali chociażby 
organizatorzy świetlic dla dzieci. To są pieniądze, które rzeczywiście pomogą i będą 
wspierać głownie dzieci, które z rodzicami przybyły do Polski. Przez jakiś czas były te 
pieniądze, które rząd Polski przeznaczył na pomoc Ukrainie i w pewnym momencie 
się skończyły i skończyła się taka podstawowa pomoc. Wszystkie organizacje, które 
wspierają dzieci ukraińskie na te pieniądze bardzo czekały. Z drugiej strony radna 
bardzo serdecznie podziękowała pani prezydent za wsparcie  kwotą 2 tysięcy dla 
urzędników dodatkiem inflacyjnym. To ważne pieniądze ponieważ w dobie szalejącej 
inflacji i takiego momentu, że nie wiemy ile zapłacimy za prąd i za ogrzewanie.  
Te pieniądze są ogromnie potrzebne. Podziękowała za swoją wypowiedź.   
 
PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Zwrócił się z dwoma pytaniami do pani skarbnik. Oba pytania dotycząca autopoprawki, 
która została złożona do projektu uchwały. Zapytał o kwotę, która została ujęta na 
dopłatę dodatku węglowego. Zwrócił się z zapytaniem czy zna liczbę osób 
szacunkowo chociaż, którym zostaną wypłacone środki z tej puli. A drugie pytanie 
dotyczy kwoty dla Zarządu Transportu Miejskiego na uzupełnienie środków na 
zabezpieczenie komunikacji miejskiej czy to jest związane z bieżącym utrzymaniem  
i działalnością ZTM w sensie, żeby kursy nie wypadały czy ma pani taka wiedzę?  
 
IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Odpowiedziała, że jeśli chodzi o dodatek węglowy to 15 mln 800 to jest wartość 
złożonych wniosków o wypłatę dodatku. Z tego co wiadomo na dzisiaj z tych 15 800 
złożonego zapotrzebowania wpłynęło około 8 milionów złotych na nasz rachunek  
i czekamy na kolejne środki. Jeśli chodzi o liczbę osób, które są uprawnione i złożyły 
wniosek niestety nie mam takich danych. Pani skarbnik powiedziała, że pani prezydent 
Monika Chabior postara się odpowiedzieć na to pytanie. Skarbnik powiedziała również, 
że na bieżąco są uzupełniane środki na zakup usługi przewozowej GAITU na bieżąco 
są uzupełniane wydatki na komunikacje miejską.  
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Zapytał jaką kwotę udało się zaoszczędzić po stronie wydatkowej w związku z trudną 
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sytuacją (jak twierdzi pani prezydent) finansową samorządu gdańskiego. Powiedział, 
że w mediach wielokrotnie czytał informację, czy zarzuty, że są wydawane środki na 
reklamę na promocję środki publiczne prezydent  Miasta Gdańska i tym podobne.  
I pyta czy takie konkretne kwoty zostały gdzieś wykreślone z budżetu czy też nie.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska Odpowiedziała, że budżet został 
uchwalony na podstawie wiedzy o planowanych dochodach i wydatkach  
i każdorazowo na sesjach regularnie aktualizujemy budżet o zwiększone dochody  
i wydatki, co raczej powoduje, że te wydatki rosną.  

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Zadał pytanie  
o dodatek węglowy na jakim to jest etapie wypłacania, czy ten proces już ruszył czy 
ruszy za moment. Jak to wygląda technicznie.  

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska Sekretarz odpowiedziała, że zostały 
zebrane wnioski dzięki czemu wiemy na jaka kwotę jest zapotrzebowanie od 
mieszkańców i dlatego składamy to w formie autopoprawki, żeby jak najszybciej 
umożliwić wypłacanie tych dodatków. A od jutro zaczniemy wypłacać do wysokości 
przelanych środków.  

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zadał pytanie skierowane 
do pani skarbnik odnośnie dodatku węglowego. Czy miasto Gdańsk dostało jakieś 
środki na obsługę tych wniosków. Czy na obsługę tego programu, czy zostaliśmy 
dotowani? 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska Mamy prawo rozliczyć do 2% wartości 
przekazanych środków. Ponieważ one dopiero wpłynęły na rachunek, pracownicy póki 
co pracowali w ramach swoich zadań i dopiero później po wprowadzenie tych środków 
do budżetu będziemy w stanie rozliczyć.   

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zadał pytanie czy  
z doświadczenia pani skarbnik te 2% wystarczy na pokrycie tego typu zadań? 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska Poprosiła panią prezydent Monikę 
Chabior o odpowiedź na to pytanie.  

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Prezydent 
powiedziała, że zaraz odpowie ile wniosków dokładnie wpłynęło ale są to tysiące 
wniosków. Powiedziała, że jest to bardzo trudna sytuacja dla zespołu Gdańskiego 
Centrum Świadczeń gdzie pracuje tam 137 osób. Obecnie pracują codziennie również 
popołudniami i w każdą sobotę. Spodziewamy się teraz kolejnych 25 tysięcy wniosków 
jeśli chodzi o dodatki z innych źródeł ogrzewania. Posiłkujemy się również pracami 
interwencyjnymi z pracownikami z Gdańskiego Urzędu Pracy. Powiedziała, że jest 
duży problem jeśli chodzi o niespójność przepisów. Ponieważ jedna ścieżka jeśli 
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chodzi o harmonogram została wyznaczona do rejestracji źródeł ciepła i weryfikacji 
tych źródeł ciepła. A druga dla wypłaty świadczeń. Świadczenia powinny zostać 
wypłacone w ciągu 30 dni od złożenia wniosku. Jak wiadomo tych pieniędzy nie ma  
a równocześnie musiano przyśpieszyć weryfikację skuteczności i prawidłowości 
wprowadzenia wniosku do systemu rejestracyjnego. Jest to ogromny nacisk i stres dla 
wszystkich pracowników tu obsługujących. Prezydent podziękowała za to pytanie, 
ponieważ jest bardzo wszystkim wdzięczna za to co robią i jest to dla nich bardzo 
trudne.  

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej W ramach tego pytania, 
wiemy, że na zadania zlecone przez rząd mamy minus w kasie miasta. Zapytał czy 
mamy wiedzę ile zostało zmienionych deklaracji jeśli chodzi o to w jaki sposób 
ogrzewamy mieszkania. Czy jest wiadomo ile takich zmian deklaracji szacunkowo 
wpłynęło po tym kiedy ten dodatek węglowy został wprowadzony? 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Odpowiedziała, że 
jeśli chodzi o konieczność weryfikacji i wprowadzania  poprawek do deklaracji to są 
tysiące wniosków, które musiały być poprawione, sprawdzone i zweryfikowane. Także 
trudne było zweryfikowanie liczby gospodarstw domowych i źródeł ich ciepła  
w budynkach zarządzanych przez zarządców, którzy zgłaszali liczbę. Powiedziała, że 
jest to bardzo chaotycznie wprowadzana legislacja i jest dużo ryzyk, których możemy 
się spodziewać.  

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Zwrócił się do pani 
prezydent, że to nie jest tak, iż tych pieniędzy nie ma to nie jest prawdą skoro pani 
skarbnik powiedziała, że są. Ta korekta do ilości złożonych wniosków, to jest nowe 
ćwiczenie, które robimy wspólnie rząd i samorząd jest czymś nowym. Radny 
powiedział, że zgadza się z tym, że jest zaangażowanie pracowników to jest duże 
wyzwanie. Powiedział również, że wie to z innych samorządów, że ta decyzja jak to 
ma być przeprowadzone jest trudna dla samych urzędników bo nigdy wcześniej nie 
robiliśmy takiego wsparcia. 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Odpowiedziała, że 
rzeczywiście 2% jest przeznaczone i to pani skarbnik potwierdziła. Natomiast to nie 
zmienia faktu, że pracownicy to zadanie muszą precyzyjnie wykonać. Powiedziała, że 
dobrze, że mamy możliwość zapłacenia im dodatkowych środków za dodatkowe 
godziny pracy natomiast nie zmienia to faktu, że jest to trudne zadanie. Pieniądze, 
które wpłynęły czyli 8 milionów złotych na tym etapie już są przeterminowane bo jak 
wiadomo mamy 30 dni na wypłatę dodatku. A pierwszy dodatek był płacony, pierwsze 
wnioski wpłynęły pod koniec sierpnia. Więc jest tutaj pewien poślizg. 

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Radny powiedział, że 
chodzi mu o tą precyzyjności, że nie ma tych pieniędzy, one są. Uważa, że samorządy 
zareagowały prawidłowo aby doszło do tej korekty z tego wynika przeszacowanie tych 
środków. Powiedział, że był taki proceder,  że tych pieców stało się więcej albo 
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gospodarstw opalających się węglem stało się więcej. Ale myśli, że przy 
współdziałaniu rządu i samorządu zostanie to opanowane.  

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Prezydent odniosła 
się do wcześniejszego pytania dotyczącego liczby wniosków. 6200 wniosków i zgodnie 
z informacją Gdańskiego Centrum Świadczeń na jutro jesteśmy przygotowani do 
wypłaty na około 6 milionów złotych a obecnie otrzymaliśmy od wojewody 8,1 miliona 
złotych. Łączna liczba gospodarstw domowych 2 tysiące. 

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska Odniosła się do 
niewielkiego sporu między radną a radnym Majewskim co jest przepracowaniem a co 
jest mobingiem. To kolejne zadanie, które rząd przerzuca na samorząd a tym samym 
przerzuca na osoby pracujące miedzy innymi w Gdańskim Centrum Świadczeń.  
Powiedziała, że te osoby za jakiś czas będą przepracowane i ma nadzieję, że w jakiś 
sposób uda im się im w jakiś sposób prace po godzinach zrekompensować. 
Powiedziała również, że ma obawy odnośnie tych dopłat odnośnie dodatku węglowego 
Tak jak pani prezydent wspomniała nagle rozmnożyły się źródła ogrzewania 
węglowego. Niektóre osoby przechodząc na gaz otrzymywały dopłaty do nowego 
źródła ale nie likwidowały pieca węglowego. I zadała pytanie retoryczne jakie szkody 
dla klimatu przyniesie to, że dzisiaj te osoby, które mogłyby ogrzewać swoje 
mieszkanie gazem będą ogrzewały węglem ponieważ nie stać ich będzie na to droższe 
defacto bo bez dopłat ile osób zrezygnuje z przejścia z ogrzewania węglowego  
na bardziej ekologiczne. To jest wysoce szkodliwa dopłata, radna skierowała swoje 
słowa do radnego Rabendy i ma pan tego świadomość. Radna rozumie, że jest to ulga 
dla podatników dla kieszeni osób, które dostają te pieniądze ale dla klimatu już nie.  
Podziękowała za swoja wypowiedź.  
 
KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Radny zasugerował, że prawdopodobnie radna Beata Dunajewska źle go zrozumiała. 
Prosi o pomoc w wyjaśnieniu panią prezydent w kwestii rozmnożenia pieców  
a w kwestii klimatycznych oczywiście możemy ratować klimat na przykład osoby  
w Gdańsku , które opalają się węglem nie będą miały tego węgla ale to chyba nie jest 
najlepsze rozwiązanie. To, że jest dofinansowanie do zakupu węgla nie zwiększy ilości 
węgla spalanego w Gdańsku. Mechanizm rozmnożenia pieców nie polegał na tym, że 
ludzie kupili nowe piece tylko deklarowali, że są w innym gospodarstwie domowym.  
To w, żaden sposób nie wpłynęło na to, że jest więcej pieców węglowych w Gdańsku.  
 
BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  
Powiedziała, że to nie jest kwesta tego, że ja panu wierzę czy nie wierzę. Natomiast 
łatwiej byłoby i lepiej byłoby dopłacać samorządowi na inny cel czyli na zmianę nie 
ekologicznego ogrzewania węglowego. Nawet jak dopłaci się ludziom to ich tak węgla 
nie kupią bo go nie ma. Łatwiej byłoby dopłacanie samorządom do wymiany pieców 
nie ekologicznych na ekologiczne.  
 
KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Powiedział, że przecież te dopłaty do wymiany źródeł ciepła ciągle są od lat. I one są 
permanentne. Ale rozumie przewodniczącą Dunajewska, że ma chęć wypowiedzenia 
się w kwestach klimatycznych. Jeśli chodzi o dopłaty dla mieszkańców, niektórzy 
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mieszkańcy deklarowali, że są osobnym gospodarstwem i ubiegali się dwa razy  
o dopłatę.   
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Powiedziała, że to był ostatni głos w dyskusji.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1399 wraz z autopoprawką) 
 

Za                        20 
Przeciw               10 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1349/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2022 rok 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu 

2) zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Miasta Gdańska (druk 1400 + autopoprawka x2); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca:  K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 
                                      K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                                      K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                                      K. Edukacji – pozytywna 

                 K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                 K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                 K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                           K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 

 

 
IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Radny powiedział, że jak mówimy o Wieloletniej Prognozie Finansowej to należy 

również podjąć temat, który wybrzmiała przed chwilą z ust pani prezydent odnośnie 
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braku dostawcy energii na rok przyszły. Radny chciałaby skorzystać z okazji bo mamy 

zaszczyt gościć w ławach radnych wiceministra Aktywów Państwowych i w związku  

z tym chciałby się pana ministra spytać. Dlaczego, żadna ze spółek podległa ministrowi 

tak zwanych spółek Skarbu Państwa nie złożyła oferty aby dostarczać energię 

elektryczną do Miasta Gdańska. Na  oświetlenie ulic, szpitali, szkół i innych jednostek. 

Dlaczego, żadna spółka tej oferty nie złożyła. W tej chwili jest zagrożenie, że tej energii 

może nie być. Panie ministrze, panie radny może ma pan informacje czemu tak się nie 

stało i może warto poprosić spółkę Skarbu Państwa aby taka ofertę złożyła. 

 

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Powiedział, że to nie on zarządza tymi spółkami to są podmioty często giełdowe. To 

jest kwestia jaka była złożona oferta, ja jej nie znam. To nie jest moja rola, żeby 

odpowiadać na oferty biznesowe, ale oczywiście zainteresuję się tym tematem i panu 

radnemu odpowiem.  

 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Zwrócił się do radnego Karola Rabendy. Panie ministrze jakby spodziewałem się tej 
odpowiedzi. Wiem, że to nie pan decyduje jak funkcjonują spółki Skarbu Państwa ale 
kiedy pan chciał zabierać czołg z ulicy Alei Zwycięstwa to mówił pan , że pan poprosi 
spółkę Skarbu Państwa, żeby ten czołg zabrała. Być może w tym wypadku warto by 
było taka spółkę Skarbu Państwa poprosić.  

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Odniósł się do wypowiedzi 
radnego Krystiana Kłosa dotyczy wcześniejszej dyskusji o tak zwanej fuzji Lotosu  
z Orlenem PGNiG. Monopolizujemy ten rynek i jest to gigantyczne niebezpieczeństwo 
a pana Obajtka miedzy innymi na czele gdzieś plasujemy ponad głową ponad prezesa 
Rady Ministrów. Jest to bardzo niebezpieczne, że ten rynek się bardzo monopolizuje  

i to tez jest właśnie efekt tego przetargu tego nierozstrzygniętego przetargu na energie 
elektryczną. Na ulice, żeby je oświetlić na szkoły, przedszkola. Tego nam właśnie 
brakuje bezpieczeństwa energetycznego, którego Daniel Obajtek i spółka nie 
zapewniła Gdańskowi.   

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska Odniósł się do tematu 
podatków, które wpływają do Gdańska. Są to podatki od małych średnich firm, które 
uzyskują 70 % PKB budżetu kraju. We wszystkich artykułach, które czyta odnośnie 
ulgi nie ma tutaj ani piekarzy ani gastronomii ani nie ma tu żadnych małych i średnich 
firm, które zostały pominięte. Wspomniał o kilku lokalach, które się zamknęły na pół 
roku zamykają działalność i zwolniły 46 osób. Radny wspomniał o podwyżkach prądu 
o prawie 200%. Powiedział, że ma sygnały od piekarzy i rzemieślników, małych 
zakładów, którzy w izbie rzemieślniczej czy w sztabie kryzysowym, który powstał przed 
pandemią małe i średnie firmy nie zostały w ogóle uwzględnione. Powiedział, że będzie 
bardzo źle się działo małe i średnie firmy robią prawie 70 % PKB z podatków i to 
wpływa do miasta. Podziękował za wypowiedź.  

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
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Powiedział, że radnemu Dzikowi chciałby odpowiedzieć, że pracujemy nad różnymi 
rozwiązaniami ale przypomina, że niedozwolona pomoc publiczna jest zakazana przez 
Unię Europejską i takie dotowanie i takie mechanizmy muszą być wprowadzone 
bardzo ostrożnie. W sytuacji gdzie taka pomoc zaoferowana przez rząd podważy Unia 
Europejska to wszystkie firmy, piekarnie będą musiały ta pomoc zwracać dlatego 
trzeba brać pod uwagę, że ta sytuacja jest bardzo skomplikowana. Jeśli są 
przygotowywane jakieś rozwiązania należy je przygotowywać tak aby robić je 
rozważnie.  
 
LECH WAŁĘSA- Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 
Radny chciałaby dodać, że ceny prądu bardzo mocno wzrosły. Podał swój własny 
przykład. Powiedział, że względu na tak duże koszty od 1 października zamyka swoją 
firmę gdyż nie stać go na opłacenie tak wysokich rachunków. Chociaż firma 25 lat była 
na rynku.  
 
BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  
Odniosła się ad vocem do tego co powiedział pan radny Rabenda, oczywiście 
wszystkiemu jest winna Unia Europejska.  
 
PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 
Odniósł się ad vocem tego co powiedział radny Lech Wałęsa, że również zastanawia 
się co dalej robić z własna firmą.  
 
WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Wszystko dla Gdańska Ustosunkował się do 
tego co powiedział pan radny Rabenda, minister, mówiąc, że to Unia Europejska nie 
pozwala dotować firm. Powiedział, że cieszy go, że tak bardzo się wsłuchują to co 
mówi Unia Europejska jeśli by się państwo tak wsłuchiwali jako rząd to pewnie byśmy 
mieli w tej chwili wiele miliardów złotych w naszym budżecie więcej bo nie byłyby 
wstrzymane pieniądze z Krajowego Planu Odbudowy. A po drugie tu nie chodzi  
o dotacje dla przedsiębiorstw a tu chodzi o pewne działania systemowe, które obniża 
rzeczywiście opłaty za energie nie za wsparcie konkretne. A inna kwestia jest, że my 
jako państwo wykorzystalibyśmy te 40 miliardów  z Unii Europejskiej na transformację 
energetyczną to pewnie te ceny prądu nie byłyby tak wysokie. Podziękował za 
wypowiedź. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Powiedziała, że to był ostatni głos w dyskusji.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1400 wraz z autopoprawką) 
 

Za                        19 
Przeciw               12 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1350/22 
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Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Miasta Gdańska 

Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu 

3) zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki 
Miejskiej w Pomorskim Funduszu Rozwoju sp. z o. o.  na finansowanie 
planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska (druk 1396); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
               Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1396) 
 

Za                        20 
Przeciw                0 
Wstrzymało się  11 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1351/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

zmieniająca uchwałę w sprawie zaciągnięcia długoterminowej Pożyczki Miejskiej  
w Pomorskim Funduszu Rozwoju sp. z o. o.  na finansowanie planowanego deficytu 

budżetu Miasta Gdańska 
 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu 

4) w sprawie opłaty miejscowej (druk 1397);  

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 
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               Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1397) 
 

Za                        33 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1352/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

                    w sprawie opłaty miejscowej 
 

5) zmieniająca uchwałę w sprawie opłaty miejscowej (druk 1382); 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
               Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1382) 
 

Za                        33 
Przeciw                1 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1353/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  
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zmieniająca uchwałę w sprawie opłaty miejscowej 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu 

6) w sprawie określenia wysokości stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości 
na terenie Miasta Gdańska (druk 1398); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna  

   K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

 
 

IZABELA KUŚ- Skarbnik Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1398) 
 

Za                        22 
Przeciw               11 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1354/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

w sprawie określenia wysokości stawek i zwolnień w podatku od nieruchomości na 
terenie Miasta Gdańska 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu 

7) w sprawie udzielenia w roku 2022 dotacji celowej na prace konserwatorskie, 
restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku (druk 1381); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji  – pozytywna 

                                      K. Strategii i Budżetu - pozytywna 

                           K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
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PIOTR LORENS – Architekt Miasta Gdańska Powiedział, że projekt uchwały dotyczy 
jednej dotacji w trybie awaryjnym dla Bazyliki Mariackiej na prace konserwatorskie przy 
witrażu przedstawiającym scenę ukrzyżowania. W maju tego roku miała miejsce 
awaria, która polegała na tym, że w wyniku wiatrów, przeciągów spowodowały 
wypadniecie kilku szybek tworzących kompozycje witraża. Natomiast pozostała część 
witraża została zdeformowana i w wyniku tego była konieczność  zdemontowania 
całego witraża ze względów bezpieczeństwa. Po uzyskaniu stosownego pozwolenia 
od Konserwatora Wojewódzkiego, proboszcz parafii złożył wniosek w trybie awaryjnym 
o udzielenie dotacji w wysokości 49 tysięcy złotych. W imieniu prezydent wnoszę  
o podjęcie tej uchwały.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1381) 
 

Za                        32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1355/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

w sprawie udzielenia w roku 2022 dotacji celowej na prace konserwatorskie, 
restauratorskie i roboty budowlane przy zabytku 

Uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu 

8) w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Firoga rejon tzw. Doliny Krzemowej II  
w mieście Gdańsku (druk 1377); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
                Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 
EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska Zreferowała 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1377) 
 

Za                        30 
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Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1356/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Firoga rejon tzw. Doliny Krzemowej II  

w mieście Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu 

9) w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Stogi rejon Pustego Stawu w mieście 
Gdańsku (druk 1378); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
            Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 
EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska Zreferowała 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1378) 
 

Za                        32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1357/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  
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w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Stogi rejon Pustego Stawu w mieście Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu 

10)  w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Rudniki-Błonia rejon ulicy Elbląskiej i rzeki 
Rozwójki w mieście Gdańsku (druk 1379); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska Zreferowała 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1379) 
 

Za                        32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1358/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Rudniki-Błonia rejon ulicy Elbląskiej i rzeki Rozwójki w mieście 

Gdańsku 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu 

11)  w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Lipce - rejon przystanku zintegrowanego w mieście Gdańsku 
(druk 1383); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
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EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska Zreferowała 
projekt uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1383) 
 

Za                        32 
Przeciw                0 
Wstrzymało się   0 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1359/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Lipce - rejon przystanku zintegrowanego w mieście Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu 

12)   w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Park Południowy - część wschodnia 
w mieście Gdańsku (druk 1384);  
 

13)  w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Park Południowy - część zachodnia 
w mieście Gdańsku (druk 1385); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Zaproponowała dyrektor Damszel - Turek o łączne omówienie dwóch druków , druku 1384 
i 1385. 

 

EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska Zreferowała 
projekty uchwał zgodnie z uzasadnieniem. 

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska, radny 
Klubu Koalicji Obywatelskiej Powiedział, że Park Kulturowy jest jednym  
z najważniejszych tematów w dzielnicy Gdańsk Południe i generalnie dzielnic 
południowych oczywiście oprócz tematów komunikacji. Dotyczy tematu rekreacyjnego 
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gdzie bardzo w tym miejscu jest potrzebny tak aby ta bliskość przyrody i natury była 
dla mieszkańców bardzo osiągalna. Liczy, że mieszkańcy wypowiedzą się po 
przystąpieniu gdy ten plan będzie wyłożony w jak najszerszym zakresie. I też liczy na 
to, że ten plan będzie mógł być procedowany jak najszybciej tak aby cała koncepcja 
parku południowego mogła być zrealizowana najszybciej. Terenów rekreacyjnych 
nigdy nie jest za wiele ich bliskość jest kluczowa i wszyscy będziemy czekać  
z niecierpliwością na rezultaty pracy. Podziękował za wypowiedź.  

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Techniczna usterka TV brak możliwości spisania wypowiedzi. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1384) 
 

Za                          22 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się   10 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1360/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

         

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Park Południowy - część wschodnia w mieście Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu 

Przystąpiono do głosowania (druk 1385) 
 

Za                        21 
Przeciw                0 
Wstrzymało się  10 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1361/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  
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w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego Park Południowy - część zachodnia w mieście Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poprosiła o wypowiedź Cezarego Śpiewaka – Dowbór , który wystąpił z wnioskiem 
formalnym. 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Wniosek formalny o zwołanie przerwy od godziny 11:58 do godziny 12:15, przerwy 
klubowej. Powiedział, że wspólnie z panią prezydent i koalicyjnymi radnymi chcemy 
przekazać opinii publicznej informacje związane z ryzykiem braku prądu mieszkańców 
Gdańska w instytucjach publicznych szkołach, przedszkolach. Okazuje się, że żadna 
ze spółek Skarbu Państwa nie złożyła oferty na dostawy energii dla Gdańska. To jest 
niezwykle ważna sprawa, która wymaga natychmiastowe reakcji przekazania opinii 
publicznej co dalej w tej sprawie  robić.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca ogłosiła przerwę do godziny 12:15. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca wznowiła obrady sesji.  

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska 
Przewodnicząca zaprezentowała chleb, który zakupiła w znanej piekarni oraz pokazała 
paragon na, którym była kwota 15,20 zł. Przekazała radnemu Skibie paragon oraz 
chleb życząc smacznego.  

KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Powiedział, 
że Polska tradycja mówi, żeby dzielić się z potrzebującymi chlebem. Z pierwszej  
z brzegu piekarni nabył chleb oliwski za kwotę 5,10 zł. Znajdujemy również chleby za 
1,90 oraz 2,20 zł takie kupujemy. Ale ten chleb jest żytni, razowy za 5,99 zł. Może 
brakować komuś więc my również polską tradycją pani przewodniczącej Dunajewskiej 
przekazujemy.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poprosiła o ciszę i zajęcie miejsc oraz, że jak teraz pan przewodniczący powiedział, 
że można kupić chleb za 1,90 zł to wszyscy mieszkańcy Gdańska będą bardzo 
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zainteresowani gdzie taki tani chleb można kupić. Wracamy do porządku obrad  
i przechodzimy do kolejnego podpunktu. 

14)  w sprawie wyrażenia opinii o lokalizacji kasyna gry (druk 1390); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Samorządu i Ładu Publ.– pozytywna 
      „za” – 3 osoby 
      „wstrzymało się” – 2 osoby 

                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej – nierozstrzygnięta 
       „za” – 2 osoby 
       „przeciw” – 2 osoby 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Zwrócił się z zapytanie do przewodniczącej czy mógłby zreferować trzy druki, 

ponieważ wszystkie dotyczą tej samej lokalizacji. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodniczącą zgodziła się na referowanie wszystkich druków w jednej wypowiedzi. 

Jednak oczywiście głosownie odbędzie się oddzielnie i wszyscy radni będą mogli 

zabrać głos.  

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że aktualnie w Gdańsku działają dwa kasyna, jeden przy ulicy Chmielnej 

drugi przy ulicy Długi Targ. Koncesja na to przy Długim Targu wygasa 18 lipca 2023 

roku. W związku z czym dzisiaj debatujemy na temat przyznania koncesji dla tego 

kasyna. W naszym województwie mogą być trzy kasyna. W zawiązku z powyższym 

jedno jest w Sopocie dwa są w Gdańsku. W tym momencie głosując państwo nie 

wyrażą zgody i pozytywnej opinii z jednej z tych trzech spółek , które wnioskują o tą 

samą lokalizację. W tym wypadku kasyno po prostu z mapy Gdańska zniknie gdyż do 

11 października można składać wnioski o nadanie koncesji. Jeżeli chodzi o kasyno, 

które działa przy Długim Targu nie mieliśmy, żadnych uwag do tej pory. W zawiązku  

z tym, że działalność ta jest limitowana. Prowadzący takie obiekty starają się zadbać 

o estetykę, bezpieczeństwo a także ład i porządek przed tym kasynem. W związku  

z powyższym problemów, żadnych jak do tej pory nie było. Zgłosiły się do nas trzy 

podmioty, które chciałyby prowadzić działalność w tej lokalizacji. Z naszego punktu 

widzenia i patrząc na to jak do tej pory działało kasyno, nie widzimy żadnych 

przeciwskazań, żeby wydać pozytywna opinię.  

 

 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 
Powiedział, że słyszy, że ten punkt budzi wiele kontrowersji a radny chciałby spojrzeć 
na to jako przedsiębiorca. Ta działalność jest normalna i legalna działalnością na całym 
świecie. Z czego są wpływy do państwa, podatki i jest to uregulowany temat. 
Kontrolowany przez wszystkie służby i przez wszystkie organy. Ta firma działa u nas 
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od 32 lat na Pomorzu. Nigdy nie było na nich skarg. Teraz działają w miejscu przy 
hotelu, który wziął kredyt pod działalność. Raz to, że jest zagrożony hotel i będzie jego 
kredyt zagrożony. Brak wpływów, podwyżki prądu. To jest tak jak domino. Domino, 
które powali u nas na Pomorzu i w całej Polsce wiele działalności gospodarczych. Ta 
firma około 9 milionów zainwestowała w remont. Działają tak dopiero  2 lata  
a wcześniej remontowali to miejsce, przenieśli się z Heweliusza. Kryteria przetargowe, 
które przewidują blokowanie kasy zabytkowych obiektach albo hotelach. Obiekt, który 
mają jest zabytkowy. Był remontowany pod ścisłym nadzorem konserwatora zabytków. 
Radny powiedział, że jest tam spokój i nie ma zakłócania porządku. Powiedział, że  
na całym świecie Europie i kraju i Polsce działają kasyna. Radny nie widzi problemu  
i będzie głosował za. Podziękował za wystąpienie.  

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Radny zadał pytanie odnośnie ilości kasyn. Jakoby w przypadku udzielenia 
negatywnej odpowiedzi, zagłosowaniu przeciwko. W Gdańsku nie będzie, żadnego 
kasyna. Chciałby się dowiedzieć czy jest to prawda czy na ulicy Chmielnej będzie 
funkcjonowało kasyno i jeśli tak to do kiedy ta zgoda jest udzielona.  

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

W województwie pomorskim możemy mieć trzy kasyna. Na chwile obecna jedno działa 

w Sopocie a dwa w Gdańsku. W tym momencie koncesja przy Długim Targu kończy 

się 18 lipca 2023 roku. Przy ulicy Chmielnej kasyno może działać do 12 marca 2026 

roku. W przypadku braku pozytywnej opinii Rady Miasta zostanie w Gdańsku jedno 

kasyno przy ulicy Chmielnej być może różne spółki będą wnioskowały o inne kasyna 

w innych lokalizacjach.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Zwrócił się do dyrektora z kilkoma pytaniami. Koncesja na ulicy Chmielnej jest do 12 

marca 2026 to kiedy Rada Miasta będzie musiała stanąć przed decyzja co z lokalizacją 

dla Chmielnej? 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Odpowiedział, że rok wcześniej.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Kolejne pytanie czy przy budynku przy ulicy Długi Targ gdzie jest zlokalizowane 

kasyno, o którym dzisiaj rozmawiamy czy jest tam sprzedawany alkohol? 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Owszem jest sprzedawany alkohol, opłaty z tytułu zezwoleń na sprzedaż alkoholu czyli 

tak zwane kapslowe i trafia do gminy Miasta Gdańsk.   

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Ile z tytułu podatku CiT z udziału miasta wpłynęło w ostatnim roku z działalności kasyna 

przy  ulicy Długiej. Czy w ogóle wpłynęły  jakieś podatki? 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
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Jeśli chodzi o podatki spółki są zarejestrowane w Warszawie w związku z tym podatki 

są odprowadzane w Warszawie.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  

Czy zatem jedyny uzysk dla miasta to jest tak zwane kapslowe? 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Kapslowe przede wszystkim tak i podatek od nieruchomości. 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Kolejnym 
pytanie jakie zadał radny dotyczyły Parku Kulturowego na jakim etapie są prace o kiedy 
ta uchwała zostanie przedstawiona Radzie Miasta. 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że prace na temat Parku Kulturowego są na etapie finalizowania zapisów, 
które zostaną przedstawione mieszkańcom Gdańska i opinii publicznej, żeby mogli 
składać komentarze już do projektu uchwały. Planujemy, że w miesiącu październiku 
już najpóźniej w listopadzie projekt uchwały zostanie wyłożony. Przez 30 dni będzie 
można składać i wnosić uwagi do tego projektu. Następnie planujemy, że zostanie on 
przedstawiony radzie w lutym a najpóźniej w marcu przyszłego roku tak aby szansa 
na jego wprowadzenie przed sezonem letnim była realna. 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Czyli jest 
szansa, że w przyszłym sezonie Park Kulturowy będzie obowiązywał? 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Na to liczymy wszyscy.  

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Radny 
powiedział, że rozumie, że projektu uchwały jeszcze nie ma natomiast wedle tych 
dotychczasowych przymiarek jaka działalność miałaby tam być?  

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że tych działalności jest bardzo wiele i w tej chwili jeśli mówimy o branży 
rozrywkowej to przede wszystkim będziemy się zastanawiali nad ograniczeniem 
działalności klubów erotycznych ze względu na to, że taka jest wola społeczeństwa.  
I mamy z nimi czasami problemy zwłaszcza nocne jeśli chodzi o awantury. To na 
pewno jesteśmy pewni, że będziemy chcieli wprowadzić i możemy być pewni, że 
uchwała będzie zaskarżona w momencie kiedy tylko ogłosimy. Musimy liczyć się  
z tym, że będą nas czekały długotrwałe procesy i przedsiębiorcy będą mogli domagać 
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się odszkodowania z tytułu pewnego rodzaju ograniczeń, które będziemy wprowadzać 
ponieważ będzie to uderzało w ich portfel.  

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zapytał czy 
prócz klubów, które dyrektor wymienił jaka jeszcze działalność miałaby być 
ograniczona? 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że tych działalności jest dosyć dużo od tego, że będziemy planowali 
wyznaczyć miejsca dla meleksów, będziemy próbowali ucywilizować handel  
w przestrzeni publicznej, handel w bramach. Staramy się i będziemy próbować znaleźć 
rozwiązanie, które też pozwolą zabronić sprzedaży baloników. Jest to bardzo trudne 
gdyż one są sprzedawane jako cegiełki tak naprawdę. Także tych elementów jest 
bardzo dużo będziemy się starli zadbać o wizerunek ogródków. Będziemy starali się 
ograniczyć działalność ogródków gastronomicznych w godzinach nocnych. Tematów, 
które będziemy się starali się ucywilizować jest dużo. Teren, który jest przy budynku 
Lotu, działce, która nie należy do Gdańska również chcielibyśmy ucywilizować jest  
to wizytówka miasta więc zależy nam aby wyglądała dobrze bez sprzedaży tak zwanej 
chińszczyzny.  

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zapytał 
jeszcze jeśli chodzi o dyskusję tych uchwał. Czy tam padał wątek lokalizacji kasyn czy 
w toku dyskusji padały miejscowości Gdynia lub Gniew?  

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że kasyna jest to typ działalności, która nie przysparza problemów  

w Śródmieściu. 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zapytał czy 
zetknął się dyrektor z tematem dotyczącej ewentualnej lokalizacji kasyna w Gdyni.  

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że czytał artykuł na trojmasto.pl tam gdzie Rada Miasta była przeciwna 
lokalizacji w Sea Tower. Powiedział, że woli w naszym przypadku, żeby to była wola 
była prowadzona i weryfikowana co 6 lat gdzie przedsiębiorcom naprawdę zależy na 
utrzymaniu porządku niż prywatna działalność dyskoteki czy też klubów i właścicielom 
nie zależy na utrzymaniu ładu wokół swoich budynków. Od mieszkańców mamy 
zgłoszonych wiele przykładów pretensji. Na Komisji Ładu mieliśmy okazje rozmawiać 
z mieszkańcami na temat bezpieczeństwa na temat działalności klubów. 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Powiedział, 
że co do tego wątku możliwości kontrolowania. Jakie są możliwości kontrolowania 
przedsiębiorców sprzedających alkohol? 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 
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Powiedział, że kontroli może dokonywać straż miejska i organ wydający zezwolenia  

i gminne komisje rozwiązywania problemów alkoholowych. Odniósł się do ostatniej 

uchwały dotyczącej sprzedaży alkoholu w detalu w Śródmieściu, że zostały wysłane 

pisma, zostały również sporządzone notatki. Z ostatniej notatki, którą dyrektor otrzymał 

ze straży miejskiej z informacji tej wynika , że nie zostały naruszone przepisy  

dotyczące sprzedaży. Odniósł się również do wcześniejszej uchwały, która została 

zaskarżona i zostało wszczęte postepowanie administracyjne. W tym momencie 

czekamy na rozstrzygnięcie i będzie to najlepszy moment na to aby takie zezwolenia 

odebrać i cofnąć. Powiedział, że Kraków próbował przez 5 lat i w końcu mu się udało.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zapytał ile 

w ciągu roku zezwoleń na sprzedaż alkoholu na terenie Głównego Miasta zostało 

cofniętych z uwagi na naruszanie przepisów. 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że w ubiegłym roku zostało cofniętych zero pozwoleń w tym roku jedno. 

Sprawa jeszcze się toczy. W tym roku jest pięć spraw w toku. 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Przewodniczący podziękował za odpowiedzi na pytania. 

 

PRZEMYSŁAW RYŚ - Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Radny wspomniał, że w przyszłym roku powstaje w tej części Śródmieścia Park 

Kulturowy i będziemy dążyć do poprawy prestiżu tego miejsca. Uważamy, że kasyno  

i inne tego typu miejsca rozrywki maja racje bytu ale nie muszą znajdować się niejako 

w samym „salonie” naszego miasta. Jest wiele miejsc ciekawych gdzie może taka 

działalność się odbywać. Podziękował za wypowiedź.  

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Dyrektor odpowiedział, że się zgadza ale zwraca uwagę na to, że jak mówił radny Dzik 

kasyna cywilizują pewien proces. Obawia się, że mogą się w obrębie Śródmieścia albo 

w sąsiednich dzielnicach pojawiać salony z jednorękimi bandytami z małym mini 

hazardem, grami losowymi. Więc pytanie co jest lepsze, lepiej czasami ustalić coś co 

jest zgodne z prawem i na pewnym poziomie. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przewodnicząca podpytała jaki jest związek z lokalizacja kasyna a powstawianiem 

miejsc z jednorękimi bandytami? 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Dyrektor odpowiedział, że taki jeśli mamy coś co działa formalnie to potencjalnych 

chętnych, którzy chcą miejsca dla jednorękich bandytów utworzyć to w jakiś sposób 

odstrasza. Bo fani gier hazardowych znajdą rozrywkę na wyższym poziomie.  

 

KAROL WAŻNY- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Powiedział, że w pełni podziela opinię kolegi Przemysława Rysia. Na Komisji 

Samorządu i Ładu Publicznego wielokrotnie stykaliśmy się z problemem zarówno 

hałasu i pań, które zachęcały do wizyt w klubach. W kwestii wizerunkowej kasyno to 
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nie jest najlepszy lokal do zorganizowania na Długim Targu. To jest bardziej prestiżowa 

lokalizacja w naszym mieście. Przede wszystkim na działalności jak gastronomia, 

dziedzictwo kulturowe, wszystko co jest związane z ogólna turystyką a nie taka 

wyspecjalizowana działalność, która niekoniecznie służy budowie prestiżu tego 

miejsca. Po za tym mamy po sąsiedzku na ulicy Chmielnej jedno kasyno, więc wydaje 

się niekoniecznie uzasadnione, żeby dwa takie lokale znajdowały się w niedużej 

odległości. Powiedział, że to co dziś już tu padło na sesji przy wypowiedzi radnego 

Cezarego Śpiewaka – Dowbór, że te same spółki z tego holdingu, zgłaszały między 

innymi lokalizacje w Gniewie w Gdyni. Mamy sporo w takich lokalizacji gdzie kasyno 

spokojnie mogłoby z powodzeniem funkcjonować. Nie musi to być właśnie Długi Targ. 

Podziękował za wypowiedź.  

 

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Powiedziała, że Klub Wszystko Dla Gdańska nie ma tutaj wspólnego zdania. Jedni 

uważają, że powinniśmy zagłosować za inni, że przeciw. Przewodnicząca powiedziała, 

że kasyno to nie jest apteka ani szpital i nie ma takiej konieczności, żeby w Gdańsku 

kasyno było. Jeśli chodzi o to, że powstaną szemrane salony w dzisiejszych czasach 

jest tak, że hazard można uprawiać na własnym telefonie  

i laptopie. Jest to rozrywka dla wybranych. Wybrana grupa jeśli będzie sobie chciała 

pograć pojedzie również do Gniewu do Sopotu do Gdyni. Nie ma takiej potrzeby, żeby 

akurat takie kasyno było zlokalizowane na ulicy Długiej. Podziękowała za wypowiedź.  

 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Nawiązał do wypowiedzi niektórych radnych aby wyprowadzić takie kasyno poza 

miasto. Powiedziane jest w uchwale albo zabytkowy budynek albo hotel. Na całym 

świecie takie obiekty są w samych centrach i sercach miasta. Powiedział, żeby jeszcze 

raz zastanowić się nad głosowaniem motywowała to zatrudnieniem podatkami, 

wpływami do miasta. Druga sprawa to hotel, który ma kredyt pod zabezpieczenie tej 

dzierżawy, kolejne około 100 osób, kolejna sprawa to firma , która była u nas od 32 lat 

na Pomorzu. Podziękował za wypowiedź.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Powiedział, że w nawiązaniu do wypowiedzi pana Przemysława Rysia, zapytał jaka 

mniej więcej odległość dzieli dwa kasyna, które są zlokalizowane w Gdańsku i czy ty 

było to badane? 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Odpowiedział, że nigdy nie było to mierzone ale obstawia, że jest to około 800 metrów.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Zapytał czy ten hotel, który chce wynajmować i prowadzić dalszą działalność pod 

działalność w sprawie kasyna pod wątpliwą prawnie dzielność salonu gier , gier 

zręcznościowych. Czy chciał pan zawrzeć taką sugestię, bo miałem takie odczucie. 

Ale proszę to zdementować jeśli się mylę.  

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Odpowiedział, że są to błędne odczucia. Oczywiście hotel mając prawo do lokalu  

i zgodnie z planem zagospodarowania przestrzennego zakładam zachowanie 
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wszelkich przepisów. Myśli, że mini salony z jednorękimi bandytami gdzieś powstają  

i może to być trudne do zablokowania.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Zapytał jaki to ma związek z tym konkretnym miejscem?  

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Związek jest taki, że jeśli by było w danym miejscu kasyno to by odstraszało 

potencjalnych chętnych.  

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Odpowiedział, że chętni pójdą dalej do kasyna, o którym wcześniej była mowa.  

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Chodzi o to, że może nakłaniać innych do próby otwierania takich biznesów. 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Powiedział, że ten wątek ciągle się pojawia , że jak nie kasyno to jednoręcy bandyci. 

Czy ten renomowany hotel pod jednorękich bandytów będzie podejmował działalność. 

Drugie kasyno jest kilkaset metrów dalej więc jaki to ma związek. 

 

ŁUKASZ KŁOS – Zastępca Dyrektora Wydziału Gospodarki Komunalnej 

Powiedział, że nie wie dokładnie jakie jest obłożenie tych kasyn bo nie bywa. Ale to na 

Chmielnej ma większą popularność ze względu na obecność apartamentowców i hoteli 

wyższej klasy więc w domyśle jest tam więcej osób i z tego co rozmawiałemz 

przedstawicielami spółek prowadzących te kasyna aczkolwiek tak jak mówię jeżeli nie 

będzie kasyna przy Długim Targu istnieje, że gdzieś w pobliskiej okolicy mogą 

powstawać tego typu obiekty. 

 

CEZARY ŚPIEWAK - DOWBÓR – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 

Zapytał czy podatek od nieruchomości jest takim sam czy byłoby to kasyno czy byłaby 

to restauracja albo hotel. Natomiast udziału w PiT miasto żadnego nie ma więc co do 

wątku podatkowego też jest to, że z tą  argumentacja zdążyliśmy się zetknąć jak to  

w rzeczywistości wygląda. Co do kwestii tego czy w ogóle miasto potrzebuje kasyn. 

Dzisiaj stoimy przed pytaniem , Rada Miasta Gdańska głosuje, na konkretną 

lokalizacją kasyna i to czy to kasyno będzie działało czy nie to będzie zależało od 

ministra finansów. My opiniujemy konkretną lokalizacją. I stoimy przed pytaniem czy 

chcemy w tej konkretnej lokalizacji, żeby działało dalej kasyno przy ulicy Chmielnej 

staniemy za trzy lata. Natomiast wątek poczucia bezpieczeństwa wśród mieszkańców 

może być zupełnie inny bez związku z kasynami dzisiaj niż za trzy lata. Poruszył 

zagadnienie bezpieczeństwa mieszkańców na Dolnym Mieście. I będziemy starać się 

z ewentualnym cofaniem zezwoleń na sprzedaż alkoholu. Widać, że policja sobie nie 

radzi. Tutaj stan bezpieczeństwa i to było słychać na Komisji Samorządu i Ładu 

Publicznego gdzie brali udział mieszkańcy i przedstawiciele policji, że jest źle jeśli 

chodzi o bezpieczeństwo na Głównym Mieście. Radny zastanawia się czy jest 

potrzeba drugiego kasyna przy czym stan bezpieczeństwa mieszkańców jest taki a nie 

inny. 
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KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Radny zgłosił wniosek formalny o zamknięcie listy mówców. Z tego powodu, że wydaje 

się, że wszyscy mają podobne zdanie o szkodliwości kasyn w Gdańsku. Poprosił o 

przejście do rzeczy, które są ważne albo równie ważne i ważniejsze dla mieszkańców 

Gdańska. Uważa, że radni powinni zagłosować zgodnie ze swoim zdaniem i dalsza 

dyskusja nic nie wniesie. Powiedział, że dziwi go sytuacja gdzie radni Koalicji 

Obywatelskiej i Wszystko dla Gdańska największą dyskusję nie wzbudzają tematy, 

które są w agendzie a tematy o kasynach.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Poinformowała o przygotowaniu wniosku formalnego i poprosiła o zabranie głosu 

radnego Piotra Dzika. 

 

PIOTR DZIK – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska 

Zadał pytanie czy mógłby wypowiedzieć się przedstawiciel, który znajduje się na sali  

i rozwiałby wszystkie wątpliwości i pytania. 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Przewodnicząca odpowiedziała, że miejscem na takie wystąpienie jest podczas 

spotkań komisji. I nie ma takiej praktyki, żeby zabierać głos na sesji. 

 

Głosowanie o zamknięcie listy mówców 

Za                        17 
Przeciw                4 
Wstrzymało się  10 

Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko Dla Gdańska  

Zwróciła się do radnych i powiedziała, że uważa, iż wszystko zostało tu już 
powiedziane odnośnie kasyn. Zaapelowała aby skupić się na sprawach ważnych 
takich jak przekazanie pieniędzy budżetowych na repatriantów. Uważa, że jest to mało 
istotny temat a dyskutując o nim nadajemy mu rangę wydarzenia.  

KAMILA BŁASZCZYK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej Powiedziała, że nie 
może zgodzić się z panią radną bo to jak wygląda nasz salon gdański czyli ulica Długa 
i Długi Targ jest bardzo ważne i dla mieszkańców śródmieścia również jest to bardzo 
ważne. Jaka działalność jest tam prowadzona, jak tam wygląda i czy jest bezpiecznie. 
Powiedziała, że na spotkaniach z mieszkańcami śródmieścia, które się ostatnio 
odbywały gdzie problem bezpieczeństwa i problem niewystarczających kontroli ze 
strony policji jest sporym problemem. Uważa , że nie jest to argumentem , że na tym 
salonie musi znajdować się kasyno gdzie chcemy dbać, żeby nas odwiedzali turyści. 
Powiedziała, że spotkaniu komisji sami przedstawiciele kasyn stwierdzili, że to nie jest 
aż tak dochodowa lokalizacja dla nich na ulicy Długiej. Decyzja, że zniknie z tego 
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miejsca kasyno nie będzie miało przełożenia na działalność tych firm. Znajdą sobie 
inne lokalizacje, które będą dla nich dochodowe.  

WOJCIECH BŁASZKOWSKI – Radny Klubu Wszystko dla Gdańska Powiedział, że 
kasyno to jest cywilizowana działalność. Działalność kontrolowana, koncesjonowana. 
Powiedział, że dzisiaj kasyna nie wyglądają tak, że to jest źródło jakiejś przestępczości. 
Uważa, żeby było więcej firm niż mniej. Powiedział, że będzie głosował za. 

ANDRZEJ STELMASIEWICZ- Radny Klubu Wszystko dla Gdańska  
Powiedział, że przed chwilą odbyła się konferencja i nie możemy być optymistami. 
Konferencja była o cenach energii i milionie niewiadomych. Ten milion niewiadomych 
nie dotyczy tylko sfery publicznej ale dotyczy także każdego przedsiębiorcy. W tym 
restauratorów. Wymienił tu radnych Piotra Dzika i Lecha Wałęsę, powiedział, że lepiej 
się mówi, lepiej byłoby mieć restaurację niż kasyno. Ci co nie mają nie mają pojęcia 
jak działają restauracje. Powiedział, że w Oliwie lawinowo rośnie pustych lokali do 
wynajęcia. Kasyna to nie są zjawiska jak z filmów kryminalnych. To są cywilizowane 
miejsca pod ścisłą kontrolą, nie stwarzających żadnych zagrożeń. Generalnie kasyno 
przy Długim Targu nie generowało żadnych zagrożeń. W przeciwieństwie do wielu 
innych na przykład lokali gastronomicznych. Zaapelował do radnych, aby głosowali za 
tą lokalizacja, aby nie prowadzić do eliminacji stabilnego, bezpiecznego biznesu  
z Gdańska. To nie jest w interesie Miasta Gdańska ani w interesie mieszkańców tego 
miasta. 
 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Powiedział, że  
w minionej kadencji kiedy funkcjonowało kasyno w Cristalu we Wrzeszczu wiele osób 
w porze nocnej a nawet nad ranem zgłaszało, że nie może spać. Nie może wypocząć 
przed pracą ponieważ wychodzące osoby z kasyna gry zachowywały się dość wesoło 
tak jakby nadal były na terenie lokalu zamkniętego. A nie mamy w przestrzeni 
publicznej takiego prawa aby właściciel kasyna gry zadbał o swoich gości aby oni 
spokojnie szli na odpoczynek do domy czy tez hotelu. W związku z tym zwrócił uwagę 
na to, że Rada Miasta Gdańska powinna wpierw dbać o mieszkańców a potem aby 
funkcjonowały sprawnie kasyna gry.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Powiedziała, że to był ostatni głos w dyskusji. 
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1390) 
 

Za                         6 
Przeciw               17 
Wstrzymało się  10 

                               Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie podjęła uchwały 

 
15)  w sprawie wyrażenia opinii o lokalizacji kasyna gry (druk 1391); 

 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 
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Komisja wiodąca: K. Samorządu i Ładu Publ.– pozytywna 
      „za” – 2 osoby 
      „wstrzymało się” – 3 osoby 

                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej – negatywna 
       „za” – 1 osoba 
       „przeciw” – 3 osoby 
       „wstrzymało się” – 1 osoba 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Powiedziała, że projekt już zreferowany. Zapytała czy radni mają w tym punkcie jakieś 

pytania. Nie ma pytań przechodzimy do głosowania.  

 

Przystąpiono do głosowania (druk 1391) 
 

Za                         6 
Przeciw               16 
Wstrzymało się  11 

                               Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie podjęła uchwały 

 

16)  w sprawie wyrażenia opinii o lokalizacji kasyna gry (druk 1392); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Samorządu i Ładu Publ.– pozytywna 
      „za” – 2 osoby 
      „wstrzymało się” – 3 osoby 

                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej – negatywna 
       „za” – 1 osoba 
       „przeciw” – 3 osoby 
       „wstrzymało się” – 1 osoba 
 

Przystąpiono do głosowania (druk 1392) 
 

Za                         6 
Przeciw               17 
Wstrzymało się  10 

                               Rada Miasta Gdańska w głosowaniu nie podjęła uchwały 

 

17) w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańska 
Infrastruktura Społeczna Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  
z siedzibą w Gdańsku (druk 1380); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 
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Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Strategii i Budżetu – pozytywna 

 

PIOTR KRYSZEWSKI - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Powiedział, że projekt uchwały przewiduje dokapitalizowanie Miejskiej Spółki Gdańskiej 
Infrastruktury Społecznej kwotą sześć milionów trzysta dwadzieścia cztery tysiące 
złotych. Kwota ta jest przeznaczona na realizację inwestycji przy ulicy Ogińskiego gdzie 
powstanie kompleks budynków miejskich. I tym razem zdecydowaliśmy się na miks 
społeczny gdzie w ramach 43 lokali , 25 lokali będzie ze wsparciem pozostałe lokale 
komunalne. Łączna kwota inwestycji wyniesie 38 milionów i w ramach tej inwestycji 
będziemy starali się o środki zewnętrzne z banku Gospodarstwa Krajowego w wysokości 
80 % kosztów kwalifikowanych. Prezydent podziękował za wystąpienie. 
 
EMILIA LODZIŃSKA – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej Zwróciła się  
z pytaniem, które wyczytała z uzasadnia, która odpowiada koncepcja mieszkań ze 
wsparciem i zaspokojenie potrzeb mieszkaniowych. Ile rodzin do tej pory mamy 
objętych właśnie tą forma pomocy. Czyli mieszkaniem ze wsparciem. 

PIOTR KRYSZEWSKI - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Odpowiedział, że jest 
to około 200 rodzin i w mieszkaniach wspomaganych i mieszkaniach ze wsparciem.  
 
EMILIA LODZIŃSKA – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej Powiedziała, że widać, że 
jest to forma bardzo potrzebna i stąd też potrzeba mocniejszego nacisku i rozszerzenia 
tego programu mieszkalnictwa ze wsparciem.  
 
PIOTR KRYSZEWSKI - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Odpowiedział, że dokładnie tak jest i każda rodzina, która korzysta z takiej formy wsparcia 
miejskiego otrzymuje rekomendacje czy tez MOPRU czy tez organizacji pozarządowej,  
z która współpracujemy. Generalnie pierwotnym założeniem w roku 2018 kiedy 
wdrażaliśmy Gdański Program Mieszkalnictwa Społecznego było przekazywanie 
minimalnie 50 lokali na potrzeby mieszkań ze wsparciem. Tym razem chcemy przekazać 
właśnie w ramach tej inwestycji właśnie 25 lokali ale co roku oddajemy też lokale 
remontowane gdzie w poszczególnych rozproszonych lokalizacjach takie usługi też są 
prowadzone.  
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1380) 
 

Za                         31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1362/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  
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w sprawie wyrażenia woli objęcia udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym 
jednoosobowej spółki Gminy Miasta Gdańska działającej pod firmą Gdańska 

Infrastruktura Społeczna Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  
z siedzibą w Gdańsku 

 

Uchwała stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu 

18)  w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta Gdańska pn. „Gdańsk 2030 Plus 
Strategia Rozwoju Miasta” (druk 1387 + AUTOPOPRAWKA); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji 

Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 
                                      K. Polityki Gospod. i Morskiej - pozytywna 

                                       K. Zagospodarowania Przestrzennego – pozytywna 
                                       K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
                                       K. Edukacji – pozytywna 

                  K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
                  K. Kultury i Promocji – pozytywna 
                  K. Sportu i Turystyki – pozytywna 

                            K. Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna 
 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Zreferował projekt druku wraz z autopoprawką odnosząc się do prezentacji. 
Powiedział, że od ostatnich 7 lat od ostatnich strategii różne uwarunkowania na 
szczeblu lokalnym, regionalnym, krajowym i unijnym się zmieniły. Zmiany  
w dokumentach UE, zmiany ustawowe, pandemia covid, zmiany wewnątrzmiejskie. 
Odniósł się do uchwały  inicjującej z zeszłego roku z 30 listopada 2021 roku. Uchwała 
w sprawie określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania zmian 
dokumentu pn. „Gdańsk 2030 Plus Strategia rozwoju Gdańska”. Rada Miasta 
Gdańska zainicjowała te pracy. Prezydent wymienił co się przez ostatni rok działo  
w Mieście Gdańsku i jaka praca została podjęta również przy udziale radnych miasta. 
Proces opracowania zmian Strategii. Udział mieszkańców w I etapie partycypacji i II 
etapie partycypacji. Zarząd Województwa Pomorskiego wystawił pozytywne opinię dla 
projektu. Prezydent powiedział o wartościach strategicznych, gdzie centralny punkt 
stanowią mieszkańcy, następnie współpraca, kształcenie, środowisko, otwartość  
i mobilność. Następnie wymienił cele strategiczne takie jak, zielone miasto, wspólne 
miasto, dostępne miasto oraz innowacyjne miasto.  
Prezydent oddał głos dyrektor Edycie Damszel – Turek celem omówienia modelu 
funkcjonalno-przestrzennego.  
 
EDYTA DAMSZEL – TUREK – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska  Powiedziała, że 
jest to po raz pierwszy taka zmiana strukturalna w dokumentach strategicznych. 
Dodano wymóg realizacji modelu funkcjonalno-przestrzennego, który określa cele  
i kierunki rozwoju miasta na najbliższe lata. Do tej pory takim dokumentem było 
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studium. Powiedziała, że z informacji, które dotarły z ministerstwa od kolejnego marca 
przyszłego roku wejdzie ustawa o planowaniu i funkcjonowaniu przestrzennym , która 
likwiduje taki byt jak studium uwarunkowań zagospodarowania przestrzennego. I w to 
miejsce pojawiają  się dwa elementy model struktury funkcjonalno-przestrzennej i plan 
ogólny w ramach ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. W związku 
z tym została wprowadzona autopoprawka. Model jest zgodny ze wszystkimi 
dokumentami wyższego rzędu ale tez z dokumentami, ale też z dokumentami, które 
są tez obowiązujące  na dzień dzisiejszy. Powiedziała, że dalej utrzymujemy rozwój 
miasta do wewnątrz. Rozwój funkcji portowych na Stogach i funkcji związanych  
z rozwojem nowych technologii w sąsiedztwie lotniska. Chronimy tereny rolnicze na 
Wyspie Sobieszewskiej i na Oruni. Dodatkowo zgodnie z ustawą należało wskazać 
obszary strategicznej interwencji i to są obszary objęte działaniami rewitalizacyjnymi 
to jest Nowy Port z Twierdzą Wisłoujście. Powiedziała, że wspólne miasto ro również 
rozwój i powstanie nowego Gdańska Południe. Dostępne miasto to czyli wszystkie 
elementy związane z dostępnością czyli obsługą i powiazaniami pieszymi, rowerowymi 
takimi jak Ekostrady czy dalsze poszukiwań powiazań komunikacji zbiorowej. 
Wspomniała tutaj o PKM Południe. Następnie odniosła się do innowacyjnego miasta 
czyli wzmocnienie potencjału i rozwoju funkcji związanych z Doliną Krzemową. Funkcji 
i nowych technologii w sąsiedztwie lotnictwa oraz zabezpieczenie funkcji około 
portowych. Czyli wzmacniających potencjał portu. Podziękowała za wypowiedź.  

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Powiedział, że kończąc prezentację należy zwrócić uwagę, że jeżeli radni uchwalą 
dzisiejszy projekt strategii. Gdańsk 2023 plus. Przejdziemy do kolejnego etapu. 
Poprosił radnych o przegłosowanie aktualizacji Strategii Miasta Gdańska.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Otworzyła dyskusję. 

 

 

KRYSTIAN KŁOS- Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  
Powiedział, że bardzo się cieszy, że ta strategia powstała, i że na jakimś, pewnym 
etapie radni odnosili się do tej poprzedniej. Ale ona jest zupełnie inaczej 
skonstruowana i co istotne wyznacza nam cele. Cele, które chcemy zrealizować. 
Powiedział, że to co ważne w nowe strategii to zielone miasto. Wielokrotnie na tej sali 
zajmowaliśmy się tematami zielonymi. Podczas konsultacji główne uwagi i wnioski do 
strategii dotyczyły właśnie zielonego miasta. To pokazuje jak w społeczeństwie jak 
bardzo zmieniła się percepcja postrzegania zieleni w mieście. Zaangażowanie 
mieszkańców jest istotne i były różnego rodzaju warsztaty formalne i nieformalne.  
Ma nadzieję, że ten dokument zostanie przyjęty przez cała radę.  
 
 
ANNA GOLĘDZINOWSKA- Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Powiedziała, że to jest  dokument kluczowy jeśli chodzi o rozwój Miasta Gdańska. 
Wyraźny sposób elementy przestrzenne podziękowała panu prezydentowi i pani 
dyrektor za wprowadzenie w te kwestie. Powiedziała, że warto podkreślić, że był to 
dokument bardzo trudny do konstrukcji w niepewnej sytuacji prawnej, o której pani 
dyrektor wspominała. Zwróciła uwagę, że pomimo tego, że jest to trudny dokument  
a mimo wszystko jest to ujęte w sposób bardzo intuicyjny. Powiedziała, że domykamy 
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dzisiaj temat bardzo ważnej i trudnej pracy, która ma nadzieję, że wprowadzi nas  
w nowy etap programowania europejskiego.  
 
 
PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Zwrócił uwagę w swojej wypowiedzi, że te zawarte cele w strategii i wskazane rezultaty 
są bardzo ambitne. Odniósł się do zielonego miasta, który w strategii pojawia się po 
raz pierwszy. Zwrócił uwagę, że jako główny cel strategiczny chcielibyśmy, żeby do 
2030 roku zredukować emisje gazów cieplarnianych o 30%. A żeby w tym samym 
czasie wzrost mocy odnawialnych energii zwiększył się w naszym mieście 
sześciokrotnie. Są to bardzo ambitne cele, które oczywiście zależą od strumienia 
pieniędzy, zwłaszcza strumienia pieniędzy europejskich. Bez tego, żaden ambitny cel 
nie może być zrealizowany. Czy ten ambitny plan da się zrealizować to wszystko 
zależy od czynników zewnętrznych ale ambitne cele to jest podstawa tego naszego 
działania.  
 
MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska. Radny 
Koalicji Obywatelskiej Powiedział, że zgadza się z wcześniejszymi przedmówcami. 
Dokument w prawdzie dotyczy celów i strategii w kontekście całego miasta ale nie 
sposób nie zauważyć, że na szczególnym miejscu znajduje się Gdańsk Południe.  
W wielu miejscach jest stanowczo podkreślony i jego rola w mieście i problemów jakie 
tam są do rozwiązania. Szczególnie to cieszy bo jest to bardzo dynamiczna część 
miasta.  

KAROL WAŻNY – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Podziękował całemu 
zespołowi za takie modelowe i mocno partycypacyjne tworzenie tego dokumentu. To 
nie jest pierwszy taki przykład. W Gdańsku mamy świetnych fachowców przy 
tworzeniu takich dokumentów. Cieszy fakt, ze Gdańsk południe jest tak bardzo 
dowartościowany nowe szlaki komunikacyjne czy linie kolejowe. Z dużą 
niecierpliwością czekamy na tworzenie programów rozwojowych. Cieszy się, że  
w takiej otwartej formule dla mieszkańców dla wszystkich aktywistów miejskich one też 
będą powstawały. Podziękował za wypowiedź. 

EMILIA LODZIŃSKA – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej Podziękowała za 
tworzenie tego dokumentu w takiej formule. Podziękowała za tworzenie 
zagospodarowania przestrzennego. Cieszy ją fakt, że model zagospodarowania 
przestrzennego jest tu zawarty w tym dokumencie. Powiedziała, że dokument ten jest 
konkretny i tworzył się przy udziale mieszkańców. Wspomniała o ilości osób, które 
brały udział i w warsztatach i ankietach. Zwróciła się z zapytaniem do prezydenta co 
jaki czas będziemy sprawdzać czy te cele, które są zawarte w strategii są realizowane 
na jakim poziomie. Podziękowała za wypowiedź. 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Prezydent zwrócił uwagę , że jeśli chodzi o programy rozwojowe to są takie ambicje 
całego rozwoju miasta. Bez strategii i bez programów  rozwojowych ciężko pokazywać 
cele strategiczne. Powiedział, że do końca przyszłego roku planujemy zakończyć 
prace nad programami rozwojowymi ale to będzie zależało od tego jaka będzie 
partycypacja mieszkańców i jak to się uda. Powiedział, że też za pośrednictwem 
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chociażby Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska będziemy jak najczęściej 
rozmawiali o tym jak idzie realizacja celów strategicznych. Ona w dużej mierze zależy 
od różnego rodzaju środków. Natomiast na pewno w okolicach środkach tej dekady 
czyli 2025 roku na pewno będziemy pokazywać w jakim jesteśmy miejscu. Jeśli radni 
będą chcieli wracać do takiej dyskusji za każdym razem będziemy rozmawiać  
i pokazywać jak te wskaźniki są wykonywane. 

JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Powiedział, że dla niego 
Strategia Gdańsk 2030 Plus, jest dla niego sentymentem. Pamięta jako licealista  
i osoba zaangażowana społecznie i spotkania organizowane w Wozowni czy  
w Hevelianum . Gdzie na spotkaniach z mieszkańcami zastanawialiśmy się jak ten 
dokument faktycznie ma wyglądać. Obecnie mówimy o aktualizacji wcześniej przyjętej 
strategii. Natomiast jest to fantastyczna płaszczyzna to programów operacyjnych, 
które realizujemy. Chociażby zupełnie nowy rozdziała o ochronie środowiska ile drzew 
chcemy posadzić i wiele innych kryteriów, które są jasno i czytelnie określone. Bardzo 
liczymy na realizację i faktycznie, żeby się ziściła.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1387) 
 

Za                         21 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    12 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1363/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

 
w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta Gdańska pn. „Gdańsk 2030 Plus 

Strategia Rozwoju Miasta” 

Uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Prezydent podziękował radzie za przyjęcie tego dokumentu. Podziękował również 
współpracownikom za tytaniczną pracę w ciągu całego roku. Podziękował również 
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wszystkim mieszkankom i mieszkańcom miasta, którzy włączyli się w konsultacje 
społeczne. Radnym oraz radnym dzielnic, którzy zabrali głos w tej sprawie.  

19)  w sprawie powierzenia Gdańskim Autobusom i Tramwajom Spółce z o. o.  
z siedzibą w Gdańsku zadań własnych Gminy Miasta Gdańska w zakresie 
tramwajowego lokalnego transportu zbiorowego (druk 1375); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
 

SEBASTIAN ZOMKOWSKI – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego Odniósł się 
do projektu i powiedział, że spółka zamierza kontynuować proces inwestycyjny  
i rozwojowy, który ma dotyczyć nie tylko zakupu nowego taboru na nowe trasy 
tramwajowe jak Gdańsk Południe, Wrzeszcz. Czy nowego taboru na nowe trasy na 
dolnym tarasie. Ale również modernizować swój park taborowy poprzez wymianę 
taboru na nowocześniejszy tabor. Aktualnie umowa kończy się w roku 2030. Natomiast 
okres amortyzacyjny jest bardzo długi i wynosi 14 lat a ustawa dopuszcza przedłużenie 
tego okresu. Zachodzi taka potrzeba, żeby zawrzeć nową umowę przewozową. 
Wysoka rada musi udzielić takiej zgody aby gmina Miasta Gdańska mogła zawrzeć 
nowa umowę przewozową. Dlatego pani prezydent wnosi o uchwalenie.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1375) 
 

Za                         31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1364/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
z dnia 29 września 2022 r.  

 
w sprawie powierzenia Gdańskim Autobusom i Tramwajom Spółce z o. o.  
z siedzibą w Gdańsku zadań własnych Gminy Miasta Gdańska w zakresie 

tramwajowego lokalnego transportu zbiorowego 
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Uchwała stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu 

20) w sprawie powierzenia Gdańskim Autobusom i Tramwajom Spółce z o. o.  
z siedzibą w Gdańsku zadań własnych Gminy Miasta Gdańska w zakresie 
autobusowego lokalnego transportu zbiorowego (druk 1376); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
 

SEBASTIAN ZOMKOWSKI – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego  Powiedział, 
że jest to podobna sytuacja jak w przypadku umowy przewozowej dla tramwajów. 
Również i tutaj jeśli chodzi o tabor autobusowy spółka zamierza inwestować w nowy 
tabor. Chodzi głównie o zakup nowego taboru zero emisyjnego. Aktualna umowa 
przewozowa kończy się w roku 2026. Więc zachodzi konieczność aby zawrzeć nową 
umowę. Prezydent wnosi o uchwalenie.  

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Zadał pytanie dotyczące czy spółka planuje autcorstować część przewozów na spółki 
tak jak to miało miejsce z linią 167, która obsługiwać teraz będzie PKS Gdańsk czy to 
było jednorazowe, jednostkowe działanie czy też w przypadku innych linii 
przewidujecie państwo możliwość ogłaszania przetargów na to, żeby prywatni 
przewoźnicy realizowali te zadania.  
 
SEBASTIAN ZOMKOWSKI – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego  Zwrócił się 
do radnego z wyjaśnieniem, że są dwa tryby. Pierwszy tryb to jest zawarcie umów 
przewozowych w ramach zamówień publicznych z zewnętrznymi podmiotami i taką 
umowę mamy już teraz zawarta. Ten przewoźnik obsługuje przede wszystkim gminy 
ościenne. Zgodnie z planem zrównoważonego rozwoju taka możliwość zlecania 
podmiotem zewnętrznym jest możliwa i chcemy kontynuować. Ten drugi przypadek 
jest możliwość powierzenia zlecenia podwykonawcom swoich usług i Gdańska spółka 
ma prawna możliwość zlecenia podwykonawcom takiej usługi. Aktualne 
podwykonawstwo jest okresowe i z pewnością spółka wróci do stanu pierwotnego.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1376) 
 

Za                         31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1365/22 
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Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie powierzenia Gdańskim Autobusom i Tramwajom Spółce z o. o.  
z siedzibą w Gdańsku zadań własnych Gminy Miasta Gdańska w zakresie 

autobusowego lokalnego transportu zbiorowego 

Uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu 

21) zmieniająca uchwałę w sprawie zawarcia porozumienia z Powiatem 
Starogardzkim i Powiatem Gdańskim w sprawie powierzenia Powiatowi 
Starogardzkiemu organizacji przewozów pasażerskich w zakresie publicznego 
transportu zbiorowego w powiatowych przewozach pasażerskich (druk 1401); 
 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Polityki Gospod. i Morskiej – pozytywna 
                               K. Samorządu i Ładu Publ. – pozytywna 
 

SEBASTIAN ZOMKOWSKI – Dyrektor Zarządu Transportu Miejskiego  powiedział, 
że ustawa o publicznym transporcie zbiorowym nakłada obowiązek zawarcia 
porozumienia miedzy powiatami jeśli mają być organizowane przewozy publiczne.  
W tym przypadku chodzi o powiatowe przewozy autobusowe. Z takim wnioskiem 
wystąpił powiat starogardzki do Gminy Miasta Gdańska. Wszelkie koszty związane  
z organizacją tego transportu autobusowego na linii 422 będzie to linia kursująca na 
trasie Skarszewy, Trąbki Wielkie, Gdańsk. Wszelkie koszty będzie ponosił powiat 
starogardzki. Pani prezydent wnosi o pozytywne uchwalenie.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1401) 
 

Za                         29 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1366/22 

 

Rady Miasta Gdańska 
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                                                z dnia 29 września 2022 

zmieniająca uchwałę w sprawie zawarcia porozumienia z Powiatem Starogardzkim  
i Powiatem Gdańskim w sprawie powierzenia Powiatowi Starogardzkiemu organizacji 

przewozów pasażerskich w zakresie publicznego transportu zbiorowego  
w powiatowych przewozach pasażerskich 

Uchwała stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu 

22)  w sprawie nadania nazwy Skwer im. prof. Jerzego Sampa (druk 1402); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Powiedział, że 
prezydent wnosi aby w Gdańsku w dzielnicy Orunia Św. Wojciech, Lipce skwerowi 
położonemu na Trakcie Św. Wojciecha na wysokości ulicy Gościnnej nadać imieniu 
Skwer im. Prof. Jerzego Sampa. Prof. Jerzy Samp jest to bardzo znany historyk 
literatury, pisarz. Specjalizował się w historii literatury i kultury naszego regionu XIX  
i XX wieku. Z wnioskiem o nadanie imienia profesora wystąpiła rada dzielnicy Orunia 
Św. Wojciech, Lipce. Prezydent wnosi o uchwalenie.  

 

Przystąpiono do głosowania (druk 1402) 
 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1366/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie nadania nazwy Skwer im. prof. Jerzego Sampa 

Uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu 

23)  w sprawie nadania nazwy Skwer im. Ignacego Daszyńskiego (druk 1403); 
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AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 

 
PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Powiedział, że 
prezydent wnosi o nadanie nazwy Skwer im. Ignacego Daszyńskiego w Gdańsku 
Śródmieściu. Skwerowi położonego między ulicami Św. Trójcy, Okopową.  
Z wnioskiem o nadanie tej właśnie nazwy wystąpiła grupa mieszkanek i mieszkańców 
naszego miasta. Ignacy Daszyński był pierwszym premierem rządu po odzyskaniu 
przez Polskę niepodległości. Był politykiem drugiej Rzeczpospolitej, wielokrotnie 
wybieranym do parlamentu, był wicepremierem rządu. Wsławił się wieloma 
aktywnościami w drugie Rzeczpospolitej. Prezydent wnosi o uchwalenie.  

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Zwrócił się z zapytaniem o nadanie nazwy temu skwerowi tej lokalizacji. Czy były 
dokonane analizy dlaczego akurat w tym miejscu. I drugie pytanie ze strony rady 
dzielnicy czy były jakieś głosy wydania zgody czy też akceptacji tej nazwy.  
 
PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Odpowiedział, że od 
wielu lat istnieje lista różnego rodzaju postaci zasłużonych, którzy mieszkańcy  
i mieszkanki zgłaszają . Ta lista liczy kilkadziesiąt nazwisk. Prosiliśmy również Zarząd 
Dróg i Zieleni o listę takich miejsc w których można upamiętniać właśnie nadając 
konkretną nazwę. Przede wszystkim staramy się wybierać postaci zasłużone  
z naszego miasta i regionu. I postaci zasłużone dla naszego całego kraju. Jeśli chodzi 
o kwestie rady dzielnicy prezydent nie zna żadnego dokumentu z rady dzielnicy 
Śródmieście. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Podziękował za 
inicjatywę i powiedział, że ten patron zasługuje na miejsce swoje podobnie jak i inni. 
Część z nich już jest upamiętniona Józef Piłsudski, Roman Dmowski, i miło, że dołącza 
Ignacy Daszyński. Powiedział, że zobaczymy jak będzie z innymi Wincentego Witosa, 
Wojciecha Korfantego czy Ignacego, Jana Paderewskiego. Dobrym pomysłem jest 
wybierać takich patronów, którzy w mieście  bezsprzeczne łączą mimo różnych 
środowisk politycznych. Jeszcze raz podziękował za inicjatywę.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1403) 
 

Za                         32 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1367/22 
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Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie nadania nazwy Skwer im. Ignacego Daszyńskiego 

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu 

24)  w sprawie nadania nazwy ulica Antoniego Grabarczyka (druk 1404); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Kultury i Promocji – pozytywna 
 

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Prezydent odniósł się  
Ad vocem do wypowiedzi radnego Andrzeja Skiby, że sprawdził i ulice Paderewskiego 
już jest w mieście ale te pozostałe dwa nazwiska w najbliższym czasie postaramy się 
wziąć pod uwagę. Drukiem 1404 prezydent wnosi o nadanie nazwy ulicy Antoniego 
Grabarczyka w Gdańsku Stogach. Z wnioskiem o nadanie nazwy wystąpił Zarząd 
Morskiego Portu Gdańsk SA. Antoni Grabarczyk był polskim robotnikiem, działaczem 
opozycji działającym w okresie PRL-U. Pracowała jako mechanik w różnych 
przedsiębiorstwach. Od 1972 roku zatrudniony w Zarządzie Portu Gdańsk. Od 1980 
roku należał do NSZZ Solidarność, był delegatem na pierwsze walne zebranie 
delegatów regionu gdańskiego. Znany z szerokiej aktywności walki o suwerenność 
naszego kraju w okresie komunistycznym. Prezydent wnosi o uchwalenie.  

ANDRZEJ KOWALCZYS – Radny Klubu Wszystko Dla Gdańska Podziękował 
inicjatorom nadania imieniem Antoniego Grabarczyka właśnie w tym miejscu i tej 
osobie. Podziękował panu prezydentowi za to procedowanie. Podziękował za 
przypomnienie i krótkiego uzasadnienia bardzo krótkiego życiorysu. Poinformował  
o tym, że Antoni Grabarczyk pracował również w Spółdzielni Świetlik przez dwa lata. 
W spółdzielni, którą zakładał miedzy innymi Maciej Płażyński. Antoni Grabarczyk 
zasługuje na nadanie w naszym pięknym mieście Gdańsku, mieście wolności  
i solidarności, żeby miał właśnie swoją ulicę. Podziękował jeszcze raz tym , którzy z tą 
inicjatywa wyszli. Wspomniał przy okazji o osobie Antoniego Browarczyka, który 
nieopodal ma już pomnik i zaapelował do radnych i władz miasta , żeby również ulica 
Browarczyka była w naszym mieście. Jest to najmłodsza ofiara stanu wojennego, który 
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został zastrzelony niedaleko. Zaapelował aby Antoni Browarczyk również odnalazł 
miejsce w naszej gdańskiej przestrzeni.  

PIOTR BORAWSKI – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska Prezydent 
odpowiedział, że również wspólnie z Komisją Promocji i Kultury weźmiemy sobie ten 
apel do serca.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1404) 
 

   Za                      31 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się    1 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1368/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie nadania nazwy ulica Antoniego Grabarczyka 

Uchwała stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu 

25)  w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Michałowo (druk 1364); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Poinformowała o opiniach komisji. 

 
Komisja wiodąca: K. Strategii i Budżetu  – pozytywna 

                                        K. Rodziny i Polityki Społ. – pozytywna 
 
 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska  
Zreferowała projekt uchwały. Uchwała ma na celu udzielenie Gminie Michałowo   
pomocy finansowej. Gmina z tej pomocy ma zamiar zakupić mobilny punkt pomocy, 
który będzie świadczył pomoc medyczna, rzeczowa a także żywieniową osobom, które 
znajdują się na terenie gminy. W gminie Michałowo znalazła się na szlaku migracyjnym 
do Europy. Uruchomionym przez dyktatora Aleksandra Łukaszenkę. Mieszkańcy 
znaleźli się w tragicznej sytuacji wokół ich domów zaczęli chorować i umierać ludzi 
zagubieni zaszczuci przez służby białoruskie. Rząd polski nie zdecydowała się na 
uruchomienie procedur zgodnie z prawem międzynarodowym a wiec umożliwienie im 
złożenia dokumentów, które pozwoliłyby rozpatrzyć ich status na arenie 
międzynarodowej. W związku z tym nie wypowiadamy się o nich jak o uchodźcach 
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ponieważ nie wiemy jaki maja status możliwe, że są uchodźcami, możliwe, że są 
nielegalnymi imigrantami. Bez względu na to wszystko, mieszkańcy, których gmina 
znalazła się w strefie stanu wyjątkowego, doznają potwornego stresu. Mieliśmy okazje 
się o tym przekonać w rozmowie z panem burmistrzem i wice burmistrzem gminy 
Michałowo. Podczas jednego ze spotkań we Wrocławiu, obraz , który przedstawił 
burmistrz Michałowa jest bardzo zastraszający. Jedna wartość stanowi kwestia etyczna. 
W samej gminie z informacji , która posiadamy mieszkają ludzie utożsamiają się z wiarą 
z przekonaniami  judeochrześcijańskimi są to chrześcijanie prawosławni, katolicy  
a także żydzi, którzy uważają sytuację w której państwo zabrania im podania szklanki 
wody, podania jedzenia, podania pomocy medycznej. Z uwagi na to, że został w gminie 
Michałowo wprowadzony stan wyjątkowy doznali licznych problemów wynikających  
z ograniczeń w poruszaniu się , mieli utrudnienia w poruszaniu się odwiedzania rodziny, 
znajomych, były trudności w dostarczaniu towarów na teren gminy Michałowo ponieważ 
wszystkie pojazdy były przeszukiwane. Często musieli wyjechać poza obszar gminy aby 
nabyć leki na przykład dla osób przewlekle chorych. Mieszkańcy byli również 
przeszukiwani podróżując po różnych punktach gminy także autobusy szkolne były 
przeszukiwane przez straż graniczna w celu poszukiwania ewentualnych migrantów. 
Sama infrastruktura gminy została bardzo zdewastowana przez pojazdy wojskowe. 
Zostały zniszczone drogi, asfalt duży ubytek w infrastrukturze i nikt nie przyznaje się do 
tych zniszczeń i trudno jest samorządowi zdobyć pieniądze na wsparcie. To co gmina 
teraz chce zrobić to zakupić punkt pomocy, który będzie w użytkowaniu ośrodka pomocy 
społecznej i będzie też przez niego utrzymywany. Należy tu zwrócić uwagę na dwa 
aspekty. Aspekt pomocy osobom znajdującym się na terenie gminy, które migrują  
i, które mogą być zmarznięte, mogą nie mieć odpowiedniego ubrania, mogą być głodne, 
potrzebować leków i udzielenie takiej pomocy i dzięki takiemu pojazdowi może zostać 
przekazane. Dotychczas bardzo dużą pomoc udzieliła straż pożarna i nadal jej udziela. 
Natomiast osoby z uwagi na swoje doświadczenie z okrutnego i poniżającego 
traktowania ze strony służb mundurowych białoruskich ale również też  niestety polskich 
obawiają się osób w mundurach. W związku z tym chcą w gminie udzielać pomocy jako 
wolontariusze nie tylko jako straży pożarnej nie tylko w mundurach. Drugi wymiar jest 
taki, że ten pojazd będzie służył mieszkańcom gminy. Występuje tam duże wykluczenie 
komunikacyjne, jest wiele osób starszych, które mieszkają samotnie w różnych wsiach 
na terenie całej gminy i będzie to pojazd służący długofalowo. Miejmy nadzieję, że ten 
problem tragedii osób migrujących się skończy jak najszybciej. Ten pojazd pozostanie  
i będzie on wyrazem naszej solidarności mieszkanek i mieszkańców Gdańska z tamtą 
społecznością. Ta społeczność wiele przeszła w niezawiniony sposób, wiele osób 
wymaga wsparcia psychologicznego a nawet psychiatrycznego. Jest to skrajnie 
traumatyczne zdarzenie, wszyscy byśmy chcieli aby nie miało one miejsca, wszyscy 
potępiamy Aleksandra Łukaszenkę i domagamy się rzetelnego sprawdzenia kim są 
osoby przybywające. Prezydent poprosiła o przyjęcie tej uchwały i jest do dyspozycji 
jeśli będą jakieś pytania.  
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Przewodnicząca odczytała list, który został wysłany do pani prezydent ale 

przekierowany do Rady Miasta Gdańska od burmistrza Michałowa pana Marka 

Nazarko. Otworzyła dyskusję.  

 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 



49 
 

Powiedział, że do godziny 16 według kalendarza powinna być budynku Rady Miasta 

Gdańska prezydent Aleksandra Dulkiewicz.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Zwróciła radnemu uwagę odnośnie wyliczania godzin pani prezydent. 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Zapytał w jakim trybie przewodnicząca przerywa radnemu wypowiedź.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Powiedziała, że używanie tego typy argumentów jest nie w porządku. Poprosiła aby 
wrócić do meritum i kontynuował wypowiedź.  

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 

Powiedział, że ten obszar między granicami Polski a Białorusi nie jest kwestią migracji 

ale częścią agresji Łukaszenki na Polskę, Litwę i Łotwę. W celu destabilizacji Unii 

Europejskiej. Powiedziała tak Ilwa Nicolson odpowiedzialna za sprawy europejskie  

w wywiadzie dla New York Times. NATO nadal monitoruje sytuację na granicy 

białoruskiej, która wywiera presje migracyjna na naszych sojuszników Litwę, Łotwę  

i Polskę. Wykorzystywanie migrantów przez reżim Łukaszenki jako taktyki hybrydowej 

jest niedopuszczalny. Artykuł 26 polskiej konstytucji siły zbrojne RP. Siły zbrojne RP 

służą ochronie niepodległości państwa i niepodzielności jego terytorium oraz 

zapewnieniu bezpieczeństwa i nienaruszalności jego granic. To są kwestie, o których 

musimy mówić w tematyce nielegalnych imigrantów. Pani prezydent Chabior mówiła 

tu w kwestii osób potrzebujących. Radny wskazał fotografie i omówił co się na nich 

znajduje. Powiedział w dalszej wypowiedz, że chce się wydać pieniądze z publicznych 

pieniędzy 100 tysięcy złotych na samochód , który będzie jeździł w gminie Michałowo 

i pomagał tym ,którzy przeskakują płot, przez zaporę ,która chroni nas od Łukaszenki 

i chroni nas od tej wojny hybrydowej. Zapytał czy takie są właśnie cele. Powiedział, że 

jeżeli chcecie pomóc przy przejściu na granicy to wtedy możemy inaczej rozmawiać. 

Przytoczył również przykład, że obywatel Białorusi wiózł w busie 14 obywateli Iranu, 

mężczyźni nielegalnie przekroczyli granice z Litwy do Polski a na Litwę dostali się 

nielegalnie. Żołnierze Wojska Polskiego i Strażnicy Graniczni składają przysięgę na 

wierność polskiemu państwu. Ręczą za to, za swoją pracę i swoją misję będą 

wykonywali jak najlepiej. Powiedział, że Polska  i Gdańsk a może nawet wszyscy na 

tej sali potrafią pomagać. Każdy z nas pomógł w pewien sposób rzeczywistym 

uchodźcom, rzeczywiście potrzebującym wsparcia podczas agresji rosyjskiej na 

Ukrainę. Powiedział, że w Polsce nie było i nigdy nie będzie zgody na to , żeby popierać 

nielegalną imigracje. Powiedział, że nigdy nie będzie zgody aby chuliganów 

wpuszczać na nasze ziemie. 100 tysięcy złoty przy budżecie 4 miliardy nie jest kwota 

imponującą ale w dzisiejszych realiach mamy tyle rzeczy niezrealizowanych. Tyle 

rodzin oczekujących na przykład na wyremontowane mieszkanie gminne, i dlaczego 

Ci ludzie nie mogą  się doczekać. A państwo chcecie dać pieniądze bandytom, 

nielegalnym uchodźcom i chuliganom. Na to nie może być przyzwolenia. Wezwał aby 

odstąpić od procedowania tej uchwały. Zgłosił wniosek formalny o odesłanie tej 

uchwały do komisji ponieważ przyjęcie tej uchwały byłoby hańba nie tylko dla Gdańska 
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ale tez całej Rzeczypospolitej. Musimy stać po stronie polskiej racji stanu, polskiego 

interesu narodowego a nie po stronie nielegalnej imigracji. Radny podziękował za 

wypowiedź. 

 

  

CEZARY ŚPIEWAK – DOWBÓR – Radny Koalicji Obywatelskiej  

Powiedział, że jest przeciwko wnioskowi formalnemu. Powiedział, że nie ma żadnych 

powodów aby dłużej procedować temat tej uchwały. Skierowanie jej do komisji nie 

przekona koleżanek i kolegów z klubu Prawa i Sprawiedliwości aby poprzeć tę 

uchwałę. Powiedział, że ta uchwała jest słuszna , ważna i potrzebna. A są to środki dla 

gminy, która znalazła się w potrzasku dla gmina która potrzebuje pomocy i dla gminy, 

która musi sobie radzić. Gmina stanęła na granicy kryzysu. A mieszkańcy wiedząc  

i mając świadomość, że kilka kilometrów od nich giną ludzie w lesie. Polskie państwo 

musi zachować się zgodnie z prawem międzynarodowym i prawem polskim i ta pomoc 

i udzielenie im chociaż minimalnej pomocy. Ta pomoc, która jest kierowana nie do 

konkretnych osób, które miałyby nielegalnie przekroczyć granicę ale jest skierowana 

do gminy Michałowo , która stanęła w tym kryzysie. Powiedział, że to głosowanie 

powinno się odbyć dzisiaj i dlatego jako Klub Koalicji Obywatelskiej zagłosujemy 

przeciwko wnioskowi formalnemu o odesłanie do komisji.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Powiedziała, że został przygotowany wniosek formalny o odesłanie do komisji.  

Głosowanie o odesłanie do komisji (druk 1364) 

Za                         12 
Przeciw                18 
Wstrzymało się    0 

 
                                                                 Druk nie został odesłany do komisji 
 
PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Powiedział, że po wysłuchaniu wystąpienia pani prezydent ma mętlik w głowie. Z tej 
wypowiedzi wynika, że wojsko Polskie, polskie służby , które bronią naszych granic 
doprowadziły do kryzysu w gminie Michałowo. Drogi są zniszczone, kontrolowane są 
autobusy a z drugiej strony co cytował radny Skiba widzimy liczne przykłady handlu 
ludźmi. Przewozu ludzi autobusami przez nasze granice. Zwrócił się do również do 
rządzącej Gdańskiem koalicji, żeby jeszcze raz przemyśleli jak będą głosować. Zacytował 
„Polskie granice muszą być szczelne i dobrze chronione, kto to kwestionuje ten nie 
rozumie czym jest państwo”. Powiedział to Donald Tusk. Jeśli słowa państwa 
przewodniczącego nie zwrócą wam uwagi na to, że polskie granice muszą być chronione 
i nie ma zgody na nielegalna imigracje. Zacytowała artykuł 5 „ Rzeczpospolita Polska 
strzeże niepodległości i nienaruszalności swojego terytorium, zapewnia wolności prawa 
człowieka i obywatela oraz bezpieczeństwo obywateli. Strzeże dziedzictwa narodowego 
oraz zapewnia ochronę środowiska kierując się zasadą zrównoważonego rozwoju”. 
Dawanie 100 tysięcy  złotych gminie na auto w którym maja być przewożeni nielegalni 
imigranci. Nie wiadomo w oparciu o jakie zasady, nie wiemy z jakich środków te 100 
tysięcy z budżetu miasta Gdańska ma być przeznaczone, być może z budżetu Wydziału 
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Rozwoju Społecznego. Powiedział, że wiele jest sytuacji kryzysowych w mieście Gdańsku 
gdzie te pieniądze na pewno by się przydały. Nawiązał do problemu mieszkańców przy 
ulicy Reduta Żbik. Powiedział, że lepiej się traktuje imigrantów , którzy nielegalnie 
przekroczyli granice niż gdańszczan. Powiedział, że czas się zastanowić jakie są 
priorytety miasta Gdańska bo dzisiaj dyskutujemy o wydatkowaniu 100 tysięcy złotych na 
pomoc nielegalnym imigrantom a w ogóle na tej Sali nie padły argumenty i nie 
otrzymaliśmy słowa wytłumaczenia odnośnie afer w Gdańskim Zarządzie Dróg i Zieleni. 
Pani prezydent słowem nie wspomniała jakie są nieprawidłowości w miejskich 
instytucjach. Te pieniądze, które majż zostać przeznaczone na mobilny wóz gminy 
Michałowo mogłoby zostać przeznaczone i posłużyć na to aby mieszkańcy Gdańska, 
mieszkańcy Gdańska nierzadko żyją w skandalicznych warunkach, którzy dobijają się 
przez lata do miejskich jednostek do prezydentów do zastępów prezydenta o to ,żeby 
pomóc im. Aby wyremontować lokale, które od dziesiątek lat nie widziały remontów.  
To są priorytety a nie wydatkowanie 100 tysięcy złotych na pomoc nielegalnej imigracji.  
 
 
KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Zwrócił uwagę radnym 
Skibie i Majewskiemu aby nie krzyczeli i nie podnosili głosu. Nagłośnienie w sali obrad 
jest bardzo dobre i nie ma takiej potrzeby. Powiedział, że ma dylemat jak słyszy 
wypowiedzi radnych Prawa i Sprawiedliwości to mu się to kłóci z ich ugrupowaniem, 
które często odwołuje się do idei chrześcijaństwa, miłosierdzia i pomocy bliźnim. 
Mówią państwo imigranci, uchodźcy ani razu nie słyszałem słowa człowiek. Nie 
oceniamy tego czy Ci ludzie przekroczyli legalnie granicę czy nie ale po prostu tak się 
stało. Wiemy doskonale jaka jest sytuacja. Ale państwo  nie patrzycie na człowieka  
a na ideały , które głoszą państwo na sztandarach. Radny przypomniał gdy była 
głosowana uchwała o bonie żłobkowym to w imię doktryny katolickiej radna Joanna C. 
skazana wyrokiem sadu, głosowała przeciw. Bo według jej wiary kobieta powinna 
siedzieć w domu a nie iść do pracy. Kiedy zgłaszali państwo uchwały upamiętnienie 
Jana Pawła II nie słyszał tyle agresji jak teraz. Zgłaszamy uchwałę kiedy trzeba pomóc 
człowiekowi, który potrzebuje w danej chwili pomocy. Nie będziemy go pytać czy jest 
legalnym czy nielegalnym imigrantem. Bo my w danym momencie chcemy uratować 
człowieka. Ma nadzieję, że zastanowią się jeszcze. Zaapelował do radnych aby 
zastanowili się nad sobą i przestali wykrzykiwać te rzeczy, które teraz czynią. Mówimy 
o ratowaniu życia lub zdrowia ludzi. Podziękował za wypowiedź.  

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Podziękowała radnemu za wypowiedź i tak ważny głos powiedziała, że podpisuje się 

pod tym. Nadmieniła, że radni robią na sali bardzo duże nadużycie nikt na tej sali nie 

wyraża zgody na nielegalną imigrację. Pomoc drugiemu człowiekowi nawet jak jest 

nielegalnym imigrantem uratowaniu mu życia to nie jest zgoda na nielegalna imigrację. 

To jest uratowanie mu życia a potem załatwienie …… 

 

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Powiedział, że 

interpretacja tego co mówią poszczególni mówcy to zostawmy mieszkańcom 

Gdańska. Pani jest przewodniczącą i proszę podkreślić, że jest to pani głos w dyskusji 

i proszę zachować dystans. Bo jest pani przewodniczącą całej Rady Miasta Gdańska.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  
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Podkreśliła, że to jest jej głos w dyskusji i odniosła się do wypowiedzi radnego 

Krystiana Kłosa, którą popiera.  

 

KAROL RABENDA Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  Powiedział, że skoro 

radnym każe się zgłaszać i trzymać reguł  powinna być konsekwentna w stosunku do 

siebie.  

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Odpowiedziała, że następnym razem radny zobaczy zgłoszenie na liście. Powiedziała, 
że zgadza się z głosem radnego Kłosa i w pełni popiera, natomiast z pozostałymi 
wypowiedziami radnego Skiby i Majewskiego się nie zgadza. Państwo dokonują 
nadużycia nikt na tej sali nie jest za legalna imigracją. Nikt nie wyraża zgody na 
nielegalne przekraczanie polskiej granicy. Natomiast w sytuacji w, której w lesie umiera 
człowiek . Temu człowiekowi trzeba pomóc  a potem załatwiać wszystkie formalności 
związane z pobytem na terytorium Polski. Być może trzeba dokonać ekstradycji jeżeli 
on jest tutaj nielegalnie. Ale w pierwszej kolejności powinno być ludzkie życie.    

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  
Podziękowała przewodniczącej za ten głos. Poprosiła, żeby nie krzyczeć na siebie. 
Zwróciła się do radnych Skiby i Majewskiego aby mówić spokojniej. Odniosła się 
również do tematu wyliczania czasu pani prezydent przez  panów radnych. 
Powiedziała, że nikt z nas nie jest za tym aby do Polski przybywali nielegalni imigranci 
ani nikt nie jest za tym aby atakowali polskich żołnierzy. Dodatkowo ten autobus będzie 
potrzebny osobom tam mieszkającym. Aby dojść do kolejnego sklepu trzeba dojść 
kilka kilometrów. Bus będzie ratował komfort życia mieszkańców. W rozmowie  
z burmistrzem, zapewnił, że on trafi do Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie. To jest 
przykład dzielenia się, solidarności. To nie jest pierwszy przypadek, ze pomagamy.  
To jest nasza solidarność gdańszczanek i gdańszczan.  

MATEUSZ SKARBEK – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska. Radny 
Koalicji Obywatelskiej Ad vocem do przebiegu tego posiedzenia. Przypomniał 
paragraf 15, ustęp 1 oraz 2 regulaminu rady Miasta Gdańska. Przytoczył paragraf 15. 
Nie wolno zabierać głosu bez udzielenia głosu przez przewodniczącego rady i po 
drugie jeśli ktoś chce zabrać głos powinien się zgłosić. Podziękował za wypowiedź. 

ŁUKASZ BEJM – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  
Powiedział, że być może panowie radni Prawa i Sprawiedliwości  woleliby te pieniądze 
przeznaczyć na lewe respiratory albo wybory kopertowe. Na szczęście to my radni 
decydujemy w mieście wolności i solidarności szczególnie ta solidarności będziemy 
się kierować i przekazujemy te środki o dbałość o dobro drugiego człowieka. 
Powiedział, że dla niego osobiście jest szokiem, że pomoc dla drugiego człowieka jest 
nazywana na tej sali hańbą i skandalem. Powiedział, że skandalem jest to jak 
agresywnie radny Skiba dziś zachowuje się podczas obrad. Odniósł się do artykułu 
konstytucji, który cytował radny Majewski. W tym artykule była mowa o prawach 
człowieka i poprzez poszanowanie praw człowieka. Realizujemy dziś tą uchwałę.  
 
KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej  
Ad vocem. Radny bardzo wybiórczo posługuje się tymi migawkami, które dzieją się na 
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granicy. Tak jak wspomniała radna Dunajewska nie wszyscy do tych idei się odwołują 
w Prawie i Sprawiedliwości. Przedstawił fotografię radnego Andrzeja Skiby 
przebranego za księdza i wygłaszającego różnego rodzaju tezy, gdzie był młodym 
socjalistą. Radny powiedział , że chciałby, żeby spojrzeć na to w sposób prawdziwy 
tak jak to wygląda. Nie zgadzamy się na legalna imigracje. Nie chcemy, żeby granica 
była nielegalnie przekraczana ale jeśli ktoś a dokładnie człowiek potrzebuje pomocy. 
To tej pomocy należy człowiekowi udzielić. Podziękował za wypowiedź.  
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Powiedział, że jest przekonany, że radni Koalicji Obywatelskiej i Wszystko dla 
Gdańska powinni zrobić drugi krok. Jeżeli pierwszy krok, to jest deklaracja, że 
sprzeciwiają się nielegalnej imigracji. To również w tym drugim krokiem byłby brak 
aktów politycznych, które mówią o wspieraniu nielegalnych imigrantów, jakoby oni 
potrzebowali pilnej pomocy. Ja czytam z przed roku wnioski radnych gminy Michałowo, 
którzy domagali się od rządu Rzeczypospolitej przejścia granicznego z Białorusią. Tam 
są względy na pewno i rodzinne, i lokalne, ale w uzasadnieniu twierdzą, że wpłynęłoby 
to na rozwój gminy pod względem gospodarczym, jak i turystycznym, a więc nie tylko 
względy rodzinne są motywacją zarówno radnych z Michałowa, jak i radnych Koalicji 
Obywatelskiej i Wszystko dla Gdańska. Na ogólnopolskim portalu mogę przeczytać, 
że punkt pomocy imigrantom specjalny punkt pomocy imigrantom w Michałowie 
właśnie w tej gminie, gdzie nie ma przejścia granicznego, rozpoczął swoją działalność 
już rok temu. Tam wolontariusze czy miejscowi mieszkańcy czy przyjezdni oczekują 
na migrantów, żeby im pomagać. Kolportują tą wiedzę, przyjeżdżajcie tu właśnie w to 
miejsce do tej gminy, bo my tu wam, pomożemy. Jaką sobie tą pomoc mogą 
wyobrażać migranci, którzy mają plan migracji dalej na Zachód, oczekują pomocy  
w tej migracji, a więc sama teza, że jest takie miejsce w Polsce, które pomaga osobom, 
które nielegalnie przekraczają granicę, już wpływa pozytywnie na zamiary tych ludzi, 
którzy zdają sobie sprawę, że jak powstają stopę na polskiej ziemi, to mogą od 
cywilnych osób oczekiwać pomocy. Ale wyobraźmy sobie, że to był punkt, który był 
planowany rok temu w gminie Michałowo. Ale dzisiaj mówi się o mobilnym punkcie 
pomocy, a więc jak to ma wyglądać? Specjalne służby, pogranicznicy w  dzień i noc, 
cały rok na okrągło w różnych warunkach pogodowych pilnują tej granicy i nagle 
pojawia się tam jakaś jednostka cywilna. Wprowadza chaos w ten system, bo przecież 
trzeba sprawdzić, kto tam się porusza. Penetracja tych obszarów to przecież jest non 
stop, jakiś ruch trzeba to sprawdzać. Generuje to dodatkowe obowiązki od tej straży 
odwraca uwagę pewnie od innych chwil, gdzie trzeba reagować, a więc mobilizuje 
dodatkowo jeszcze działalność Straży Granicznej i innych służb, które na tym terenie 
pracują. Czy rozwieszanie plakatów, czy informowanie w środkach masowego 
przekazu w środkach społecznościowych? No to jest właśnie akt polityczny wpisujący 
się w tą narrację po białoruskiej stronie. Przecież te tego typu deklaracje jak najbardziej 
podobają się tym, którzy w tym przemytem się zajmują. To znaczy, że właśnie w gminie 
Michałowo trzeba pokonywać płot różnymi sposobami, żeby tam dostarczyć  
imigrantów, bo mogą liczyć na pomoc. Teoretycznie mówi się, że to cywile 
wolontariusze będą dostarczać tych imigrantów do punktu pomocy i potem wzywać 
straż graniczną, tak jakby rzeczywiście pogranicznika trzeba było szukać radarem, 
ponieważ oni tam na tej granicy się nie znajdują. Już tam są non stop patrole, system 
dozoru i lotniczego zwiadu, różnego rodzaju służb, które tam pracują i ten system, 
który tutaj proponuje się w tej formie, zakłóca ten system w oczywisty sposób. Jeżeli 
wracając do uchwały przeczytamy, jak lakonicznie ona brzmi, mianowicie, że dotacja 
celowa ujawnia migrantów i migrantek  tą nazwę powiedzmy, tak nie ma tu słowa 
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nielegalnych, ale oni inni nie mogą być w tym rejonie. Oni w tym rejonie mogą znaleźć 
się tylko nielegalnie w ramach działalności punktu pomocy osobom potrzebującym w 
Michałowie. W zasadzie jeżeli mamy dobre serce, powinniśmy pomóc Straży 
Granicznej, która zresztą ma takie pakiety sfinansowane przez Caritas. Takie pakiety, 
w których jest wszystko, kiedy spotka się w lesie, kiedy mają kamery termowizyjne. 
Różne inne środki do wyszukania tych osób, które tam się znajdują przy granicy i są 
w stanie im udzielić fachowej pomocy, są w tym przeszkoleni i w związku z tym należy 
się spodziewać, że każdy, kto przekroczy tam granicę, to w pierwszej kolejności, jeśli 
potrzebuje pomocy, to na pewno Polacy tej pomocy udzielają. Dlatego traktujemy ten 
akt jako po prostu akt polityczny. Jeżeli Rada Miasta Gdańska ma wolę pomagać 
gminie Michałów. W sprawach socjalnych, gdyby gmina Michałów miała samochód dla 
gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, to w nie ma w tym nic niestosownego nic 
zdrożnego, no należy pomóc, jeżeli ten jeżeli ta gmina tego potrzebuje, ale specyficzna 
narracja, która płynie akurat z tej gminy, która stała się dzięki temu słynna i ich 
samorządowców i to ta korelacja z radnymi Platformy Obywatelskiej czy Koalicji 
Obywatelskiej i Wszystko dla Gdańska, tu w Gdańsku, którzy non stop wypowiadają 
się przeciwnie, do polskiej racji stanu, w opozycji do rządu bardzo często krytycznie 
się wypowiadają, więc tą walkę polityczną przenoszą również na ten na tą płaszczyznę 
również współpracy samorządów. Uważamy, że ten akt jest aktem politycznym i 
można byłoby przekazać taką pomoc do ośrodka do ośrodka gminnego w Michalowie. 
Bez tych epitetów przepraszam, może nie epitetów, ale bez tych uszczegółowień typu, 
że to jest na rzecz migrantów i migrantek i konkretnie do tej działalności, ale wydaje 
mi się, że jest to taki imperatyw płynący gdzieś z działalności politycznej z tej 
ogólnopolskiej płaszczyzny politycznej, gdzie jest wielu takich, którzy chętnie na tą 
granicę by pojechali i robili tam po prostu zamieszanie i przeszkadzali pograniczników 
w ich pracy i w pełnieniu ich po prostu obowiązków. To co mówili moi przedmówcy. 
Także jest to celowe, istotne, jeśli chodzi o tą pomoc i nie można się zgodzić na tak 
sformułowaną uchwałę Rady Miasta Gdańska. Dziękuję. 
 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska                              

Powiedziała, że chciałaby się  odnieść do kilku rzeczy. Oczywiście nie wiem jak pan 

przewodniczący zachowałby się, gdyby obok jego domu ginęły dzieci albo gdyby dzieci 

były przepychane przez płot przez bardzo wyspecjalizowane polskie służby.  

No oczywiście nie wiem tego natomiast chciałabym powiedzieć kilka rzeczy. Jedna 

rzecz jest taka. Polska nie ma spójnej polityki migracyjnej, która jest w jednym zawarta 

w jednym dokumencie, która wytyczałaby, nam rzeczywiście kierunki pracy  

w kontekście migracji do Polski. My takiego dokumentu długofalowego nie mamy. 

Mamy tylko programy określone dwuletnie, a które nie mamy taki program dwuletni  

te  działania rządu, jeśli chodzi o migracje, są bardzo adhocowe często są tak jak  

w przypadku Gdańska, jakoś łatane lokalnymi politykami. Jeśli chodzi o przyjmowanie 

wniosków od uchodźców, proszę zwrócić uwagę, co by było, gdyby w tą samą logikę 

przyjąć na początku wojny w Ukrainie wszyscy byli nielegalnymi imigrantami. 

Szczęśliwie tak się nie stało i szczęśliwie rząd polski zachował się tak jak należy. 

Natomiast proszę przypomnieć sobie, co się dzieje na dworcu w Brześciu, gdzie jest 

przejście graniczne, gdzie rodziny i dzieci nie mogą złożyć wniosków o uchodźstwo. 

Są to rodziny z Czeczeni. Jest nawet cała strona i cały ruch dzieci z dworca Brześć, 

które mieszkają na dworcu razem ze swoimi rodzicami, gdzie prowadzona jest  na 

dworcu szkoła, bo polskie państwo nie przyjmuje tych wniosków na granicy. Ja się z 

taką polityką nie zgadzam i o niej tylko informuję. Także ja myślę, to jest bardzo 
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ciekawe, że pan radny Majewski powiedział, że ma mętlik w głowie, bo to jest  

przyznanie się do tego uważam za coś bardzo pozytywnego, dlatego, że sytuacja jest 

bardzo skomplikowana i trudna. Wbrew pozorom, bo mamy osoby, ludzi, którzy patrzą 

na nas, którzy nas potrzebują i w gminie Michałowo i na nich patrzą ludzie, którzy 

marzną, którzy są kilka tygodni w lesie. Mamy państwo polskie, które chroni naszych 

granic i to jest prawda, ale równocześnie nie respektuje konwencji międzynarodowych 

i jest to sytuacja, która wszystkim, która wszystkich przyprawia o mentlik w głowie. 

Chciałam powiedzieć i naprawdę się z tym długo nosiłam i się zastanawiam, czy 

powinnam, ale powiem to. Sama nie jestem chrześcijanką, ale chodziłam na lekcje 

religii, katechezy w szkole i tam mnie nauczyli tego co do dzisiaj pamiętam i co dzisiaj 

cały dzień mi przyświeca. No to cały czas otwarte głodnych nakarmić, spragnionych 

napoić, nagich przyodziać, podróżnych w dom przyjąć, więźniów pocieszać, chorych 

nawiedzać, umarłych pogrzebać. I wszystkie te rzeczy dzieją się na granicy, robią to 

oddolnie po prostu zwykli mieszkańcy, którzy są tak jak pan radny powiedział, mają 

mętlik w głowie. Myślę, że ten nasz gest, bo to jest gest, jest po to, żeby wiedzieli, że 

nie są sami. To chcemy zrobić na tym nam zależy i liczymy na to, że polskie państwo 

również uporządkuje tą sytuację, także byśmy ani my, ani pan radny Majewski, ani 

osoby na granicy, ani w Michałowie, ani w innych miejscach nie musiały mieć mętliku 

w głowie, nie musiały mieć konfliktu etycznego i mogły po prostu funkcjonować  

w normalny sposób. Według jasnych zasad, dziękuję. 

 

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska 
Ad vocem wypowiedzi radnego Kazimierza Koralewskiego. To dobrze, że my  
w uzasadnieniu piszemy o tym, że będzie również możliwa pomoc imigrantom. Znaczy 
ty nawołujesz, żebyśmy zabijali fakty? A my nie wstydzimy się tego, co robimy. 
Zrozum, ja jeszcze chciałabym ad vocem tej całej sytuacji całej Twojej wypowiedzi. Ty 
mówisz o polskiej racji stanu? Ja ci tylko powiem, że mój ojciec był nielegalnym 
imigrantem. I gdyby nie osoby, któremu wtedy pomogło, być może. W efekcie nie  
udałoby mu się trafić do Stanów Zjednoczonych. Być może by umarł z głodu, bo 
wszyscy uważaliby go za nielegalnego imigranta, i że takim ludziom nie należy 
pomagać. Ilu ludzi w czasach reżimu komunistycznego wyjechało z Polski nielegalnie. 
Ile się znalazło osób które im pomogły a jak mówiło o nich polskie państwo. Ja nie 
muszę wam tego mówić. Powoływano się na rację stanu, powoływano się na różne 
paragrafy a my tutaj mówimy o ludziach, którzy nielegalnie owszem dostali się do 
Polski, ale zamarzają w lesie. Czy byś zamawiającego człowieka w lesie zostawił? Nie, 
jego trzeba wsadzić do tego samochodu. Podleczyć i odesłać, skąd przyjechał. 
 
KAZIMIERZ KORALEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Dziękuję pani przewodnicząca. Do pani prezydent ad vocem z pewnością, czy dotyczy 
to pani czy mnie, jeżeli spotkamy potrzebującego to nie zostawimy go bez pomocy. To 
jest tak po prostu trzeba to przyjąć, no brak słów. Natomiast ja tu mówiłem do 
mieszkańców Gdańska, że Straż Graniczna otrzymuje czy tam to z portalu laickiego 
ogólnopolskiego otrzymuje transporty z Caritasu, które trafiają do podlaskiego oddziału 
Straży Granicznej w Białymstoku i są odsyłane  do służb granicznych. 1000 pakietów, 
które zawierają ratunkowych, czyli medycznych i takich, które zawierają oprócz tego 
folię termiczną, wodę mineralną, batony energetyczne ogrzewacze do rąk i tym 
podobne środki oraz transporty, duże transporty zawierające między innymi koce, 
ręczniki, artykuły spożywcze, środki czystości i żywność odzież, zabawki. W związku 
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z tym wszystkie rzeczy stąd wiemy, co tam się wysyła i możemy powiedzieć to my 
Polacy pomagamy, nie mamy tu mieć prawa żadnych wyrzutów sumienia, że tych  ludzi 
pozostawiamy bez opieki. Więc od tej strony jestem przekonany, że ci ludzie są 
zaopiekowani maksymalnie. Ale tutaj skupiamy się na tym wątku legalny, nielegalny  
i czy my bierzemy udział w takim nielegalnym procederze? Czy wspieramy na przykład 
ośrodek pomocy imigrantom, którzy są skoszarowani w jakiś ośrodkach, gdzie 
oczekują na decyzje co do ich losów, gdzie trzeba sprawdzić, jakie mają w ogóle no 
personalia, skąd pochodzą, czy walczyli, czy byli gnębieni, prawda? I tak dalej. 
Dziękuję bardzo. 
 
 
PIOTR GIERSZEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Pani przewodnicząca. Wysoka Rado. Nie będę na pewno krzyczał, postaram się. 
Także dostrzegam drugiego człowieka. Wierzcie mi. Nie chciałbym, żeby to było 
wystąpienie emocjonalne w jakiś sposób, aczkolwiek. Będę chciał tutaj powiedzieć 
szczególnie pani prezydent kilka słów. Powiem tak, jeśli ci ludzie przebywają legalnie, 
pomoc otrzymują. Jeśli przebywają nielegalnie. To są dwie opcje. Są po prostu 

deportowani lub kierowani do ośrodków dla uchodźców celem ich weryfikacji. Nie 

słyszałem o żadnym przypadku porzucenia. Jest to zero jedynkowa sytuacja. Też 

twierdzę, jak zdecydowana większość osób na tej sali, że Gdańsk jest szczodry  

i solidarny. To może tak dla Przemyśla? Gdzie przebywają tysiące uchodźców. A przez 

dworzec PKP przeszły miliony uchodźców. Jakoś tak nie mówi się o tych miastach  

o tych gminach, które rzeczywiście Szanowni Państwo nieporównywalnie przeszły na 

swój sposób też tragedie społeczną w swoim mieście i gminie. Pani prezydent 

szczególnie mnie bolą pewne stwierdzenia, które pani powiedziała. Powiedziała pani, 

że mieszkańcy byli szykanowani czy są szykanowani. A były stosowane wobec nich 

tortury przez służby mundurowe, białoruskie, ale również przez polskie. I to mnie 

zabolało, bo rozumiem, że to kolejne rzeczy to jest. Faktycznie zgłoszenie do 

prokuratury tych zdarzeń, jeżeli one miały miejsce. My jako funkcjonariusze, pani 

prezydent, jesteśmy wręcz do tego zobowiązani podwójnie już nie tylko jako 

obywatele. Uważałbym na te słowa, które pani mówi z tej mównicy, bo pani pełni tu 

bardzo ważną rolę i funkcję. I mówiąc o funkcjonariuszach polskich, którzy popełniali 

przestępstwo, to bym się jednak bardziej zastanawiał. Tam były jednostki z Gdańska. 

Tam byli mundurowi z Gdańska również oni bronili naszej granicy Unii Europejskiej, 

bronili naszego polskiego bezpieczeństwa. Jakkolwiek to będzie, każdy z nas sobie 

nazywał. Mój syn jest oficerem w jednostkach specjalnych. Też dostał mobilizację  

w tych trudnych czasach pierwszych miesięcy. Ale powiem tak, jak on mi to powiedział, 

tato, składałem przysięgę. I będę nas wszystkich bronił. Powiem pani prezydent coś 

więcej. Ja go tak wychowałem i jestem z niego dumny. Ale on by dokładnie tak samo 

czynił jak czynili jego koledzy. Na szczęście tam nie pojechał, bo się to wszystko 

uspokoiło. Podchodząc właśnie ludzko do tej uchwały. W pierwszym punkcie  

w pierwszym paragrafie mamy napisane, że udziela się pomocy finansowej gminie 

Michałowo w formie dotacji z przeznaczeniem na wsparcie działań na rzecz migrantów 

i migrantek w ramach działalności punktu pomocy osobom potrzebującym  

w Michałowie. Pytam się iluż to ludzi potrzebuje dzisiaj tej pomocy. A może tak jak co 

niektórzy mówią między wersami, że to jest pomoc dla całej społeczności. Dlaczego 

tego nie ma w tej uchwale? Może rzeczywiście dla społeczności pani prezydent.  

I wtedy byśmy się zastanowili faktycznie, jak to zrobić. Ja sugerowałem to na Komisji. 

Ale niestety dyskusja została ucięta. Szanowni Państwo przykro,  że my nawet w takich 
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sytuacjach politykę uprawiamy i ona nie jest czysta pani prezydent. Bo jeżeli widzimy 

wszyscy tych ludzi potrzebujących, biednych ludzi. A tych mieszkańców, o których 

Pani mówiła to trzeba było pomagać tym mieszkańcom rdzennym mieszkańcom, 

Polakom, którzy tam są i chcą tej pomocy, a nie szukać jakiegoś wytrychu 

imigranckiego. I powiem pani szczerze, że temat został całkowicie spalony. Mimo że 

może jakaś inicjatywa byłaby, natomiast pamiętajmy o tych gminach, które 

rzeczywiście z różnych przyczyn może też i dumy nie proszą inne gminy o pomoc,  

a im się należało stokrotnie bardziej niż akurat tejże gminie. Dziękuję i przepraszam. 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Prezydent odniosła 

się do kilku faktów, które należy tylko wyjaśnić. Pierwsze bardzo proszę. Oprócz tych 

dwóch scenariuszy, o których powiedział pan radny, czyli przyjęcie dokumentów, 

skierowanie do ośrodka. I opatrzenie czy nie pamiętam do końca, jak pan to 

powiedział. Jest jeszcze trzeci scenariusz pushbacki, które uważane są często za 

nielegalne, przynajmniej przez osoby, które ja uważam za autorytety i tych 

pushbacków było 40 tysięcy przynajmniej. Jeśli chodzi, nie powiedziałam nigdy, że 

poniżające traktowanie tortury były stosowane wobec mieszkańców, natomiast 

nękanie już tak. To poniżające traktowanie i tortury były stosowane wobec migrantów 

poprzez właśnie pushbacki. Natomiast jeśli chodzi o traktowanie samych mieszkańców 

i osób, niosących pomoc. To sądy się w tej sprawie wypowiedziały. Przytoczę kilka 

przykładów. Wyrok z 18 marca 2020 roku sąd w Białej Podlaskiej negatywnie ocenił 

fakt zatrzymania aktywistów styczniu 2020 roku ocenił jako nielegalne, niezasadne i 

nieprawidłowe postępowanie. Postanowienie sądu mam sygnaturę. Sąd stwierdził, że 

wielogodzinne zatrzymanie nie było właściwą reakcją na odmowę przyjęcia mandatu 

za wykroczenie, jakim było wejście do strefy objętej zakazem przebywania. Sąd 

podkreślił, że funkcjonariusze postępowali niezgodnie z procedurami nie sporządzili 

protokołu z zatrzymania. Ponadto twierdzili, że aktywiści wcale nie są zatrzymani, 

chociaż byli przez kilka godzin zamknięci w jednej z placówek Straży Granicznej. 

Zdaniem sądu czynności czynność podjęta wobec tych osób. Odpowiadała wszystkim 

cechom zatrzymania i musi być tak definiowania definiowana niezależnie od innej 

interpretacji zdarzeń przyjętej przez funkcjonariuszy. To jest tylko jeden przykład. Tych 

przykładów jest więcej dlatego Jeszcze raz z całym szacunkiem polskie państwo, 

mundurowi wszystkie osoby, które tam są, wszystkie też te, które się starają. 

Wszystkie te, które się zgadzają lub nie zgadzają ze swoimi z rozkazami. Ewidentnie 

sobie nie dało rady i społeczność lokalna zorganizowała się, aby pomóc, ale też aby 

mieć czyste sumienie. Ta społeczność lokalna głosem swoich przedstawicieli 

samorządowych zgłosiła się do nas o pomoc. Jesteśmy jednym z miast obok Poznania 

i Lublina, którą tą pomoc może przekazać decyzja jest w państwa rękach. Dziękuję,  

a przepraszam jeszcze tylko jedna rzecz. Mówił pan radny o Przemyślu o Lublinie to 

chciałam przypomnieć, że dzisiaj na tej sesji przyjęliśmy zmianę w budżecie, jeśli 

chodzi o Solidarność międzynarodową z nami i z uchodźcami, którą przyjęliśmy, 

dotyczy wsparcia przez UNICEF. Taką samą pomoc otrzymują inne miasta polskie, 

czyli jesteśmy również beneficjentami solidarności międzynarodowej. W tym 

przypadku ONZ. Dziękuję. 

KATARZYNA CZERNIEWSKA – Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  

Dziękuję bardzo za możliwość zabrania głosu. Na wstępie dziękuję pani prezydent 

Monice Chabior za takie całościowe naświetlenie dramatycznej sytuacji gminy 
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Michałowo. Myślę, że może trochę zapomnieliśmy, bo dużo innych kryzysów 

wydarzyło się w międzyczasie za przypomnienie tego, że ci wszyscy ludzie, którzy są 

w łączeni w ten kryzys, znaleźli się tam nie z własnej woli, nie z własnego wyboru. 

Zarówno, jeśli mówimy o mieszkańcach gminy Michałowo, jak również tych osobach, 

które ratując własne życie, próbują przez granicę się przedostać. Tym niemniej 

wracając do meritum. Chcę przypomnieć, że przedmiotem uchwały jest udzielenie 

pomocy w kwocie stu tysięcy  złotych na uruchomienie mobilnego punktu pomocy. 

Przedmiotem uchwałę nie jest, panie radny Skiba obecność pani prezydent Aleksandry 

Dukiewicz tutaj na sali obrad. Przedmiotem uchwały nie są zdjęcia, które wybiórczo  

i w manipulacyjny sposób prezentuje pan tutaj, mówiąc, że jest to prawdziwe oblicze 

migrantów, a tymczasem są to twarze ludzi sfrustrowanych. Którzy tygodniami żyli  

w elementarnym strachu o życie, którzy prawdopodobnie cierpią na zespół stresu 

pourazowego. Którzy po prostu są tak sfrustrowani, że stać ich prawdopodobnie na 

różne gesty i wymagają po prostu bezpośredniej pomocy. Chcę panu powiedzieć, że 

widzieliśmy też dzisiaj pana oblicze i myślę, że nie chciałby pan, żeby te zdjęcia dostały 

się do powszechnej opinii z podpisem, że jest to pana prawdziwe oblicze, ale widząc 

ten poziom agresji, mam dużą pokusę, żeby to właśnie zrobić. W Radzie Miasta 

Gdańska mamy 12 radnych Prawa i Sprawiedliwości. Partii, która bardzo lubuje się w 

manifestowaniu przywiązania do wartości chrześcijańskich, katolickich w 

manifestowaniu pobożności religijności, w końcu w manifestowaniu udziału w różnego 

rodzaju nabożeństwach, publikowaniu zdjęć z tego udziału w mediach 

społecznościowych. Jesteśmy w końcówce września drodzy państwo to oznacza, że 

za trzy miesiące najdalej nadejdą święta Bożego Narodzenia, która pewnie dla 

większości z nas kojarzą się z ciepłem rodzinnym, czasem pełnym miłości, 

serdeczności, wdzięczności za wszystko, co dobrego nas spotkało. Elementem takiej 

polskiej tradycji, do której państwo tak ochoczo się przyznajecie, jest również 

zostawianie pustego miejsca przy stole. Pustego miejsca przy stole, które jest 

przeznaczone dla niespodziewanego gościa na zagubionego wędrowca dla osoby, 

której nie znamy, a która może zapukać do naszych drzwi właśnie w tym szczególnym 

dniu podczas kolacji wigilijnej, kiedy nie ma gdzie się podziać, kiedy nie ma bliskich, 

kiedy nie ma tej ciepłej, rodzinnej atmosfery. Mam taką pokusę, żeby zapytać państwa, 

czy kultywuje się tą tradycję, tak jak deklarujecie przywiązanie do tradycji polskiej tutaj 

wielokrotnie na tej sali. Mam również taką pokusę, żeby zapytać, czy gdyby do 

państwa drzwi zadzwonił dzwonek albo ktoś zapukał, czy w ogóle otworzyli byście 

takie drzwi, czy też przez zamknięte drzwi pytali byście czy jest pan Polakiem, czy jest 

pan imigrantem? A może o zgrozo uchodźcą, a może nie daj panie Boże nielegalnym. 

A może z Afganistanu, a może z Iraku, a może z Iranu? A może z reżimu Putina,  

a może z reżimu Łukaszenki. No myślę, że nie na tym polega kultywowanie tej tradycji. 

Nie jestem naprawdę w stanie pojąć. Takiego poziomu rozdwojenia jaźni takie jakieś 

światopoglądowej schizofrenii. I dlatego właściwie z troski o was, choć nigdy nie 

sądziłam, że na tej sali zacytuję słowa pisma Świętego, ale zrobię to właśnie w tej 

chwili. Będzie to fragment Ewangelii Według Świętego Mateusza. „Jezus powiedział 

do swoich uczniów, gdy syn człowieczy, przyjdzie w swej chwale i wszyscy aniołowie 

z nim. Wtedy zasiądzie na swoim tronie pełnym chwały i zgromadzą się przed nim 

wszystkie narody, a on oddzieli jednych ludzi od drugich jak pasterz oddziela owce, od 

kozłów. Owce postawi po prawej, a kozły po swojej lewej stronie. Wtedy odezwie się 

król do tych po prawej stronie Pójdźcie błogosławieni ojca mojego weźcie w posiadanie 

Królestwo przygotowane wam od założenia świata, bo byłem głodny, a daliście mi jeść. 
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Byłem spragniony, a daliście mi pić. Byłem przybyszem, a przyjęliście mnie. Byłem 

nagi, a przyodzialiście mnie. Byłem chory, a odwiedziliście mnie. Byłem w więzieniu, a 

przyszliście do mnie”. Rozumiem, że macie państwo przekazy partyjne, ogłaszane, 

codziennie pewne deklaracje, jak powinniście się zachowywać. Jakie przekazy 

powtarzać, żeby utrzymać swoje miejsce na liście, żeby być może zasłużyć na 

pochwałę i dobre miejsce w kolejnych wyborach. Tym niemniej tak sobie myślę. 

Jeszcze raz podkreślam z troski o was. Pamiętajcie, że kadencja się skończy, PiS się 

skończy, a w perspektywie jest ostatecznie wasze zbawienie. Jeśli więc nie stać was 

na to, żeby zobaczyć w migrantach, uchodźcach, nawet nielegalnych człowieka, to 

pomyślcie o samych sobie i o swoim własnym zbawieniu i nie bądźcie jak mówi 

ewangelista, kozłami, tylko pomagajcie ludziom w potrzebie ratować ich życie. 

Dziękuję. 

KAROL RABENDA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Dziękuję pani 

przewodnicząca, dobrze, może ja mam takie pytanie do pani prezydent. Tak wprost, 

po co ta prowokacja? Bo niestety ale ten wniosek to jest pewnego rodzaju prowokacja. 

Cała narracja wyłożona w tym uzasadnieniu, jakby jest myślę, że to jakby jesteśmy na 

takim poziomie zrozumienia, że to chyba wiem. Nie przepraszam to jakby zbyt 

optymistycznie wiele osób na tej sali tą prowokację tam dostrzega. No bo, jeśli chodzi 

o temat ataku na polską granicę Polsko białoruską, słyszałem, że już mamy w Polsce 

konsensus co do tego, co się tam faktycznie wydarzyło. Nie poszczególne wypadki 

poszczególnych osób przy czy poszczególnych jednostek obrony Straży Granicznej 

wojska, ale co do tego, z czym mieliśmy do czynienia w kontekście międzynarodowym. 

No to był atak państwa wrogiego państwa, które było sprzymierzone z reżimem Putina. 

To była w zasadzie pro kampania wojenna, która miała zdestabilizować Polskę jako 

zaplecze. Przy planowanej przy planowanym ataku na Ukrainę. Znaczy  to, co się 

działo na granicy. To te znaki zapytania, niepewność to mogliśmy mieć. Nie wiem. 

Tydzień dwa tygodnie po tym jak to się zaczęło, ale nie po roku. Czy wiemy, że te 

osoby są tam zwożone, specjalnie złożone przez reżim Łukaszenki, ale przy 

współpracy z grupami przestępczymi międzynarodowymi i to nie jest jakaś nie wiem 

opinia czy przekaz partyjny, jak to pani radna próbowała sugerować. to jest obiektywna 

wiedza, którą już wiemy? Wiedzą wszystkie agencje, które się też zajmują.  

I problemem imigracji migracji światowej jakby wiemy, co tam się wydarzyło, tak. 

Możemy oceniać różnie postępowanie, czy to służb, chociaż zawsze będę protestował 

i uważam, że powinno się protestować, jeśli się oskarża funkcjonariuszy, którzy 

wypełniają swoje obowiązki w tak nieodpowiedzialnych słowach, że tam dochodziło do 

tortur czy do jakichś aktów agresji. Tak służby porządkowe mają jakby ten monopol na 

stosowanie przemocy w tym sensie, że tak jest ułożone państwo takie jest ułożone 

cały system administracyjny, że ktoś tą ktoś ten monopol na przemoc musi mieć. 

Mówię o tym monopol na przemoc takim bezpośrednim użycie środków przymusu 

bezpośredniego. Czy jakbyśmy tego nie nazwali. Także wiemy, co tam się wydarzyło. 

Tak jak wspomniałem wcześniej, mieliśmy do co do tego konsensus, jak to oceniamy 

jako całe zjawisko i wiemy czym ono było powodowane. Więc pytam po co ta 

prowokacja teraz. Bo jeśli byśmy faktycznie chcieli pomóc temu samorządowi tym 

mieszkańcom czy pomóc rozwiązać problemy, z którymi oni się tam borykają, 

moglibyśmy to zrobić w zupełnie inny sposób mówił o tym przewodniczący. Koralewski 

mówił o tym przewodniczący Gierszewski. Więc po co my to odgrywamy? Pomogę. 

Odgrywacie to po to, bo chcecie wzbudzić ten temat. Chcecie wzbudzić te emocje.  



60 
 

I musicie wiedzieć z czym to się wiąże, jakie to pociąga konsekwencje, bo dzisiaj 

odgrzewanie tego tematu w takiej formie, że jakby ten temat nie jest w Polskiej w 

polskim dyskursie politycznym zamknięty. To jest zaproszenie Łukaszenkę i tych grup 

przestępczych do tego, żeby znowu sprowadzali tych biednych ludzi, bo zgodzimy się 

z tym, że to są biedni ludzie sprowadzali ich do Białorusi i próbowali ich wpychać do 

Polski. I niestety, ale jeśli jesteśmy w sferze działań publicznych, to wszystko ma swoje 

konsekwencje. Nie takie wprost, że dzisiaj jutro coś się wydarzy, ale to, że próbujecie 

wzniecać te emocje na nowo, to będzie między innymi skutkowało tym, że ten napór 

na granicę będzie większy. Nasi pogranicznicy będą mieli więcej pracy, będą musieli 

się z tymi trudnymi decyzjami codziennymi borykać na nowo. A dla reżimu Łukaszenki 

jest to zachęta. Zachęta do takiego działania, bo widzi w Polsce, że ten konsensus, 

który wydawałoby się, że mamy osiągnięty i chyba on na poziomie ogólnopolskim jest 

nie wiem dlaczego w Gdańsku próbujecie to wzniecić na nowo, że ta zgoda narodowa 

co do tego, co się wydarzyło, nie jest domknięta. I jeszcze jedno, znaczy porównywanie 

tego zjawiska do  imigracji z Ukrainy, no pani prezydent. No ale powiem wprost pan 

no pani obraża naszych gości z Ukrainy. Na Ukrainie mamy sytuację bardzo klarowną, 

tam jest stan wojny. My jako państwo, które jest państwem granicznym z państwem, 

gdzie jest konflikt. Przyjmujemy uchodźców, nie robimy dla nich żadnych trudności bo 

tam jest stan wojny, a to co się dzieje na granicy Polsko białoruskiej, to jest 

zorganizowana akcja reżim Łukaszenki, który współpracuje z Putinem. To przecież też 

nie jest żadną tajemnicą. I to jest też element tej wojny, która dzieje się na Ukrainie. 

Jakby zderzenie tych dwóch zjawisk. No to poza tym, że jest nielogiczne. No to mówię, 

no jest nie na miejscu, bo to co robił Łukaszenko. Był elementem tego, co robił Putin 

na Ukrainie i przed czym uciekali nasi przyjaciele z Ukrainy, między innymi do 

Gdańska. Także jeszcze raz pytam, po co ta prowokacja można było tej gminie, jeśli 

koniecznie chcieliście tej gminie, chociaż zgadzam się z przewodniczącym 

Gierszewskim. Wiele gmin, żeby ten temat odgrzać, żeby wzbudzać emocje  

i w konsekwencji wspieracie te siły, które są na Białorusi i na świecie, które tak 

naprawdę handlują ludźmi i też musicie mieć tego, jakby zdawać sobie z tego i sprawę 

i musicie wiedzieć, że ponosicie za to odpowiedzialność. 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Kiedy zdarzyła się 

ta sytuacja z dziećmi z Michałowa, tak to zostało nazwane ta sytuacja, którą można 

sobie też znaleźć w Internecie. Podjęliśmy taką inicjatywę, a również państwo radni 

poprosili nas na sesji o to, żeby podjąć współpracę z Michałowem i udzielić wsparcia 

gminie Michałowo. Nawiązaliśmy kontakt niezwłocznie. W owym czasie gmina 

Michałowo zmagała się z tak dużym problemem, że nie była w stanie przyjąć tej 

pomocy również w międzyczasie i umówiliśmy się, że kiedy gmina będzie gotowa, 

będzie miała tą przestrzeń będzie wiedziała, czego potrzebuje. To się do nas zgłosisz. 

W międzyczasie jedna z uchwał pomocowych bodajże uchwała Lublina została 

poddana weryfikacji przez Wojewodę sprawdzona jak rozumiem pod względem 

legalności uzyskała została zatwierdzona ostatecznie. I wówczas gmina Michałowo 

wróciła do nas już tą informacją. Jaka formuła wsparcia będzie mogła być 

zatwierdzona. Przekazała nam informację, co dokładnie może zakupić skutecznie  

w terminie, bo wszystko musi się wydarzyć w roku budżetowym ze środków gminy. 

Wiedzieliśmy, że muszą to być środki inwestycyjne, a nie na środki bieżące, ponieważ 

inwestycyjne będzie znacznie łatwiej rozliczyć. W ten sposób uzgodniliśmy co 

dokładnie może stanowić wsparcie. I dlatego ten proces trwał tak długo. Nikt nie miał 
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zamiaru niczego odgrzewać. Wszyscy chcielibyśmy, żeby ten temat nie był już w ogóle 

potrzebny. Co do diagnozy sytuacji międzynarodowej. Jesteśmy spójni. Moja 

wypowiedź dotycząca granicy z Ukrainą odnosiła się do sytuacji prawnej, bo jak wiemy 

specustawa  nie weszła na drugi dzień po wybuchu wojny tylko muś tylko czekaliśmy 

na nią jeszcze kilka tygodni. Zresztą wspólnie pracując nad jej kształtem, także stąd 

dokładnie bardzo, bardzo prozaicznie. Także dlatego taki czas tego. 

KAMILA BŁASZCZYK – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej Powiedziała, że 

typowej do tej partii jest, słowo powtórzone tysiąc razy stanie się kiedyś prawdą, więc 

tutaj trzeba powiedzieć. Potem tysiąc jeden razy tą prawdę, żeby ona wybrzmiała  

i żeby te kłamstwo nie urosło do rangi prawnej. Nikt z nas nigdy nie był za tym, żeby 

wspierać nielegalną imigrację, a drugim kłamstwem, które szerzycie jest to, że te środki 

przyczynią się do tego, że nagle będziemy mieli tabuny nowych imigrantów. Ci ludzie, 

którzy są tam w lesie, oni są ofiarami przede wszystkim we własnym kraju. Są ofiarami 

reżimu Łukaszenki, są ofiarami handlarzy żywym towarem. I, czy wy chcecie, żeby oni 

tutaj, na terytorium Polski, stali się też ofiarami śmiertelnymi, w tym lesie. No chyba nie 

o to chodzi. Ta pomoc ten bus jest skierowany tylko i wyłącznie po to, żeby ratować 

życie tych ludzi, a co pod względem prawnym się z nimi stanie to już są procedury dla 

służb państwowych. I tu pan radny Koralewski mówił o monopolu przemocy dla 

państwa. Ja panu powiem jedno, jeżeli państwo ma mieć monopol na przemoc, to 

powinno tą przemoc maksymalnie ograniczać w swoim wydaniu, czyli ją powściągać 

tam, gdzie się tylko da. A faktem jest, że łamane były przez pushbecki wszystkie normy 

prawa międzynarodowego. Dziękuję. 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Dziękuję bardzo pani 

przewodnicząca pani prezydent, państwo radni. Przyznam, że jestem zaskoczony, ale 

w sposób dość miły na zasadzie, że państwo radni tutaj jeden po drugim na dobrą 

sprawę odwoływali się do chrześcijańskich wartości. Pani radna Czerniewska również 

nawet tutaj fragment pisma przytoczyła. Nie miałem możliwości zobaczyć, czy wstała 

wówczas szacunku z pewnej konwencji, ale jeżeli pani chce iść w tym kierunku, to 

bardzo mnie to cieszy. Mówię ze swojego doświadczenia, ponieważ wszyscy w życiu. 

Błędy robimy i błędy możemy naprawić. Natomiast bezsprzecznie zgodzę się z tym, 

że życie jest jedną z najwyższych, jeżeli nie wprost najwyższą myślę jeszcze  

o honorze, ale życie jest najwyższą wartością, najwyższą wartością i absolutnie nie 

stoi to w sprzeczności z tym, co my proponujemy. Proszę państwa, wręcz przeciwnie 

i wyjaśnię pokrótce, dlaczego. Nielegalna imigracja, która ma miejsce, to jak spojrzymy 

na kraje pochodzenia to jest wyraz zorganizowanej akcji przez reżim Łukaszenki przez 

służby Łukaszenki i Putina, które stworzyły takie złudne wrażenie w państwach 

afrykańskich i azjatyckich, że oto będzie jakieś magiczne przejście do tej mitycznej 

Europy. Z chwilą, kiedy rząd Polski zbudował zaporę, kiedy rząd Polski znacząco 

ograniczył napływ tych nielegalnych imigrantów, trafił do państw azjatyckich 

afrykańskich. Również dzięki naszym służbom przekaz nie ma już takiego wyjścia, na 

które wielu liczyło. A zatem to jest bardzo istotne, żebyśmy wiedzieli o tym, że po 

pierwsze, żeby życie chronić nie należy tego życia w żaden sposób narażać. Czyli 

mówimy już nie ma takiego wejścia do Polski, że ktoś będzie sobie bezkarnie biegał  

i przekraczał granicę, gdzie będzie mu się podobało. To jest pierwsza kwestia. Kwestia 

druga jest taka. Ja w pełni się zgadzam z tym, że również tych nielegalnych 

imigrantów, którzy przekraczają gdzieś tam jakimś cudem granice, że należy im 

udzielić pomocy, tylko co winna być pomoc udzielana, przez kogo przez tego, kto ma 
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władztwo, czyli przez władzę państwową, przez straż graniczną, przez wojsko polskie. 

Jeżeli państwo by dopisali, że te sto tysięcy złotych zł ma być na straż graniczną, 

przyklasną jak najbardziej, ponieważ potrzebujemy wzmocnienia działalności służb w 

tamtym terenie. Myślę, że i strażnicy graniczni i wojsko polskie z przyjemnością do 

tego dołączą. Natomiast państwo poszliście w kierunku zupełnie odmiennym, najpierw 

wskazując na kwestię migracji i tak zwanego mobilnego punktu pomocy. Potem zaczęli 

państwo mówić o pomocy dla mieszkańców gminy Michałowo, o czym nie ma ani 

słowa w uzasadnieniu do projektu uchwały. A zatem jest to w moim odczuciu na 

potrzeby chwili po prostu stworzone o czym mówili. Radny Rabenda i radny 

Koralewski. Warto, proszę państwa o tym pamiętać. Ponadto, jeżeli spojrzymy na 

zachowania osób, które są na tej granicy, oczywiście one są z całą pewnością 

zróżnicowane. Natomiast państwo, również państwo polskie, ma za zadanie przede 

wszystkim bronić swoich obywateli i bronić swojego terytorium, więc w tym w tym 

kontekście lepiej kogoś nie wpuścić. Kto być może wielkiego zagrożenia nie czyni niż 

wpuścić choć jednego, kto porządek może zakłócić. A, że porządek może zakłócić 

świadczą o tym chociażby oficjalne źródła Straży Granicznej. Przykład bardzo prosty 

z wczoraj w dniu 27 września na terytorium Polski próbowało nielegalnie przedostać 

się 62 osoby z między innymi Ghany i Gambi, w tym 29 osób podchodziło pod barierę. 

Te osoby się wycofały na Białoruś na innym przejściu granicznym 11 cudzoziemców 

nielegalnie przekroczyło granicę. Podczas zatrzymania byli agresywni, rzucali 

kamieniami w patrole. Ja zgadzam się z tym, że ludziom w potrzebie należy pomóc, 

ale jeżeli ktoś wyciąga tak jak tutaj ten drwal siekierę na gospodarza no to należy 

sposób stosowny zareagować. No chyba, że się chce wpisywać w narrację Aleksandra 

Łukaszenki i Władimira Putina pomagać im w tej wojnie hybrydowej przeciwko 

polskiemu państwu. Myślę, że o tym trzeba pamiętać. Analizując te sprawy. Mało tego, 

nawiązując do słów jeszcze kolegi Rabendy, jeżeli państwo faktycznie chcieli pomóc 

ludności cywilnej obywatelom mieszkańcom gminy Michałowo, możemy się nad takim 

wsparciem zastanowić. Tylko wtedy proszę porządnie napisać projekt uchwały. Proszę 

dać uczciwe uzasadnienie, proszę przedstawić dobrą argumentację, a myślę, że 

Gdańsk takiej pomocy mieszkańcom normalnym obywatelom mógłby spokojnie 

udzielić. A państwo tutaj w sposób daleki od dobrych standardów po prostu próbujecie, 

bo do tego doprowadzi wspierać nielegalną imigrację. Państwo chcielibyście być może 

tak to odczytuję, patrząc na państwa wsparcie na przykład dla Grupy Granica, żeby 

jacyś aktywiści być może działający w porozumieniu z gminą Michałowo, żeby oni tych 

nielegalnych imigrantów tam. Odbierali, kto wie, co by dalej robili. Nie można takich 

rzeczy zostawiać osobom nieprzygotowanym Straż Graniczna i wojsko polskie 

najlepiej wiedzą, w jaki sposób pomóc potrzebującym na granicy, a na pewno najlepiej 

wiedzą, w jaki sposób zadbać o polskie bezpieczeństwo. Tak więc o tym warto 

pamiętać. I jeszcze jedna kwestia domykając temat, skoro państwo byli łaskawi mówić 

o chrześcijańskich wartościach, być może nie ja jestem osobą, która powinna ten 

wątek rozwijać szeregu powodów. Jestem chyba jak każdy katolik po prostu 

grzesznikiem. Również i potrafię się do błędów różność przyznawać, ale proszę 

państwa, ja pamiętam obok chęci pomocy człowiekowi jeszcze jedną rzecz, która 

powinna ograniczać naiwny, naiwny idealizm. Jeżeli chcemy pomagać światu, chcemy 

zbawiać świat. To upewnijmy się na początek, że zadbaliśmy o te nasze, zgodnie  

z chrześcijańską koncepcją powstał we wspólnocie. Czy pomogliśmy naszej rodzinie 

w potrzebie, czy pomogliśmy naszej parafii, czy pomogliśmy lokalnej społeczności. 

Tutaj, proszę państwa, niestety, ale władza Gdańska, o czym mówił radny Przemysław 
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Majewski  ma wciąż wiele, wiele sobie do zarzucenia. Możemy wskazać przykłady 

ludzi, którzy latami oczekują na pomoc i proszę wyjaśnić tym ludziom, dlaczego te sto 

tysięcy złotych ma pójść dla nielegalnych imigrantów, a nie dla ludzi, którzy w Gdańsku 

uczciwie pracują, płacą podatki i po prostu chcieliby mieć szansę na godne życie. 

Dziękuję. 

PRZEMYSŁAW MAJEWSKI- Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości  
Dziękuję pani przewodnicząca, pani prezydent. Przyznam szczerze, że w toku 

dyskusji, kiedy odnosiła się pani także do wypowiedzi innych radnych, chociażby do 

wypowiedzi radnego Gierszewskiego, uderzyła mnie wypowiedź, którą pani chyba tak 

mimowolnie rzuciła o rzekomych 40000 pushbeków. Pani prezydent, opierając się na 

oficjalnych źródłach Straży Granicznej. Czterdzieści tysięcy to było prób przedostania 

się na Polską stronę. Nie mówimy tutaj o osobach, które przeszły i zostały zawrócone. 

Więc tak jak dzisiaj wielokrotnie padały tutaj manipulacje i kłamstwa, także co 

ubolewam ze strony przewodniczącej Dunajskiej, chociażby w temacie chleba.  

To chciałbym, żeby było jasne, że polskie służby graniczne polskie wojsko. Działa  

w oparciu i w granicach prawa i rozumiem, że państwu może się nie podobać to, że 

polskie służby czasem używając także siły, która jest w nim dozwolona. Chronią 

polskie granice, ale należy też pamiętać o takich sytuacjach, jak chociażby z 20 

sierpnia 2021 roku. Cytuję.” Funkcjonariusze z placówki Straży Granicznej w Narewce 

uratowali 12 cudzoziemców, którzy utknęli w rozlewiskach Narwi, przekraczając 

nielegalnie Polsko białoruską granicę.” Szanowni Państwo, słyszałem tutaj o torturach 

nękania, których mieliby dopuszczać się przedstawiciele polskich służb. Chciałbym, 

żeby z  Rady Miasta Gdańska poszedł jasny przekaz, że polski mundur jest tu 

szanowany, że nie kala się polskiego munduru, ludzi, którzy chronią naszego 

bezpieczeństwa, chronią naszych granic i jakiekolwiek narracje, które mają uderzać  

w państwo polskie, w polskich żołnierzy, w polskich strażników granicznych, w polskich 

Żołnierzy Wojsk Obrony Terytorialnej. Nie będą tutaj akceptowane. Dziękuję. 

BEATA DUNAJEWSKA- Radna Klubu Wszystko dla Gdańska  Ad vocem Dziękuję 

pani przewodnicząca. Znaczenie słowa kłamać. Przyniosłam panu radnemu Skibie 

jako chrześcijanka chleb za 15,90, co jest w mojej wypowiedzi kłamstwem proszę nie 

używać słów, których znaczenia pan nie rozumie i nie kiwać głową, bo paragon 

powiedział. Paragon jest dowodem, a pan mi zarzuca kłamstwo publicznie. Więc może 

by pan raz powiedział, myliłem się, bo ani w przypadku o byłej przewodniczącej Rady 

Miasta, którą Pan poparł w jej kandydowaniu na dyrektora ECSu nie było wyraźnego 

odcięcia się, ani gdy pan stał na konferencji prasowej obok agenta broniąc jego 

interesów. Nie  padło słowo, przepraszam. Więc jeżeli pan po raz kolejny mówi  

o kłamstwie, kiedy ja panu przyniosłam dowód, to może niech pan milczy, bo pan nie 

ma nie zna znaczenia pewnych słów. 

KRYSTIAN KŁOS – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej Dziękuję bardzo pani 

przewodnicząca. Ja słuchając radnego Koralewskiego odniosłem wrażenie, że to 

gmina Michałowo zorganizowała ten cały konflikt na granicy właśnie po to, żeby dostać 

od Miasta Gdańska sto tysięcy złotych. No naprawdę nie idźmy tą drogą. Gmina 

Michałowo jest w potrzebie, o której, jak już pani prezydent wspominała, sygnalizowała 

wcześniej. My jako radni Koalicji Obywatelskiej i WDG interweniowaliśmy w tej sprawie 

u pani prezydent już wiele miesięcy temu. W związku z tym, no ciężko tutaj mówić  

o tym, że my prowadzimy jakieś niecne działania. Pan przewodniczący Gierszewski 
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wspomniał, że przecież mogliśmy wesprzeć inne miasta Przemyśl czy Lublin czy inne 

lokalizacje. No panie radny, przypominam, że pięciu radnych ma inicjatywę 

uchwałodawczą. Na pewno ma klub. To czemu państwo radni nie złożyli projektu 

uchwały w sprawie wsparcia na przykład Przemyśla, myślę, że nie byłoby problemu 

na tej sali, żeby taką uchwałę przegłosować. Za chwilę mija czwarty rok kadencji tej 

rady miasta. Państwo z PiSU wiele razy podkreślają, że coś się dzieje, źle, że 

należałoby wiele rzeczy zrobić inaczej. Ja bym chciał, że państwo się pochwalili 

własnymi inicjatywami uchwałodawczymi. 4 lata, 12 osób w klubie, co państwo wnieśli 

do tej rady oprócz bicia piany. Poprawki do budżetu, wnioski do budżetu zero, była 

jedna uchwała o zieleni, wycofana. Jedyny projekt, który przeszedł po wspólnym 

ustaleniu to upamiętnienie Jana Pawła II. To są sukcesy radnych Prawa  

i Sprawiedliwości. Ciężka praca w Radzie Miasta Gdańska. Następnie pan radny 

Rabenda, panie radny, gdzie pan jest, sesja przede wszystkim trzeba pracować. Pan 

radny wskazał, że prowokujemy, to ja tylko mogę pogratulować, przyjmując tok 

myślenia pana radnego, że tymi krzykami, które zrobiliście dzisiaj na sesji Rady Miasta. 

Wcześniej na konferencję prasową w tą prowokację daliście się złapać. No wytrawni 

politycy Prawa i Sprawiedliwości. Następnie mówimy o tym złym Łukaszence 

wielokrotnie były tutaj różne negatywne i słuszne epitety pod jego adresem, ale 

przypomnę całkiem niedawno parę lat temu. Nikt inny jak marszałek senatu wybrany 

większością głosów Prawa i Sprawiedliwości, Stanisław Karczewski, który często 

mówi, że pracuje dla idei. Powiedział Łukaszenka to ciepły człowiek. Dziękuję bardzo. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska  

Powiedziała, że radnego Skiby już w tym punkcie nie dopuszcza do głosu, bo 

przemawiał ponad 12 minut. To jest wystarczająca ilość czasu. Zdecydowanie też 

dłuższe niż regulamin przewiduje. 

Tak mogę panu udostępnić kartkę. Mam zapisy wypowiedzi czasu wszystkich. 

PIOTR GIERSZEWSKI – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości   
Dziękuję Pani Przewodnicząca Wysoka Rado. Widzę, że jeszcze jest kilka osób. Może 
zaapeluję, żeby nie prowokować innych do tego, żeby ad vocem odpowiadali na coś. 
Co uwaga, dla niektórych będzie może dziwne. Źle będzie, jeżeli na tej sali będziemy 
swojej koleżance i koledze radnej tłumaczyć. Czy on dobrze zrozumiał wypowiedź źle 
zrozumiał wypowiedź, a już w ogóle dalece jest i uważam za niestosowne oceniać 
pracę. Opozycja ma wiele innych zadań, z których się wywiązuje, tak jak może. 
Natomiast Szanowni Państwo, stworzenie pewnego precedensu. I nie chcę tutaj. 
Teraz też głośniej mówić, spojrzałem sobie tak. Państwowej Komisji Wyborczej, że 
akurat szef tej gminy jest członkiem Platformy Obywatelskiej. Bo będziemy zaraz 
uciekać w takie za przeproszeniem kanały myślowe, że ten podstawowy całkowicie 
nam umyka. My chcemy pomagać innym gminom w potrzebie. Jeżeli faktycznie one 
taką potrzebę mają. Literalnie czytać uchwałę stwierdzę dzisiaj, że tam nie ma tych, 
do których kierujemy to wprost. Albo jeżeli są, to można na palcach jednej dłoni 
policzyć. Ta uchwała miała inne przeznaczenie, gdyby była rzeczywiście. Dużo, dużo, 
dużo wcześniej. Natomiast my apelujemy, pomóżmy tym, którzy tej pomocy 
potrzebują. Naszym polskim gminom, mieszkańcom, którzy rzeczywiście w jakiś 
sposób mają bardzo duży dyskomfort życia. I tu z tym zgoda. Natomiast przetwarzamy 
jakiś dziwny, prowokacyjny, jeśli tak można powiedzieć wytrych i mówimy, albo dacie 
to okej, a jak nie dacie to jesteście źli i niedobrzy nie macie serca, nie jesteście 
katolikami, chrześcijanami. Szanowni Państwo podążajmy już do końca tej dyskusji. 
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Bardzo proszę i rzeczywiście wywoływanie pojedynczych osób ich ocenianie będzie 
powodowało, że jeszcze 2 godziny nie skończymy tej w sumie. Uwaga jałowej dyskusji, 
bo każdy tu siedzący już wie jak zagłosuje. Dziękuję i przepraszam. 
 
HENRYK HAŁAS – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości 
Pani prezydent, pani przewodnicząca szanowni radni. Dzisiaj na tej sali tutaj dość 
często mówi się o wartościach chrześcijańskich. Cytuję się nawet wersety z Biblii. 
Przekrzykujemy się. Dajemy argumenty na tak lub nie. Więc mam takie pytanie, czy 
Michałowo to jest jedna miejscowość, która potrzebuje pomocy. Takich miejsc jest na 
pewno dużo, dużo więcej. I tu zaryzykuje włożę jakieś mrowisko, czy to nie jest pomoc 
na pokaz. Ja wiem, że będę za to krytykowany za chwileczkę. Ale jeżeli chcemy 
pomagać, to weźmy te wszystkie gminy przygraniczne. Jedźmy tam i pomagajmy po 
sto tysięcy złotych. Po sto tysięcy złotych. Dajmy. Ja nie przeszkadzałem. No to proszę 
o kulturę, o którą ciągle wzywacie. Takich miejsc jest na pewno więcej. Mamy też 
wybór ten chrześcijański. Legalni nasi mieszkańcy, nasi obywatele, którzy powinni być 
chronieni przez funkcjonariuszy wojska, policji, Straży Granicznej. Chrześcijaństwo 
mówi, że mamy zaopiekować się tymi, którzy są najbliżsi naszymi rodzinami, nasi 
naszymi mieszkańcami. Mamy do wyboru. Tych naszych bliskich mieszkańców 
legalnych i tych nielegalnych wśród tych nielegalnych chciałbym zauważyć, że nawet 
nie wiemy, kto to jest. Czy na pewno wiemy, że to są ludzie, którzy rzeczywiście tylko 
przyjechali tutaj, żeby otrzymać pomoc. Ja współczuję tym ludziom. Nie chciałbym być 
tam z nimi w lesie. Ale dużo i mamy na to przykłady. Dużo jest takich, którzy są tu 
podstawieni. O to, żeby wejść na terytorium Polski i siać. Więc po to, żeby wejść na 
terytorium Polski i siać to, co dla nas jest najgorsze. Więc mamy do wyboru. Jeżeli 
pomagać to wszystkim. A w końcu to chyba Polska najwięcej przyjęła tych emigrantów. 
Patrząc na Ukrainę. Unia Europejska mówiła, że nie przyjmujemy emigrantów, których 
oni przyjęli. Jak oni przyjęli, to niech się nimi opiekują. My przejęliśmy mieszkańców 
Ukrainy o wiele, wiele więcej i nie przyjmowaliśmy ich do kontenerów. Przyjęliśmy ich 
do domu. Więc powinniśmy rozważyć komu w pierw pomagać i tutaj to 
chrześcijaństwo, które były cytowane. My mamy zadbać o tych, których którzy są nam 
najbliżsi. Potem mamy dbać o innych, takie jest chrześcijaństwo. Tutaj było cytowane 
lewa i prawa strona. Jednak są podzieleni. Ludzie tak są ci źli i dobrzy.  Więc apeluję 
o to, ażebyśmy przed zimą zaopiekowali się tymi, którzy są tu nam najbliżsi. Jako Rada 
Miasta reprezentujemy tu naszych mieszkańców, a nie dalej jak dzisiaj zgłosiła się 
Pani z Oliwy, która przyszła prosić mnie o to, żebym interweniował, żebym pomógł. W 
mieszkaniu komunalnym, gdzie jest chory mąż, gdzie odpadają tynki, gdzie nie 
domykają się drzwi. Gdzie przyniesie mi jutro dokumenty na to. Wysłała listy do Rady 
Miasta do Urzędu Miasta. I nie ma żadnej odpowiedzi, nie ma żadnej odpowiedzi na 
to, jak ta kobieta z chorym mężem z niedomkniętymi drzwiami odpadającym tynkiem 
ze ścian. Jak to ma się do tych chrześcijańskich wartości. To jest jeden z przykładów. 
Takich przykładów mam więcej pan Leszek z Oliwy. Ale ja nie staję przed kamerami 
telewizji, ani radia i nie mówi o tym, co robię, ale robię. W Biblii jest napisane, że nikt 
nie wie lewica co robi prawica. Ja nie mówię tutaj o partiach politycznych. Mówię o 
rękach. Więc jeżeli chcemy pomagać, to zacznijmy pomagać pierw naszym 
mieszkańcom. A to co się dzieje z komunalnymi mieszkaniami w Gdańsku, to strach 
się bać. To jest straszne. Jak mają ci mieszkańcy Gdańska docierać do Urzędu Miasta. 
Ja sam miałem sytuację, złożyłem interpelację, gdzie chciałem zapytać tylko o jeden 
szczegół we wniosku, czy on jest prawdziwy czy nie i wydzwaniałem 3 godziny. 
Do pewnego działu Urzędu Miasta i nikt nie odebrał telefonu. A potem w interpelacji 
mi napisano, że oni byli zajęci, bo był jeden delegowany tu drugi tam. Pojechałem, 
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osobiście było pusto w urzędzie, a pani jedna powiedziała mi, że w ogóle ona się takimi 
sprawami nie zajmuje. Dopiero jak powiedziałem, że jestem radnym miasta, to dopiero 
się zaczęło, że coś tam i tak. Więc apeluję chrześcijanie z lewej i z prawej strony 
pośrodku. Zadbajmy o mieszkańców Gdańska zadbajmy o to, żeby tą zimę przeżyli. 
To będzie ciężka zima. Będę chodził z tymi listami, ja osobiście jak listonosz do Urzędu 
Miasta i będę za nich to robił. Bo odbijają się. Biją głową w mur. Może zadbamy o 
swoich, a potem pójdziemy do Michałowa. Dziękuję Bardzo. 
 
 EMILIA LODZIŃSKA – Radna Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Dziękuję bardzo. Odniosę się do wypowiedzi mojego przedmówcy, bo myślę, 
powiedział o mieszkańcach Gdańska. Ja myślę, że właściwym adresem i akurat 
osobom, która cechuje się bardzo dużą empatią i wsparciem dla mieszkańców 
Gdańska, jest prezydent Kryszewski. Myślę, że warto tutaj bezpośrednio udać się do 
prezydenta Kryszewskiego o wsparcie to tyle w tym temacie. Natomiast teraz 
chciałabym się odnieść do Michałowa. Nam tutaj jest łatwo mówić, co należy zrobić, 
czego nie należy, zrobi robić dla Michałowa. Posiedzimy w ładnym budynku 
wygodnych krzesłach, natomiast warto poczytać. Co tam się dzieje, jak z trudną 
sytuacją mierzą się mieszkańcy. Właśnie tej gminy o przecież gdyby nie ta trudna 
sytuacja, to by nie prosili o pomoc, by nie wołali o tą pomoc, a właśnie o nią wołają nie 
tylko Lublin udzielał pomocy, ale także mniejsza gmina Sierakowice. Gdy była 
potrzeba, to przekazali 15000 zł tyle, na ile była możliwość właśnie na koce. W różnej 
formie ta pomoc jest udzielana. To, co się dzieje w Michałowie i ta pomoc, która jest 
skierowana. Ona nie pozostaje bez echa wśród osób z zewnątrz, także tą działalność 
pochwalił Rzecznik Praw Obywatelskich pan Marcin Wiąsek, który ja zacytuję, 
„Chciałem wyróżnić wspólnotę mieszkańców Michałowa. Wspólnotę mieszkańców to 
jest warte podkreślenia i wskazać, że tego typu działalność jest wzorem do 
naśladowania i powinna być powielana, bo najważniejsza powinna być ochrona 
zdrowia i życia ludzkiego”. To co o co my się dzisiaj tutaj spieramy, to nie powinno 
podlegać żadnej dyskusji. My naprawdę nie powinniśmy się spierać o to, czy należy 
tym ludziom pomagać. Bo to jest fundamentalizm człowieczeństwa. Na stronie 
Michałowa jest też takie bardzo znaczące hasło. Człowieczeństwo bez granic i właśnie 
my nie powinniśmy tu w Gdańsku tych granic dodatkowo ustawiać tylko iść z tym 
hasłem i sprawiać, że człowieczeństwo będzie bez granic. Natomiast patrząc tak to 
trochę z boku. Dziwi to, że przy tym punkcie. Tak bardzo ta dyskusja jest ożywiona.  
I, że tak żywo dyskutujecie, bo to się generalnie wpisuje w tą ogólnokrajową politykę 
Prawa i Sprawiedliwości, którą mamy d 2015 roku. Badania CBOS-u pokazują, że w 
2015 roku aż 72% badanych było za daniem uchodźcom schronienia 72%. A wasza 
polityka doprowadziła do tego, że w tej chwili odsetek Polaków, którzy nie chcą 
pomagać uchodźcom, jest aż 70%.To się wpisuje po prostu w naszą politykę. Wy 
wiecie, że dzięki takiej polityce zyskujecie. Zyskujecie wśród  w oczach mieszkańców 
ale tak nie powinno być niż szczujmy człowieka na człowieka, bo to jest człowiek i 
jeszcze raz powtórzę. Weźmy sobie do serca to co to, co jest na stronie Michałowa, 
czyli człowieczeństwo bez granic nie twórzmy dodatkowo tych granic, tylko okażmy 
nasze człowieczeństwo. Dziękuję. 
 
BOGDAN OLESZEK - Radny klubu Wszystko Dla Gdańska 
Dziękuję Pani Przewodnicząca Wysoka Rado. Powtórzę się w pewnych rzeczach, ale 
ja myślę, że to warto powtórzyć, zwłaszcza przed głosowaniem. Ponieważ od początku 
próbowano wmanewrować w taki oto w taką narrację, że ta uchwała to pozwolenie na 
nielegalne przekraczanie, że ta uchwała to kalanie polskiego munduru. Czy 
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wpisywanie się w narracje Łukaszenki. Proszę państwa, to są metody czysto PRL 
owskie. Takie wpychanie w takie rzeczy tak, a uchwała jest zupełnie o czym innym. 
Uchwała jest jak nie jak  pomóc przekroczeniu granicy, tylko jak pomóc wszystkim, 
którzy tej pomocy potrzebują. Niezależnie. Bo wiecie co państwo. Ja odnoszę takie 
wrażenie, iż najprościej tam przykład, że jak ktoś ja do samochodu i spowodował 
wypadek, to pierwsze sprawdzić, że ma prawo jazdy, bo jak nie ma prawo jazdy.  
To nie pomagajmy mu. Nie, nie. Trzeba pomóc wszystkim, bo to jest człowiek i ja 
bardzo proszę, żebyśmy zwrócili uwagę na jedno, że zresztą mówiła to pani prezydent 
również, że to jest nie tylko pomoc w ratowaniu życia czy w ratowaniu zdrowia tych  
przekraczających dzieci, zwłaszcza tam, które są z nimi, ale również będzie służyło to 
gminie. Gminie, która naprawdę przeżyła wiele stresujących sytuacji w gminie, której 
może to w jakiejś formie będzie pomoc taka i pokazanie my wam dziękujemy za to, co 
robiliście i pamiętajmy o tym, nie dajmy się wpuścić w narrację, że my pomagamy 
przekraczanie, bo my nie chcemy, żeby przekraczana była ta granica jasno, to trzeba 
sobie powiedzieć. Dziękuję. 
 
JAN PERUCKI – Radny Klubu Koalicji Obywatelskiej 
Radnym się bywa, a człowiekiem się jest i myślę, że warto, żebyśmy to zapamiętali, 
że za te 5, za 10 lat, za 15 będziemy mogli sobie wrócić pamięcią do tego głosowania 
i przypomnieć, kto jak zagłosował. Słuchajcie, moi drodzy, apeluję do was, żeby jednak 
nowogrodzka, żeby jakaś narracja. No nie stała jednak ponad to, że my możemy. Tym 
solidarnym gestem, nie jakimś wielkim umówmy się wsparciem, który wywróci teraz 
układ społeczno-ekonomiczny w tejże gminie Michałowie, ale będzie wsparciem dla 
drugiego człowieka dla drugiego człowieka, w tym największej jego potrzebie, czyli  
w kwestii humanitarnej życia, poczęstunku, opatrzenia, pierwszej pomocy. Mówimy  
o tego typu wsparciu. Padło tyle nieprawd tyle haseł, tyle jakiejś pisowskiej narracji, 
dotyczącej nielegalnych imigrantów et cetera i tak dalej i tak dalej. Nikt w tym druku w 
druku 1364 nie mówi o tym, że popieramy nielegalnych imigrantów. Chciałbym, żeby 
to jasno zabrzmiało. Oczywiście kamery TVP rządowej telewizji już dawno się 
schowały, bo kilku aktorów, którzy miało setkę sobie swoją nagrać, już się nagrało 
dawno, ale kwestia przyzwoitości. Warto być przyzwoitym. 
 
AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Dziękuję bardzo na tym wyczerpaliśmy listę mówców w tym punkcie. Przypominam, 
że jest to druk 1364 w sprawie udzielenia pomocy finansowej gminie Michałowo. 
Przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, kto 
jest przeciwny, kto się wstrzymał? 
 
Przystąpiono do głosowania (druk 1364) 
 

Za                         18 
Przeciw                12 
Wstrzymało się     0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1370/22 

 

Rady Miasta Gdańska 
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                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Michałowo 
 

Uchwała stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska   

Pani przewodnicząca ja tylko dwa słowa, chciałabym bardzo wszystkim podziękować 

za tą ożywioną dyskusję i chciałabym też bardzo podziękować za to, że od odnieśliśmy 

się do kwestii etycznych, bo uważam, że to jest ważne, żebyśmy o takich rzeczach 

mówili. Nawet jeżeli mamy różne zdanie bardzo za tą żywą dyskusję, dziękuję.  

26) w sprawie określenia wysokości i trybu przyznania jednorazowej pomocy 

finansowej na zagospodarowanie dla rodzin repatrianckich z Kazachstanu, 

zaproszonych na pobyt stały do Gdańska (druk 1393); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Rodziny i Polityki Społ. - pozytywna 
                                        K. Strategii i Budżetu - pozytywna 

 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska   

Szanowna pani przewodnicząca, szanowni państwo radni tutaj mamy odniesienie do 

uchwały, którą chyba po ubiegłym roku poparli państwo jednogłośnie i wszyscy bardzo 

się cieszyliśmy z tego, że zmieniliśmy zasadę wspierania osób, które zapraszamy jako 

repatriantów do Gdańska. Przedkładam więc państwu w konsekwencji tej wówczas 

podjętej decyzji, a następnie zaproszenia również przez państwa 4 kolejnych rodzin 

repatrianckich, które przybędą z Kazachstanu. Uchwałę, która określa wysokość 

wsparcia i chciałabym tutaj przypomnieć, że ówczesna uchwała nie tylko określiła 

zwiększenie wsparcia na zagospodarowanie w wysokości dziesięciu tysięcy złotych na 

każdą osobę w rodzinie, ale także na zapewnienie zakwaterowania na czas procedury 

przygotowania lokalu do najmu. Najem lokalu gminnego to oczywiste. Koszty 

transportu w tym pierwszym okresie tłumaczenia dokumentów, załatwianie spraw 

urzędowych, jednorazowa pomoc finansowa. To już o tym mówiłam lekcje języka 

polskiego. Tym razem chciałabym też powiedzieć, że bardzo się cieszę, bo wśród tych 

4 rodzin, które przybywają, są osoby bardzo zasłużone dla środowisk repatrianckich  

w Kazachstanie. Są wśród nich osoby uhonorowane medalem pro patria, a także 

Krzyżem Związku Sybiraków. Także myślę, że choć nie mogę wyjawić danych 

osobowych osób, które przybędą, to myślę, że kiedy przyjadą, kiedy już będą na 

miejscu, część z nich już jest. Będziemy mieli okazję i się spotkać i się poznać  

i zapoznać się naprawdę z wielką społecznikowską pracą, która została wykonana, 

aby właśnie ta grupa z roku na rok coraz bardziej się powiększała, bo będą wśród tych 

osób, które przybędą osoby, które właśnie tą społecznikowską pracę wykonałyi chwała 

im za to. Bardzo proszę o poparcie przedłożonej uchwały. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1394) 
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Za                         27 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się     0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1371/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                               z dnia 29 września 2022 

w sprawie określenia wysokości i trybu przyznania jednorazowej pomocy finansowej 
na zagospodarowanie dla rodzin repatrianckich z Kazachstanu, zaproszonych na 

pobyt stały do Gdańska 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu 

27)  zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska Nr IX/169/19 z dnia 25 kwietnia  

2019 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek tygodniowego 

obowiązkowego wymiaru godzin zajęć oraz przyznawania zwolnienia od 

obowiązku realizacji zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych 

oraz w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 

pedagogów, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców 

zawodowych, nauczycieli prowadzących kształcenie w formie zaocznej  

i nauczycieli kształcenia na odległość oraz zasady zaliczania do wymiaru godzin 

poszczególnych zajęć w formie zaocznej i w kształceniu na odległość  

w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska (druk 

1386); 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 

 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska   

Szanowna Pani Przewodnicząca Wysoka Rado. Tutaj przedkładamy uchwałę, która  

w swojej istocie jest porządkująca. Z jednej strony wynika ze zmian ustawowych, a  

z drugiej strony po prostu porządkujemy pewne też wynikające ze zmian ustawowych 

zapisy, które mieliśmy dotychczas. Skreślamy pozycję już nieistniejące w oświacie 

doradców metodycznych i konsultantów dodajemy natomiast. Nową funkcję, nową 

rolę, nowy zawód, których pojawił się właśnie zawód. No nową funkcję w szkołach, 

czyli pedagogów specjalnych, a także określamy liczbę godzin tak zwanych 
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tablicowych dla kierowników filii szkół podstawowej. A także jego zastępcy, a także 

kierownika zespołu poza lekcyjnego kierownika szkolenia morskiego. Jeśli chodzi  

o kierowników filii, to też wynika to z tego, że korzystając z tej proponowanej zmiany 

zakładamy, że możemy w przyszłości chcieć zakładać filię w filie szkół. W związku  

z tym chcemy już mieć ten zapis gotowy. Bardzo proszę o przyjęcie przedłożonej 

uchwały. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1386) 
 

Za                         26 
Przeciw                 0 
Wstrzymało się     0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1372/22 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska Nr IX/169/19 z dnia 25 kwietnia  
2019 r. w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek tygodniowego obowiązkowego 

wymiaru godzin zajęć oraz przyznawania zwolnienia od obowiązku realizacji zajęć 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych oraz w sprawie określenia 

tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, psychologów, 
logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców zawodowych, nauczycieli 

prowadzących kształcenie w formie zaocznej  
i nauczycieli kształcenia na odległość oraz zasady zaliczania do wymiaru godzin 

poszczególnych zajęć w formie zaocznej i w kształceniu na odległość  
w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska                           

z dnia 29 września 2022 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu 

28)  zmieniająca uchwałę w sprawie  ustalenia na rok szkolny 2022/2023 planu sieci 
publicznych przedszkoli, oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych 
i punktów przedszkolnych przy szkołach podstawowych prowadzonych przez 
Gminę Miasta Gdańska (druk 1388); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
     Poinformowała o opiniach komisji. 

                                     Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Szanowni Państwo, 

uchwała przedłożona ma charakter sieciowy. W związku z utworzeniem zespołu 
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szkolno-przedszkolnego numer 11, co nastąpiło 1 Września tego roku. Zmieniamy. 

Dodajemy ulicę do sieci, porządkujemy tutaj sieć, jeśli chodzi o przedszkola 

wchodzące w skład zespołu. Tak jak mówię, ustawa uchwała porządkowa, uprzejmie 

proszę o jej przyjęcie.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1388) 
 

Za                         28 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się     0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1373/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                               z dnia 29 września 2022 

zmieniająca uchwałę w sprawie  ustalenia na rok szkolny 2022/2023 planu sieci 

publicznych przedszkoli, oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych  

i punktów przedszkolnych przy szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę 

Miasta Gdańska 
 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu 

29)  w sprawie nadania imienia Przedszkolu nr 74 w Gdańsku przy ul. Magellana 3 

(druk 1389); 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 
Poinformowała o opiniach komisji. 

                                     Komisja wiodąca: K. Edukacji – pozytywna 

MONIKA CHABIOR – Zastępczyni Prezydenta Miasta Gdańska Szanowni Państwo 

taki typ uchwały, który zawsze powoduje uśmiech na mojej twarzy, czyli nadanie 

imienia przedszkolu numer 74 przy ulicy Magellana 3. Społeczność szkolna chce 

nadać imię „Leśnego Zakątka” ponieważ jak wiemy, ulica Magellana rzeczywiście jest 

w lesie, jest otoczona lasem, jest pięknym miejscem. Taka fajna nazwa została przez 

Radę Pedagogiczną i Radę Rodziców zaproponowana. Myślę, że z radością możemy 

mogą państwo na ten wniosek przyjąć uchwałę będę wdzięczna w imieniu całej 

społeczności przedszkolnej.  

Przystąpiono do głosowania (druk 1389) 
 

Za                         28 
Przeciw                  0 
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Wstrzymało się     0 
 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1374/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie nadania imienia Przedszkolu nr 74 w Gdańsku przy ul. Magellana 3 

 
Uchwała stanowi załącznik nr 27 do niniejszego protokołu 

30) w sprawie rozpatrzenia wniosku z dnia 14 czerwca 2022 roku w sprawie zmian 

w uchwale dotyczącej sposobu naliczania opłat za wywóz nieczystości  

(druk 1405); 

 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Dziękuję bardzo pani 

przewodnicząca, szanowni państwo. Uchwałach Rady Miasta Gdańska w temacie, 

który podała pani przewodnicząca. Następnie jest podstawa prawna. Uchwala się co 

następuje. Paragraf jeden Rada Miasta Gdańska nie uwzględnia wniosku pewnej 

osoby z dnia 14 czerwca 2022 roku w sprawie zmian w uchwale dotyczącej sposobu 

naliczania opłat za wywóz nieczystości. Są jeszcze dwa inne artykuły o charakterze, 

nazwijmy to formalno-porządkowym. Państwo radni otrzymali projekt drogą 

elektroniczną państwo radni z projektem uzasadnienia się zapoznali. Myślę, że można 

będzie to spuentować następujący sposób i tutaj, w czasie tej kadencji, jak  

i poprzednich trwały dyskusje odnośnie tego, jaki sposób naliczania opłat za wywóz 

nieczystości byłby najbardziej sprawiedliwy, optymalny i tak dalej. Zdania są tutaj na 

pewno zróżnicowane. Argumentację, którą państwo znacie, którą jeden, z którą autor 

uzasadnienia przedstawił, państwo przeczytaliście. W związku z tym zapytam państwa 

inaczej, czy są jakieś pytania do mnie. Mogę odczytać całość, ale przypuszczam, że 

państwo jestem pewien całość odczytali więc. Mogę akapit ostatni odczytać Proforma, 

żeby również zgłaszający wniosek. Do dyspozycji jestem, dziękuję. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1405) 
 

Za                         16 
Przeciw                10 
Wstrzymało się     0 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1375/22 
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Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie rozpatrzenia wniosku z dnia 14 czerwca 2022 roku w sprawie zmian  

w uchwale dotyczącej sposobu naliczania opłat za wywóz nieczystości  

Uchwała stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu 

31)  w sprawie rozpatrzenia skargi XYZ na Prezydenta Miasta Gdańska 

(druk 1406); 

ANDRZEJ SKIBA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Dziękuję bardzo Pani 

przewodnicząca Szanowni Państwo, uchwała, o której była uprzejma Pani 

przewodnicząca wspomnieć następnie jest podstawa prawna uchwala się co 

następuje. Paragraf jeden uznaje się za bezzasadną skargę, która wpłynęła do Rady 

Miasta Gdańska w dniu 16 maja 2022 roku na działalność prezydenta Miasta Gdańska. 

Ponieważ nie doszło do naruszenia przepisów prawa przy rozpoznawaniu wniosku 

pewnej osoby o cofnięcie licencji dla przewoźnika. Następnie są 2 paragrafy  

o charakterze. Porządkującym, następnie mamy uzasadnienie. Całość otrzymali 

państwo drogą elektroniczną. Państwo zapoznali się z całością uzasadnienia.  

Ja odczytam najważniejsze elementy. Pismem z dnia 11 maja 2022 roku,  wojewoda 

pomorski przekazał zgodnie z właściwością do Rady Miasta Gdańska skargę pewnej 

osoby na działalność prezydenta Miasta Gdańska. Pismo powyższe wpłynęło do Rady 

Miasta Gdańska w dniu 16 maja 2022 roku. Osoba skarżąca zarzuca prezydentowi 

Miasta Gdańska nierozpoznanie wniosku tej osoby o cofnięcie licencji kierowcy 

taksówki, który odmówił kontynuowania kursu w dniu 22 lutego 2022 roku. Tu jest 

napisane na jakiej ulicy, jeszcze uzasadniając to obawą, że cytuję, że zabrudzi 

samochód błotem. Koniec cytatu. Rozpoznając przedmiotową skargę Rada Miasta 

Gdańska stwierdza, iż zgodnie z artykułem piętnastym ustęp jeden punkt 1 i 2 ustawy 

z dnia 6 Września 2001 roku o transporcie drogowym. Licencje cofa się i tutaj jest 

katalog sytuacji opisanych. W omawianym przypadku podstawą cofnięcia licencji 

mógłby być przepis artykułu 15 ustęp jeden punkt jeden litera B ustawy, którą państwo 

macie w projekcie, którą państwo znacie, zapewne doskonale. Zgodnie z przepisem 

artykułu piętnastego ustęp drugi ustawy cofnięcie licencji w powyższym przypadku 

możliwe jest dopiero po pisemnym ostrzeżeniem przedsiębiorcy, że w przypadku 

ponownego stwierdzenia naruszenia tego przepisu wszczęte zostanie postępowanie 

w sprawie cofnięcia licencji. Stwierdzić należy, że prezydent Miasta Gdańska po 

zapoznaniu się z wnioskiem osoby skarżącej przeprowadził postępowanie kontrolne, 

w trakcie którego odebrał wyjaśnienia od kierowcy taksówki. Kierowca ten wyjaśnił, że 

przyczyną odmowy dalszej jazdy był zły stan drogi grożący ugrzęźnięciem samochodu. 

Biorąc pod uwagę opisane okoliczności, prezydent Miasta Gdańska ocenił, że nie 

doszło do rażącego naruszenia warunków określonych w licencji lub innych warunków 

wykonywania działalności objętej licencją określonych przepisami prawa, o których 

mowa w artykule piętnastym ustęp 1 punkt 2 litera B ustawy o transporcie drogowym. 

I dalej prezydent Miasta Gdańska. Odwołał się do uchwały Rady Miasta Gdańska  

z dnia 28 czerwca 2018 roku w sprawie przepisów porządkowych związanych  
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z przewozem taksówkami osób i ich bagażu na terenie Miasta Gdańska, której 

postanowienia dają kierowcy możliwość odmówienia realizacji przewozu. Między 

innymi tutaj cytat „po drogach nieprzystosowanych do ruchu pojazdów,  

w szczególności pozbawionych nawierzchni twardych lub utwardzonych i na drogach 

znajdujących się wewnątrz terenów budowlanych”. I tutaj jest Podstawa prawna, 

kierowca odmawiając kontynuowania przewozu skorzystał z przysługującego mu 

prawa. Z uwagi na zagrożenie, jakim było potencjalne ugrzęźnięcie pojazdów 

rozwiniętej pokrytej koleinami nawierzchni. Prezydent Miasta Gdańska nie stwierdził 

więc podstaw do kierowania do skierowania do przedsiębiorcy ostrzeżenia z artykułu 

piętnastego ustęp drugi ustawy. Następnie jest informacja o postępowaniu 

wyjaśniającym Komisji do Skarg, Wniosków i Petycji. Mając wszystko powyższe na 

uwadze ustalenia, Rada Miasta Gdańska uznaje przedmiotową skargę za 

bezzasadną, ponieważ prezydent Miasta Gdańska nie dopuścił się naruszenia 

przepisów prawa. Przy rozpoznawaniu pisma osoby skarżącej z dnia 24 lutego 2022 

roku, które wpłynęło do organu dnia 6 kwietnia 2022 roku w przedmiocie cofnięcia 

licencji przewoźnikowi. Jeżeli mają państwo pytania, Jestem do dyspozycji. 

Przystąpiono do głosowania (druk 1406) 
 

Za                         18 
Przeciw                  0 
Wstrzymało się     9 

 
                                                                 Rada Miasta Gdańska w głosowaniu przyjęła  
 

UCHWAŁĘ Nr LIV/1376/22 

 

Rady Miasta Gdańska 

 
                                                z dnia 29 września 2022 

w sprawie rozpatrzenia skargi XYZ na Prezydenta Miasta Gdańska 

Uchwała stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu 

PUNKT 5 

WNIOSKI I OŚWIADCZENIA OSOBISTE 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska Kolejny 
punkt wnioski oświadczenia osobiste. Wyjątkowo nie widzę. 

ROMUALD PLEWA – Radny Klubu Prawa i Sprawiedliwości Pani przewodnicząca albo 
za późno wcisnąłem albo nie widziała pani ja bym poprosił, że jeżeli są prezentacje tak 
jak przykładowo dzisiaj Pani Prezydent przedstawiała, żeby te prezentacje były 
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wysłane do nas, na przykład na maila, żebyśmy mogli sobie oglądać. Na komputerach 
bo tak korzystamy, a na ekranie nie zawsze jest to widoczne, szczególnie jak słońce 
świeci i żeby to dotyczyło wszystkich prezentacji. Nie tylko pani prezydent, żeby były 
albo do pobrania, albo do przeglądania na żywo. Dziękuję. 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańsk 
Przekażemy prośbę. 

 PUNKT 6 

ZAKOŃCZENIE OBRAD 

 

AGNIESZKA OWCZARCZAK - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska 

Zamknęła obrady sesji. 

Obrady zakończono o godzinie  16:25 

    

Przewodnicząca 

Rady Miasta Gdańska 

 

Agnieszka Owczarczak 

 

 

Protokół sporządziła 

na podstawie zapisu w formie cyfrowej 

 

Inspektor BRMG 

Katarzyna Majewska 

 

     

 


